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Ö\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP MasLer Planı"nın yerini alacak, GAP Bölgesel Ka lkınma Planı 
çalışmasın ı . katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktad ır. 

Teknisyen olarak hazırlık çalışmasında görev a ld ıgım ve 1989 yılında tamamlanan MasLer 
Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yıl . Planın sadece yenilenmesi i htiyacın ı 

degil, bir takım başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir. Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve 
planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkınınayla ilgili t.emel bir takım konular 
daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde çevre ve doga ı kaynakların korunması konu· 
ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı . kalkınma i iLeratüründe ön plana çıkm ıştır. Kalkınma 

kavramı artık salt, kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içermemektedir . 
. Artık su lama ya da tarımsal üretimi a rttırmak için proje yapmak gündeme gelmemektedir. 
Kalkınmanın odagına insan yerleştirilmiş ve doga ı kaynakların korunması birinci derecede 
önem kazanm ış bulunmaktadır . 

Gündem-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 

devlet ve hükümet başkanları düzeyinde imzalanan Rio Zirvesi'ni takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkm ıştır. 1994 'te Kah i re Konferansı nüfus. 1995'te Bej ing Konferansı 

• cinsiyet dengeli kalkınma " konusundaki yeni ilke ve yaklaş ımları belirlem iştir. Kopenhag' daki 
ilkeler (1995) kalkınmada sosyal politikalara il işkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da lstan· 

bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşım ış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçek leşen Dünya Su 
Forumu. kalkınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagctaş 

yaklaşımları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi, söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekt.eydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleşti rilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştur. B ir 
diger fırsat ise. tüm çalışmaya ilişkin direktifin. GAP'ın 2010 yılına kadar tamamlanması tali· 
matıyla birlikt.e, siyasi iradeye yansımış olmasıd ır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden 
saglanan girdi ve katkı larla bu ta Jimatın geregini yerine getiren bir çalışma olarak gerçekleşm iş 

olacaktır. 
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Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız GAP Bölgesel Kalkınma Planı ça lı şması 

süresince tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni p lan ın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
degişik konulardaki detay ları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapılm ıştır. Böylece iş tanımının sonuçlanınası ve katılım yöntem· 
lerinin belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları a lınmış olmaktadır 

Bu kitap. başlangıç aşamasında yapılm ış olan sözkonusu bu top lantılardaki konuşınaları 

kapsamaktad ı r. Ancak katkı ve katılımdan an ladıgıın ız bu toplan tılarda ortaya konan görüşlerle 

sını rlı ka lınama ktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracılıgıyla yapılacak bir dizi başka 
ça l ışma da planlanmaktadır. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kul· 
lanılanarak. katılım en üst düzeyde uygulanmaya ça lışılacak ve GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
bu kez aşagıdan yukarıya bir şeki lde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizil· 
m iş şekliyle. uzmanlar tarafından gerçekleştiri lıniş ve yine paydaş la ı·ın onay ıyla yürürlüge 
girm iş veya siyasi iradeye sunu lmuş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama 
anlayışıyla gcı·çekleşti ı·i len ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüın katıl ı mcı la ı·ın oıtak emegi ve ka tk ısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Kalkınına 
P lanı·nın hay ı rl ı olmas ı dilegiyle. saygı larım ı sunarıın . 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydogu ve Dogu Anadolu'nun geri kalmışlıgı. ekonomik 
ve sosyal önlemlerle çözülecektir" po litikası yer a l mıştır. Bu karar çerçevesinde. Bakan la ı· Kuru· 
lu Güneydogu Anadolu Projesi'nin (GAP) 201 O yılında biti ı·ilınesi kararın ı al ınış ve ekonomik. 
sosyal ve benzeri diger önlemlere ilişkin planlama ça lışınalarını yapınakla GAP Idaresini görev· 
lendirmiştir . 

Bu direkLif üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama ça lışmalarını yürütecek GAP 
Bölge Kalkınma Planı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy· 
gulama tecrübesi olan kiş ilerden oluşturulmuştur. Proje ekibi. bölge planlama. iktisadi planla· 
ma ve finansman modelleri. sosyal planlama. tarımsal ve kırsal kalkınma. altyapı-çevre ve ileti· 
şim olmak üzere a ltı ça lışma grubu halinde örgütlenmiştir. 

Bilindigi üzere. Güneydogu Anadolu Pı·ojesi başlangıçta bir su ve toprak kaynakları geliştir· 

me projesi olarak planla nmış. 1989 yılında hazırlanan GAP Master Planı ile entegre bölgesel kal· 
kınma programına dönüştürü lmüştür. GAP Master Planı. sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP'ın hedef ve strateji lerini belirleyen. GAP kapsamında kamu yatırımlarını zaman ve me· 
kan itibarıy la ve finansman ihtiyaçlarıyla planlayan temel dokümandır. Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçü lerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master P lanı. geleneksel. merkezi planlama anlay ışı ile hazırlanmış. bilgi verici. 
kaynak degerlendirmeye ve gelir artırmaya yönelik projeler üretmiş bir plandır . Hazırlanacak 

olan yeni planı. 1989 GAP Master Planından ayıran temel özellikler; bölge ve dünyada ıneyda· 
na gelen gelişmeleri dikkate alması. katı lımcılıga önem vermesi, projeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin ro l almaların ı benimsemesi. ekonomik-sosya l ve 
çevresel gelişmey i birlikte ele alması. sürdürülebilir kalkınma ilkelerini (dogal ve kü ltürel çevre 
korunıa·soruınlulukl arı paylaşma-yerellik·saydanı lık·erişebilirlik·ka l ı cı olma·bölgesel öncelik· 
sosyal adalet) esas almasıdır. Yeni planın hareket noktasını ise 1989 GAP Master Planı ile GAP 
Idaresince hazırlanmış olan GAP Sosyal Eylem Planının uygulama sonuçlarına ilişkin degeı·len· 

dirmeler oluşturacaktır. 

GAP Idaresi yeni plan çalışınalarını katılımcı planlama teknigi ile geı·çek leştirecektir. GAP 
Bölgesel Kalkınına Planı ismiyle hazırlanacak olan doküman: yöre halkının yaşam kalitesini 
sosyal. kültürel. ekonomik ve çevresel açılardan artırmayı hederieyecek. bölge insanının ve ilgi· 
li kamu kuruluşlarının katılımıyla hazırlanacak ve uygulanacaktır. Kamunun planın hazırlan· 
ması ve uygulanmasında etkin katılımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insanının bu süreçte 
rol alması yerel halkın gerçek sorunlarına. gereksinimlerine. tutuınlarına ve önceliklerine du· 
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yarlı bir plan hazırlanmasına imkan saglayacaktır . Bu amaçla Proje Ekibi çalışma programını 

hazırlanmış ve bu program 14 Nisan-31 Mayıs 2000 tarihleri arasında 9 GAP ilinde yapılan bil
gilendirme toplantıları ile başlatılmıştır. Bu program dogrultusunda Proje Ekibi çalışmalarını 

yürütmektedir. 

Yeni plan şu aşamalardan geçerek hazırlanacaktır: 1) Veri toplama ve güncelleştirme. 2) 
1989 GAP Master Planı ve Sosyal Eylem Planının degeriendirilmesi ve bugünkü durumun çö

zümlenmesi. 3) Kalkınma ihtiyaçlarının ve sınırlarının belirlenmesi. 4) Hedef ve stratejilerin be
lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazırlanması. 6) Kalkınma seçeneklerine ilişkin finans

man modellerinin hazı rlanması ve taslak Bölge Planının oluşturulması. 7) Bölge kalkınma pla
nı ve Uygulama programının oluşturulması. ve 8) lzleme-degerlendirme sisteminin kuru lmasıdır. 

Hazırlanacak GAP Bölge Kalkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktır: 

GAP Bölge Kalkınma Planı ve Uygulama Programı. 

Yeni plandan beklenenler; ekonomik yapıda degişim sürecinin başlaması. yaşam standartla
rının iyileşmesi. bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki faı·klılıkların azalacagı. bölgeye 
dışarıdan sermaye ak ışının temini. GAP'ın kamu fonlaı· ı ile desteklenmesinin yanında bölge ve 
bölge dışı özel kaynakların da giderek artan ölçüde katkısının saglanmasıdır. 

Yeni planlama ça lışmasının ana felsefesi: sürdürülebilir insani kalkınma ve katılımcı lıktır. In
san kalkınmanın odagındad ır. Planın temel amacı . yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü

rülebilir kılmaktır. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka bir dey işle pla

nın vizyonu ise "Refah ın arttıgı ve yaygınlaştıgı ve bunun herkese ekonomik faaliyetlere katılma 
fırsatı vererek sagla ndıgı: bölgenin diger bölgelerle olan gelişm işlik farklarının ortadan kalktıgı: 
bölgedeki kaynakların etkin kullanıldıgı. sürdürülebilir büyüme ve toplumsal istikrarın bir gere
gi olarak verimlilik ve istihdamın arttıgı: güçlü. özgüvenli. donanımlı. egitilmiş ve kültürel geliş
mesi saglanmış bireylerden oluşan: ulusal ekonomiyle bütünleşmiş. dışa açı k. fırsat eşitliginin 

etkin oldugu. demokratik bir toplumsal yapının gerçekleştirilmesidir. " 

Bu yapının gerçekleştirilmesinde izlenecek yeni strateji " pazar ekonomisinin tüm kurum ve 
kuralları ile oluşturacak altyapının saglanması. bölgenin ulusal pazarla bütünleşmesi. pazarın 
çözüm üretemedigi alanlarda. pazarın etkin işleyişini bozmayacak biçimde kamu inisiyatifinin 
kullan ılması . bölge mekansal yapısının çevre boyutunu ön plana çıkaracak şekilde düzenlenme
si. sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleşti rilmes i için beşeı·i. doga ı ve ekonomik kaynakların 
uyum içinde ve birbirlerini tamamlayacak şekilde gelişti rilmesi. öncelikli hedef grupların destek
lenmesi. çagdaş kurumsal yapı l arın oluşturu lması ve güçlendirilmesi amacıy la gerekli düzenle
ıneleı·in ve yönlendirmeleı·in yapılması dır. " Bu baglam da önümüzdeki dönemde kalkınmada ön
cü rol giderek özel girişim ve girişimciler tarafından üstlenilecektir. 
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DiYARBAKlR 

OTURUM BAŞKANI - Prof.Or. Tamer ARPACI 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Degerli katılımcılar. GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nin hazırlamış oldugu bu toplantıya onur 

verdiniz. hoşgeldiniz. Bendeniz bu toplantıyı yönetmekle görevli bir akademisyeniın . Tamer AR· 

PACI. Huzurunuzdaki heyeti takdim etmeme izin veriniz. Sag taraftan başlayarak. Sayın Doç. Dr. 

Ahmet SALTIK-GAP Master Plan ı Sosyal Planlama Grup Yöneticisi. Sayın Aycan ALTAY-GAP 

Bölge Kalkınma Idaresi Danışmanı. Solumda Sayın Vedat ÖZBILE ·GAP Bölge Kalkınına Idare· 

si Koordinatörü ve Sayın Haşim OGOT·GAP Master Plan Kırsal Kalkınma Grup Yöneticisi. 

Yapacagım ız bu toplantının mahiyeti hakkında çok kısaca bir bilgi arzetmek istiyorum. GAP 

Türkiye'nin en büyük Cumhuriyet Pı·ojesi. Bu Proje'nin 1989 yılında bir Master Planı yapılmış. 

Planlar iki türlü yap ı l ı r: Yukarıdan aşag ıya veya aşagıdan yukarıya. Aşagıdan yukarıya yapılan 

plan larda. plan kapsamına gil'en şey ler ya da kurumlar da. plan hakkında görüş lerini dile geti· 

rirler. GAP Idaresi şimdi. 1989'da yapılan bu Master Plan'dakin in aksine (o biraz yukarıdan 

aşagıya bir plan id i) bölgedeki. yöredeki kamu-özel sektör ve halkın katı lımı ile. katılımcı bi ı' plan 

revizyonu yapmak arzusunda. Bu toplantının amacına ulaşmasını ve hay ıl'lı ugurlu olmasını te· 

menni ederek izin verirseniz top lantıyı açıyorum . 

Toplantının ilk konuşmacıs ı Sayın . Dr. !.H. Olcay ÜNVER beyefendi. GAP Bölge Kalk ınma !da· 

resi Başkanı. açılış konuşmasını yapmak üzere kendisini lütfen kürsüye davet ediyorum. 

Dr. 1. H . Olcay ÜNVER (GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başka nı) : 

Teşekkürler Sayın Başkan. Sayın Bölge V alim. Sayın V alim. Sayın Belediye Başkanın1. deger· 

li katılımcılar. Bölgemizin hükümet dışı kuru luşlarının. akademik dünyasının ve iş camiasının 

degerli temsilcileri. toplantımıza hoşgel din iz. 

Geçen hafta yine Diyarbakır'da. bir başka top lantı için beraberdik. Geçen hafta. bölgedeki 

teşv ik uygu lamalarına il işkin bir programımız vardı. Bu hafta çok daha kapsamlı ve orta vadeli 

bir sürecin ilk toplantısını Diyarbakır'da yaparak, bu sürece başlıyoruz. GAP'ın Master Planı 
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1989 yılında o dönemin şartları içinde. o dönemin önceliklerine göre hazırlanmış bir doküman

dır. Bu. GAP'ın bir su kaynak ları geliştirme projesinden sulamalar. enerji tesisleri ve bunlarla il

gi li alt yapı lardan. entegre bir yatırım programına dönüştürülmesinin temel belgesiydi. Şimdi 1 O 

sene sonra bu belgeyi bir anlamda yenileme noktasına geldik. Masteı· Plan ı niye revize ediyoruz? 

Ve niye bu yöntemle revize ediyoruz? Ben izni n izle kısa açış konuşmamda bir parça buna zaman 

ayırmak istiyorum. Ogleden sonraki kesim konuşmalarında. biraz daha fazla bu konulara gire

cegim. 

Master Plan'ın revize edilmesinin birkaç nedeni var. Bir tanesi. bildiginiz gibi geçen süre zar

fında. temel rehber. temel konularda yönlendirici doküman olan Master Plan'ın bir takım önce

likleri degişti. Gerek dünya konjonktüründen gerekse de Türkiye'nin ekonomik önceliklerindeki 

bir takım yönelimlerinden Master Plan doküman ın revize edilme ihtiyacı ortaya çıkmaya başla
d ı. Ama bu geçen zaman zarfında başka şeyler de degişti. mesela kalkınmaya bakış degişti. 

1989 yılında hazırlanmış olan Master Plan 'dan 3 sene sonra. Rio'dan bütün dünya ülkelerinin. 

devlet veya hükümet başkanlarının imza attıgı bir doküman ortaya çıktı. Çevre zirvesi sonunda 

ve burada sürdürülebilir kalkınma dedigimiz. yeni kalkınma yaklaşımının temelleri artık resmi

leşti. Daha önce ortaya çıkmış olan ilkeler. artık tüm dünyaca kabul edilip evrensel hale geldi. 

Yine bir başka degişiklik ihtiyacı. Master Plan adının ihtiva ettigi sonuçtan dogınaktaydı. 

Master Plan. makro düzeyde bakan bir plandı. Halbuki artık uygulamaya yönelik. bir an lamda 

programda olabilecek bir doküman ihtiyacı vard ı. Ve nihayet bildiginiz gibi. hüküınetiıniz. 

GAP'ın 2010 yılında tamamlanmasına ilişkin bir karar alın ı ş ve bunun da. gerekli plan ve prog

ram degişikliklerinin yapılınası görevini GAP Idaresi'ne vermişti. Bu kararı takiben GAP Idare· 

si. ilk iki senenin yatırımiarına ilişkin program önerilerini hazı rlayarak Devlet Planlama Teşkila

tı'na iletti. Daha önce bahsettigim felsefe ve yeni yaklaşımlar çerçevesinde GAP Idaresi. çogunu

zun da bildigi gibi. çok sayıda proje ve uygulama da başlatmıştı. Ancak bütün bunların GAP'ın 

temelini oluşturan doküınana entegre edilmesi ihtiyacı . şu anda sürecini başlattıgımız ve Master 

Planı Revizyonu diye adlandırdıgım ve ögleden sonra daha başka bir isim verecegim çalışmanın 
temelin i oluşturmaktadır. 

Ikinci soru. master planı neden kalkınmacı yapıyoruz? Niye birinci Master Plan gibi. bir an

lamda rakamları yada yaklaşımları güncelleştirerek. yeni bir doküman ortaya çıkarmıyoruz? 

Bu. bizim ve evrensel kabul olmuş ilkelerin kalkınmaya bakışındaki degişiklikten kaynaklanıyor. 

Kalkınma artık bir kamu yatırımı . bir kamu program ı olarak görülmüyor. Kalkınma ya da bizim 

sürdürülebilir kalkınma dedigimiz. yani yatırımların gerçekleşmesinden sonra kendi kendini 

döndürebi lecek eşitlikçi. adil. degi şik toplum birimlerini gözeten. ama ekonomik geçerlilige de sa

hip olayın , üç temel ayak üzerinde durması gerekir. Bunlardan bir tanesi ve önemini koruyan bir 
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kavram kamu yatırıml arı. Yatırım olmadan kalkınma elbette olmuyor. Ama onun kadar önemli 

iki ayrı ayagı daha var sürdürülebilir kalkınmanın . üzel kesimin kalkınmaya katılması. entegre 

olması ve halkın katılması. Ve bütün bu kesimlerin kalkınmanın yararlanıcı ları degil aktif sahip

leri olması. do lay ısıyl a kalkınınadan yararlanacak ve aktif olarak sahiplenecek kesimlerin bu 

kalkınmanın sadece sonuçlarından faydalanmas ı degil, planlamasından uygulamasına . izlenme

sine. gerekiyorsa degişiklikler yapılmasına da katkıda bulunması artı k esas kabul ediliyor. Ve 

dolayısıyla yeni Master Plan ça lışmamız. tamamen katılımcı bir çalışma olarak p lanlandı. Bu

nun detaylarını aç ış konuşmalarından sonra arkadaşlarım size anlatacaklar. Bizim anlad ıgımız 

şeklini anlatacaklar ve ögleden sonraki oturumda da bizim yak laşım ıınızı sizin test etmenizi. si

zin sorgulamanızı, görüşlerinizi bize vermenizi isteyecegiz. Çünkü katılımcılarla başladıgıınız bir 

sürecin katılımcılık yöntemlerini de bizim size söylememiz dogru degil. Biz alternatifleri bir an

lamda ortaya koyup. bunlardan sizin. belli kesimler olarak tercihierinizi yapmanızı dahi isteye

bilmeyi arzu ediyoruz. Ve bunun sürecini de Diyarbakır'da başlatmış oluyoruz. Bu süreç bizi Pa

zar günü Gaziantep·e ve önümüzdeki hafta da Şanlıurra·ya götürecek. Böylelikle Bölge·deki sa

dece degişik kesimleri degil . degişi k alt bölgeleri de kapsamış olacagız. Çünkü yine hepimiz bili

yoruz. GAP Bölgesi homojen bir bölge degil, gerek ekonomik gerek sosyal bakımdan alt bölgeler

de degiş ik özellikler ve kapasiteler ve kalkınmaya ilişkin darbogazlar olabiliyor. Bunları da yine 

yerinde görüşüp Master Plan girdilerini bu şekilde. almayı amaçlıyoruz. 

Bugün gün boyunca sürecek toplantımızda. GAP' ı konuşmayacagız. GAP Master Planı ' nın ye

nilenmesi ça lışmasın ı sizlere sunacagız. Bunun kapsamını ve bizim düşündügümüz yöntemi su

nup. sizin bu konudaki görüşlerinizi. girdilerinizi alıp. gerekli düzeltmeleri yaptıktan sonra GAP" ı 

konuşacak noktaya gelecegiz. Ve o aşamada zaten yeniden size gelip. o noktadan itibaren yapı

lacak çalışmalarda . faaliyetlerimizde sizlerin katıl ım ı beklenecek. Tüm ça lışmalarımızda. faali

yetlerimizde oldugu gibi. gerek toplantım ıza gerekse de çalışmamıza da destek veren Sayın Böl

ge Valimizeve Sayın ll V alimize bu vesileyle teşekkür ediyorum. Yerel yönetim im ize. iş camiamı

za ve gerek Diyarbakır gerekse de bölgemizdeki hükümet dışı kuruluşların temsilcilerine. yine 

destekleı•inden ve bu andan itibaren arayacagımız katkılarından ötürü teşekkür ediyorum. Yeni 

çalışınanızın bölgemize hayırlı ugurlu o lmasını diliyorum. Teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI: 

Diyarbakır Valisi Sayın Cemi! SERHATLI 'y ı lütfen kürsüye davet ediyorum. 

Cemll SERHATLI (Diyarbakır Valisi) : 

Sayın V alim. çok degerli katılımcılar. çok degerli konuklar. ilimize hoşgeldiniz. Böyle güzel bir 

toplantıda sizleri Diyarbak ır'da agı rlamaktan çok büyük bir mutluluk duyuyorum. Biraz evvel 
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GAP Idaresi Başkanım ızın da söyledigi gibi. GAP Master P lanı. 1989 yılında yapılmış. O zama

na göre ki. Türkiye'nin ve dünyanın en büyük projelerinden biridir. O zamanki şartlara göre düz· 

gün yapılan bu Master P lanı biraz önce hocaının da söyled igi gibi. merkezi hükümette yukarıdan 

yapılan ve aşagıya dogru empoze edilen bir plan. belki o zamanın şartlarında dogruydu. Fakat 

10- 12 sene evvel yapılan bu plan. hem Türkiye'deki. hem dünyadaki kavramların. ekonomisi

nin ve yeni yeni olguların ortaya çıkmas ıyla artık yetersiz kaldı. Bunu GAP Idaresi de gördü ve 

bu ça lışmayı baş lattı ki. bana göre çok faydalı bir ça lışma olacak. 

Master Plan'da agır! ı k. toprak ve suya yönelikti. Bunun içerisinde bazı kavramiara da yer ve

riliyordu ama sürdürülebilir kalkınma kavramının gelişmesiyle artık yeni bazı olgulara da yer 

veri lmesi geregi ortada. Sosyal ve insani kaynaklara agırlık verilmesi geregi ortada ki. bölgemiz· 

de kalkınman ın ana şartlarından bir Lanesi de bana göre insan ve sosyal problemlere agırlı k ve

rip. on la ı· ı n çözümüne dogı·u bir ça lışına yapınanın geregi var. Zannediyorum bugünkü toplantı. 

ve bundan soma diger illerde yapı lacak toplantılarda çok daha iyi vurgulanacak ve aşagıdan yu

karıya dogru gen iş bir perspektif kazanarak. şartlar daha iyi degerlendiril ip. ha lkın sivil toplum 

ö ı·gütlerin i n . birebir katı lacagı daha güzel programlar ortaya çıkacak. Ben bu yönden. bu toplan

tın ın yapılınasına ve birincisinin ilimizde yapılmas ına çok mutlu oldum. Zannediyorum çok fay

da l ı olacak ki. katılım da onu gösteriyor. Gerek kamu kurumundan gerekse özel sektörden. ge

ı·ek sivil toplum örgütlerinden katı lım da onu gösteriyor. Ben bu ça lışınanın başarı l ı geçecegine 

inanıyorum. Hepinize iyi çalışmalar diliyorum. Sevgi ve saygı sunuyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Olaganüstü Hal Bölge Valisi Sayın Gökhan A YDINER. lütfen kürsüye Leşrif ediniz. 

Gökhan A YOINER (Olağanüstü Hal Bölge Valisi) : 

Başta Sayın Diyarbakll' Valisi olmak üzere. atanmış. seçi lmiş çok degeri i ça lışına arkadaşla

rı mı . degerli araştırınacı hoca ları ın ızı. müteşebbisleriınizi ve katılı mcı ları saygıyla selamlıyor. 

hoşgeldin iz diyorum. 

Bugünkü top lan tın ın genel amacını ve yapılacak olan iş leri Sayın GAP Idaresi Başkanı çok 

muhtasar olarak ifade etti. Büyük mutluluk duydum. Daha önce geldiklerinde de. fikri ifade et· 

Liklerinde de temsilcisi arkadaşla ı· ı ına. nıemnun iyetimi ifade etnıiştim. Memnuniyetim birkaç 

noktada. Birisi kişi olarak. GAP Projesi'nin revizyonu gibi bir konunun gündeme gelmesi için 

önemini her geçen gün biraz daha fazla aı'Ltırarak kendini kabul ettirmesi demektir. Türk insanı 

olarak. bu milletin bir ferdi olarak. böylesine bir projenin kendini yenileyerek. gel iştirerek de· 

vaın etm iş olması. elbetteki beni memnun eder. Hep biliyoruz ki. dünyada 7 tane harikadan bah

sedilir. Ilkokuldan beri okumuşuzdur. Pı·amitler. lskenderiye Feneri vb. Bir tanesi de Babil'in As· 
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ma Bahçeleri'dir. 7 harikadan bir tanesi. Türkiye işte bugün. zaman içerisinde yok olan Balbil'in 

Asma Bahçeleri'ni çok daha kapsamlı olarak yeniden ihya ediyor. Demek ki yen i bir' dünya ha· 

rikası yaratıyor. Hakikaten de ilk başlandıgından itibaren ortaya konan pı·ojelerde. 22 baraj, 19 

hidroelektirk santrali ve bun lara baglı olarak 1. 7 milyon hektarlık bi ı· a l an ın su lanması gibi çok 

önemli işlemi bünyesine alan bir proje. Ama güzel olan tarafı. 32 milyar dolarlık bu projen in ya· 

rısı hemen hemen tamamlanmış. Bu arada da biraz daha genişletelim. daha kapsam katalım 

den miş. Sürdürülebilirligi. ama insanı içerisine alarak sürdürülebilirligide hesaplayalım denmiş 

ve onun için de bu çalışma başlatılmış. Olaganüstü Hal Bölge Valisi olarak da son derece mem

nuniyetime mucip bir ça lışma. Çünkü biliyoruz ki. her işte asayiş boyutu. ekonomik-sosyal ve 

kültürel kalkınma boyutlarıy la tamamlandıgında. işlerin tamamlanması ve kalıcılıgı kolaydır. 

Onun içindir ki. bizde Olaganüstü Hal bölge Valiligi olarak böyle bir çalışmanın içindeyiz. GAP 

Idaresi'nin 9 vilayeti içerisinde kalan planlama ve programlama çalışmaları içeı·i sindeki 5 vila

yet de. zaten bizim bölge valiligimizin alanı içerisinde. Bu yönüyle de beni ziyadesiyle ilgilendi

ren ve memnun eden bir husus bu çalışma. 

Bir diger nokta da düşünen. çözümler için fikir üretmeye ça lışan ve sahada da bunun tatbi

katını yapma gayreti içinde olan bir kişi olarak. bir defa degişime ayak uydurma. gelişimin de

giş imlerin i oı·taya koyup. gel işimi tatbik edebilme nosyonunun Idare'ye hakim olmas ı son dere

ce önemli. Demek ki o zaman çalışmalarımız içerisinde büyük bir paralellik olacaktır. GAP Ida

resi netice itibariyle. dünyadaki bölgesel kalkınma ajansı dedigirniz ileri literatürdeki kavram iti

bariyle. dedigirniz bir k uruluş. Tercihen beyin k ısmı Ankara'da. merkezi olarak. uygulamay ı il

ler ve diger uygulayıcı birimlerle yapmak için teşki lat lan m ış. ama bundan finans modelinde bel

ki fazla inisiyatifi olmadıgı için sahada görünmesi az olmuş bir Idare. Ama işte bu ça lışmalarla 

tekrar kendisin i. yeni tabiri ile yönetişim ile. yani karşılıklı yöneten ve yöneLilen gruplar· dedigi

miz. esasında bir arada fikir yürütmesin i. fikri olgun laştıı·masını ve tatqikatta da el ve gönül bir

ligi yapmasını amaçlayan bir kavramı var etme çabası içerisindeler. Biz de çaba içerisindeyiz. 

Onun içindir ki amaçlarım ız adeta bir. Zaten bu devletin vatandaşı . bu milletin ferdi olarak. is

ter kamu kesiminde olsun. ister özel sektörde olsun tatbikattan gelen insanlar olarak mutlaka 

bu beyin fırtınasında. hatta hatta belki de bu buluş fırtınası diyecegimiz. çünkü bazılarıımza bu 

burada ilk defa anlatılıyor olacak. birdenbire çakan şimşek lerle ortaya koyacagınız hususlarda. 

tatbikata yönelik fikirler ön plana geçecektir. Yani tatbikatı olabilecek. hayalcilikten uzak. soyut

tan somuta inmiş fikirler ön plana geçecektir. Ve o fikirden bizler de çok ya ı·arlanacagız. Sadece 

GAP Idaresi degil. Bölge Valiligi olarak bizler· de kendimiz açısından . diger' OHAL ve birimlerde

ki buna yönelik ça lışmaları yürütmede son derece yararlanacagız. Düşüncelere taktiı· ve teşek-

·kürlerimi iletiyorum. Bu konuda oturumu yönetecek olan Sayın Başkan ve tan ıtımı yapacak olan 

diger bilim adamlarımıza şimdiden teşekkürler ediyorum. Mutlaka ki bundan hay ırlı sonuçlar el-
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de edilecektir. Hepin ize sevgiler saygı lar sunuyorum. Çalışmaların başarılı geçmesini temenni 

ediyorum. 

Prof. Or. Tamer ARPACI : 

Oegerli katılımcıla r GAP Master Planı Revizyonu Çalışmasıyla ilgili bazı bilgileri sizlere ak

tarmak üzere. s ırasıy la oturum komisyonundaki katılımcıla ra söz verecegim. lik söz Sayın Vedat 

OZBILEN'in. GAP Bölge Kalkınma Idaresi Koordinötürü. 

Vedat ÖZBİLEN (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Koordlnötürü) : 

Sayın Bölge Va lim. sayın li Valim. sayın Başkanım . sayın Belediye Başkan ım . degerli katılım

cıla r. hepinizi saygıyla selamlıyorum . Katılımcı diyorum. artık GAP Idaresi olarak bizler neler 

düşündü k. acaba dogru mu d üşündük. bunları sizinle paylaşacagız ve bu süreç içerisinde tama

men sizlerin etkin olmanızı istiyoruz. Çünkü o yörede yaşayan sizlersiniz. Siz sorunların ızı daha 

iy i bil iyorsunuz. O yönden bizleri. merkezi teşk ila tı yönlendirmenizi. sivil toplum örgütlerinin. 

özel sektör temsilcilerinin. Belediye Başkanlarım ızın . Sanayi Ticaret Odası camiasının bu yönde 

etkin görev a lma ların ı istiyoruz. Çünkü yöre onların. 

GAP Bölge Kalkınma Planının yeniden hazırlanması. Tabii sayın Başkanıın ın da belirttigi gi

bi bizim 10 y ı l lık bir deneyimimiz var. 1989'dan beri onun getirdigi çıktı lar. dünyadaki degişme

ler. ülkemizdeki yeni degişmeler bunlar hep bizi zorlad ı. Son olarak hükümetimizin talimatı ki. 

bu talimat diyor ki, 201 0 yılında GAP' ı bitirelim. Nasıl bitirecegiz. bunun özellikleri neler olma

lı . biz neler düşünüyoruz merkezi otorite olarak. sizler neler düşünüyorsunuz? Ortak bir nokta 

bula lım ve bu plana sahip çı kalı m. uygulamasına da sahip ola lım . 

Tabii bizim temel kabullerimiz var. Bu noktaya getiren uygulamalarım ız var. Projelerimiz 

var. Sürdürülebilir insani ka l kınınayı vurguluyoruz. Bizim için önemli olan. artık insan odak lı ge

lişmenin kalkınmanın saglanması . kalkınmaya insanı oturtmak. onun taleplerini sistemlerini 

yansıtmak . bu proje içerisinde etkin bir rol vermek. Sürdürülebilir insani gelişme genel anlamıy

la dogaı ve beşeri kaynakların optimum kullanım ı yoluyla. gelecek kuşakların olanakları nı tüket

meden. halkın tercihini ve potansiyelini eksiksiz bir biçimde hayata geçirebilecekleri bir ortamın 

yaratı lmas ı. Yani bu tercihleri hep beraber yapacagız. Bizim de burada devletin bir kurumu ola

rak rolümüz var, sizlerin de rolü var. 

Ama biz tabii burada sürdürülebilir insani kalkınma noktasına ulaştır ı rken . bizim bir sosyal 

eylem plan ım ız. ça lışma larımız var. onların çıktıları bizi bu noktalara getirdi. Dünyadaki Gün

dem-21 ad lı doküman "1992'de kabul edilen. tüm hükümet başkan larının imza lad ıgı , 21. yüzyı

lın yeni yaklaşım ları var. GAP'ta elde ettigimiz uygulamalar. projeler (bunlar Çok Amaçlı Top-
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lum Merkezleri. Girişimci Yönlendirme ve Destekleme Merkezlerimiz. Halfeti'de uyguladıgımız 

katı lımcı yerleşim planlaması). katılımcı fiziki planlama süreçlerinde elde ettigiıniz deney imler. 

sürdürülebilir insanı kalkınınada üç ayagın önemli oldugunu gösterdi. Bunlardan biri kamu ya

tırım programları . ikincisi özel sektör. üçüncüsü de ha l kın katılım ı. Dolayısıyla burada görebile

ceginiz gibi, katılımcılık bizim için çok önemli. Erişebi lirlik önemli. çevrenin korunınası bizim için 

önemli. Bu dünyanın yeni kabul ettigi kriterler. Bunları nası l yansıtabiliriz GAP Bölge Kalkınına 

Planımıza? Bölgesel öncelikler nedir? Ulusal öncelikler nedir? Bunların ortak noktalarını nasıl 

buluruz? Saydam olma lıyız. açık olmalıy ız. yani her kesim düşüncelerini buraya yansıtmalı. si

vil toplum örgütleri. özel kesim. halk. çok açık net neler istiyorlar? Biz neler istiyoruz GAP Ida

resi olarak? Devletimizin diger kurumları DSI. Devlet Planlama Teşkilatı . Hazine ve Çevre Bakan

lıgı, Kültür Bakanlıgı tüm i!gili kesimlerin birarada ortaklıkların olacagı, ayrılıkların olacagı şey

leri bu saydam ortamda tartışmak. kalıcı olmak. sorunları birlikte paylaşmak. yerel olmak yere

lin istemlerine göre onları yansıtmak. Bir de sosyal adaleti de saglamamız gerekiyor. Yani cinsi

yet dengeli kalkınınay ı da oluşturmamız gerekiyor. Bunlar bizim bu 10 yıllık sürece GAP Idare

si'nin yapmış oldugu uygulamalarda ortaya çıkan . bunların olması gerektigine inandıgımız te

mel yaklaşım lar. Ve bun ları projelere yansıttıgımız zaman projelerde farklı biçimler a lıyor. yeni 

bir açılım oluyor. 

· Acaba bizim bu yaklaşıınlarımız dogru mu? ögıeden sonraki tartışmalarda özellikle bu nok

talarda sizin eleştirilerinizi. katkınızı bekliyoruz. Bu temel yaklaşımlar yeterli mi böyle bir planı 

yapmaya? Bu kavramlardan hareket ederek. GAP Master P lanı ya da GAP Bölge Kalkınına Pla

nı (biz bunun ismini bile deg iştirmey i düşünüyoruz) . bir stratejik plan mı olmalı. bir rehber do

küman mı olmalı? Bu iş akımı şeınas ı içinde bunu degerlendirmek istiyoruz. Yani bu durumu 

saptayalım . 1 O yıllık süre içinde nereye geldik uygulamalarda? GAP'ın durumu nedir? Güneydo

gu Anadolu Projesi'nin durumu ne? Insan kaynaklarımızın durumu ne? Gelinen noktada diger 

kurumlarımızın yapmış oldugu uygulamalar hangi aşamada? Nerede tı kanıyor? Nerede sorun 

var? Bu sorunlar bizce biliniyor. acaba sizler nası l görüyorsunuz? Ya da merkezi otoritenin tem

silci leri yerelde çıkan sorunları görebiliyorlar mı? Bunları ortaya koyabilmek istiyoruz. Yani 

mevcut koşulların analizi. Burada 12 tane iş planı var. Geçmiş "1989 planının gözden geçirilme

si. kalkınma ihtiyaçlarının tespiti. bunları birlikte yapalım . daha sonra hedef stı·atejileri belirle

yelim. Acaba bunlar neler olabilir? 201 o·a kadar. 201 O sonrası önceliklerimize. hedef stratejile

rimize birlikte karar verelim. Tabii bunları yaparken bizim temel yaklaşımlarımız. kabullerimiz 

vardır . Sürdürülebilir insani kalkınınayı da o bazda alalım. geliştirelim. 

Finans boyutu çok önemli bu projelerin etkin olmasında. Yeni finans modellerimiz acaba ne

ler olabilir? Özel sektöre biz çok önem veriyoruz. Kamusal bir program uygulanıyor ama bura

dan etkilenen bir kesim de var. özel sektör. özel sektörün problemleri ve kalkınmada artık bir 

15 



rolünü olmas ı gerekliligi. Biz böyle bir rol biçerken acaba onlar bizden neler istiyorlar bu role 

karş ı lık? Karşıl ı klı bunun bir çözümünü bula lım. Hem finans a lanında hem ka rarların verilme

sinde. hem de uygulamalarda. Özel sektör acaba nasıl bakıyor kendi bölgelerine? 

Burada önemle ortaya koydugunıuz bir şey var. sürdürülebilir kalkınma diyoruz. acaba bu 

kavram neyi ifade ediyor bizim için? Daha önce yaptıgımız uygulamalarda oldugu gibi katılımcı

lıktan neler anlıyoruz? Bunların i ı·delenmesi ve ta rt ışılması gerekiyor bu plan ın yapıldıgı süreç

te. Tüm bunların sonucu tabii pla nın forrnülasyonu. Katılımcıların p lanın uygulanmasında. ka

mu progranıının hazırlanmasında rolleri neler olabilir? Bunların hep paylaşılması gerekiyor. Ya

ni bizim buradan bekledigimiz bir kamu yatır ım pı·ograını çıkmal ı. aynı zamanda başka prog

ramlar da çıkmalı. Sosyal programlar. çevre progı·amları bunların arasında öncelikleri kurmak 

ve sadece planı yapınakla kalmıyor projeleri yürütmek. bun ların takibini de paylaşmamız gere

kiyor. Acaba bu yönteınlerimiz. bugüne kadar yaptıgı mız şeyler dogru mu? Bu izlemeyi dogru 

ya p ıyor muyuz? Projeler yapılıyor. belli bir noktaya geliyor. uygulamaya da konuyor. ama yine 

belli biı' noktada t ıkanıyor. Bu tıkanık lardaki sorunlar nedir? Belki göremedigimiz. göztimüzden 

kaçı rdıgı ınız şeyler olabilir. Bunları bu katılımcı yöntemle. katılımcı Master Plan ded igi ıniz yön

tenı le ortaya koyalım istiyoruz. 

lzleyecegimiz 12 iş kalemi var. Bu tamamen tartışmaya açık. sizin katk ı la rı n ızı bekleyen bir 

iş akımı şeınası. Bu ça lı şmay ı yaparken biz kendi içimizde de organizasyon gerçekJeşti rdik. Ça

lışma gruplarım ız var. bu Master Planı yapan bir grup. Bunu belli bölümlere ayırdık . Bölgesel 

planlama. altyapı- çevre. iktisadi planlama ve özel sektörün etkileri. sosyal boyut ve kı rsa l kal

kınma. Burada bizim bu temel yaklaşımlarımızda çok ag ırlık verdigirniz iki husus var bu sürdü

ı·ülebilir ka lkınmada. Bunu özellikle burada vurgulamak istiyoruz. Proje yöneticilerini buraya ge

tirdik. Daha detaylı anlatacaklar. nasıl yaklaşıyorlar? Ça lışınalarım ızda hepsi eşit ama bunlar 

daha öne çıkacak gibi görünüyor. 

Bizim al tyapı ve çevre bölümünde özellikle ekonomik ve sosyal gelişmeyle bunların bir bü

Lünlügünün saglannıası gerekiyoı·. Gündem-21 adl ı dokümanın ortaya koydugu şekil. yani eko

nomik sosyal kalkınnıay ı saglıyorsunuz ama bunun çevre boyutunu ihmal ettigin iz zaman 2 ı . 

yüzyılın ortaya koydugu kı'iterlere u laşamıyorsu nuz. Ülkemiz şartları da. bunun yeniden irdelen

nıesi görevini verdi. Orada imzalanan dokumanda şöyle bir not vardı : Her ülke kendi şartlarına . 

sosyo-ekonomik şartla ı·ına göre bu kriterleri irdeleyip kendi deneyimlerini ya ı·atmalı. Do layısıy

la biz de Güneydogu Anadolu Bölgesi'nde kendi deneyimleri m izi yaratma lıyız. Yani ekonomik ve 

sosyal gelişmeyle birlikte altyapı-çevreyi özellikle de çevreyi dikkate a lmalıy ız. Oneelikle altya

p ıların gerçek leşti rilmesi için stratejileı· i ortaya koymalıy ız. Kamu ve özel sektörün etkinligi ne 

o lma lı sivil toplum örgütleı' iyl e birlikte? Hizmetlerin geri ödenmesi belediyelerinı izin en çok şu 
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anda karşılaştıgı sorunlar. Bir hizmet götürüyorlar ama hizmetin geri ödenmesini yapamıyol'laı·. 

Dolayısıyla altyapılarda p lan ın gel i şmesinde sorun ları m ız va ı·. Bun ları nasıl aşabiliri z? Bunla rı 

irdeleye<:egiz. Bunlarda sizleı·e çok rol düşecek. Çevre koruma bizim için önemli. Gelecek nesi lle· 

re. ekonomik ve sosyal gelişmeyi saglıyonız ama çevreyi yok etmeden bunu yapmalıy ız. Bunlar 

hep bizim bu bölümde dikkaLe alacagıınız konular olacaktır. 

Iktisadi planlama ve özel sektörün etkinliginde. kamu yatırımlan için gerekli olan finans ihLi· 

yaçları modellerini irdeleınek istiyoruz. Bu önemli bir konu. Birçok sektörde yaptıgımız ça lışma

larda bunlarla baglantısını kuramadıgıınız zaman projeler havada kalıyor. Ülkemizin sıkıntı ları 

nedir? Dünyadaki. finans dünyasındaki gelişmelerde acaba biz rolüınüzü nasıl üstlenebiliriz? 

GAP'ın bunun içindeki rolü ne olabilir? Bu modellerin hangileri işleyebilir? On ları hep tartışmak 

istiyoruz. Uluslararası finans kaynaklarında yeni degişıneler var. Bunlara Güneydogu'da üreti

lecek projeler nasıl katılabilir? Artık kendi sınırlarıınız içinde kalmayalım . Bunların önceliklerini 

ve yapım kriterlerini. dünyay ı düşünerek . dünyanın kriterlerine uygun projeler oluşturmalıyız. 

Finansınanda özel sektörün katkısını istiyoruz. Kalkınınada da bunları sık sık tekrarlıyoruz. 

Kamu gö ı·evin i yap ıyorsa. özel sektör de artık yapınalı ve halk da yapma lı. Bunların seviyeleri 

ne olacak? Nereye kadaı· inebilecegiz? Onlardan ne seviyede katkı bekleyecegiz? Hep bu ta rtı ş

ınalaı•da ortaya çıkacak. 

Sonuçta bu bölümümüzde en önemli olan. uygulama programını hazı rlayacak. Bölgesel Plan

lama ça lışına grubumuz da tabii diger sektörlerde bahsettigiın çalışma gruplarında yapılan tüm 

verileri. bi lgileı'i. araştı rma ları analiz edecek. sentezini oluşturacak. Bölgesel seviyedeki makro 

kaı·arları verecek. Ekonomik alanda bizim önceliklerimiz nedir? Bu ça lışına gı·upların ın ve sizle

rin katkı la rıyla ortaya çıkacak şeyler. Bunla ı·ın hedef ve stratejilerini ortaya koyacak GAP lda

l'esi'nin Kanun Hükmünde Kararname'yle verilen bir yetkisi var. Bu arazi kullanımını denetleme 

yetkisi. Dolayısıyla ekonomik önceliklerimiz ne olacak? Bu kalkınınada hangi illerimiz ön plana 

çıkma lı? Bunda büyüme kutbu modelleri mi deneıneliyiz? Diyarbakır. Gaziantep. Şanl ıurfa mı 

öne çıkmalı. yoksa bunu eş it mi yayınalıyız? Bunları hep birlikte tartışmal ıy ız. Çünkü bu konu

da sizler bizleri hep eleştirdiniz. şimdi bu eleştirileri açıyoruz. Sizler de bizleri yönlendirin. 

Sektörlerarası entergrasyon yine burada ortaya koymaya ça lışacagımız önemli çalışınalar

dan biri. Tabii bu bahsettigiın 5 grup çalışınaları yaparken. izleyecegi sürece sizleri katına işine 

katılımcı planlama diyoruz. Ama biz katı lımcı plan lamay ı nasıl yapacagız? 

GAP Idaresi'ndeki teknik danışman ların yaptıkları kendi teknik çalışmaları sonunda ortaya 

5 tane yöntem çıktı. Bunlar şunlar: Bilgilendirme. danışma. ortak çalışma. delegasyon. yöneti

şim . Bu 5 yönetimi kullanarak. o 12 iş kalemini yapmak istiyoruz. Bun ları biz sizlere dagıttıgı-
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m ız dokümanlarda ifade ettik. Bu katılımı çeşitli şekillerde yapabilirsiniz. Bilgilendirme. işte bu· 

gün yapıyoruz. Ilk dügmeye basıyoruz. GAP Bölge Plan ı 'nı yeniden yapıyoruz. Bu bir bilgilendir

me. Aynı şekilde danışmayı da yapacagız. Sizlerle bazı konularda. çok spesifik konularda ortak 

çal ışma. workshop dedigimiz. arama toplantı ları dedigirniz daha dar gruplarla ça lışmalar yapa

cagız. özel sektörü. kamuyu. sivil toplum örgütlerini toplayıp illerde. 9 ilimiz var. her ilde ayrı 

ayrı toplantılar yapacagız. Bu ortak ça lışmaların bazı ların ı delege ede<:egiz. Her çalışmayı biz 

yapmama l ıyız. Va liligimize görev vere<:egiz ki. şu bilgilerin toplanmasın ı sizden istiyoruz. GÜN

SIAD'a verecegiz görev. diye<:egiz ki siz de sanayi sektörüyle ilgili ça lışmalar yapın bize getirin. 

Sivil toplum örgütlerine vere<:egiz. Biz katılımcı yöntem olarak bunu görüyoruz. 

Digeri de yönetişim ki. en sonunda varmak istedigirniz şey de bu planın oluşturulması. Bun

dan soıwa ortaya kanacak yaklaşımların. kurumların kendi kendini yaşatabilir. sürdürebilir 

noktalara gelebilmesini örnek verebiliriz. Bizim kurdugumuz Girişimci Destekleme Yönlendirme 

Merkezleri. kısaca GAP-GlDEM diyoruz. Sonunda onlarla varmak istedigirniz hedef. özel sektö

rün kendi i ş lerini kendi başlarına yapmaları. Biz devreden çekildigimizde bunu yapabilecek gü

ce gelmeleri. 

Bizim bu Master Plan sürecinde arzu lad ıgım ız katılımcı yöntemler bunlar. Tamamen tartış

ınaya açık ve sizin katkılarınızı bekliyor. Sonuçta ulaşmak istedigimiz hedef şu . Kendi hayat ko

şu llarının bilgisini paylaşmak. bizim için çok önemli. Üretme ve analiz. Bunu birlikte yapalım ve 

çıkan sonuçları planlayalım ve eyleme geçirelim karşı lıklı ola ı·ak. Hem sizler güç kazanacaksı

nız. hem de bizleı·. lzledigimiz yöntemimiz bu olacak. Benden sonraki arkadaşlar bu genel çerçe

vedeki sunuşumu daha det.aylandıracak. Beni dinlediginiz için hepinize teşekkür ediyor. saygı

lar sunuyorum. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI: 

Şimdi Sayın Aycan ALTAY GAP Bölge Kalkınma Idaresi Danışmanı. Iletişim konusunda. bize 

bilgi aktaracakla ı· 

Aycan ALTAY (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı): 

Güneydogu Anadolu Projesi (GAP). bölgesel kalkınmayı amaçlayan ve bölgenin yaşam kali

tesini yükseltmeyi önemli gören dünyadaki en büyük kalkınma projelerinden birisidir. 

GAP'ın gerçek leşmesi için 1989 yılında hazırlanan GAP Master Planı. dünyada ve Türkiye'de 

degişen egilimleri ve yeni yaklaşımları yeterince içermediginden. ayrıca plan hazırlanırken ön

görülmeyen bir dizi olumsuz etmen ve degişim nedeniyle uygulanmasında ciddi biçimde geri ka

lındıgından tüm tarafların katılıını ile revizyonu ve güncelleştirilmesi gündeme gelmiştir. 
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Katılımcı yaklaşım. yönetimlerin yürüttükleri hizmetler konusunda topluma bilgi verme. hal

kın dilek. beklenti ve ş ikayetlerini ö~renerek çalışmalarında bunlardan yararlanma ve böylece 

kendileri ile toplum arasında en yüksek oranda bil' uyum. işbirl i~i ve anlay ış sa~lama amacına 

yönelik halkla ilişkiler ça lışmalarını yönetim sürecinin bir parçası haline getirmiştir. 

Bu çerçevede yeni Master Plan çalışmalarında başarılı olunması. planda ön görülecek hedef

lerin uygulayıcılar ve halk tarafından benimsenmesi ile yakından ilişkilidir . Bunun için çalışma

nın tüm aşamalarında halkla karşılıklı iletişim sa~lanacaktır. 

AMAÇ 

GAP Bölge halkının proje hakkında bilgilendirilmesi. 

Halkın proje hakkındaki görüşlerinin. önerilerinin ve şikayetlerinin tespit edilmesi. 

Hedef kitlede ldareye karşı olumlu ve ilgili bir tutum yaratılması ve kalkınmaya inandırılma

sı. 

Idare ile di~er kuruluşlar (kamu. özel sektör. sivil toplum ör~ütleri) arasında işbirli~inin sa~

lanmasında katkı verilmesi. 

Toplumdaki tüm kesimler arasında karşılıklı anlayış ortamı yaratılmasıdır. 

STRATEJI 

a) Toplumu oluştuı·an tüm kesimlerle ilişki 

kamu kuruluşları temsilcileri 

yerel yönetim temsi lcileri 

özel sektör 

sivil toplum örgütleri 

halk 

basın-yayın kuruluşları 

muhtarlar. ö~retmenler. gençler kadınlar 

b) Verilecek mesajlar 

- projenin önemi 
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idarenin görev ve sorumlulukları 

kalılııncı planlama için kalkılarının istenmesi 

MESAJ 

Amaç ve slrateji belli olduktan sonra veı'mek istedigirniz mesaj tesbit edilecektir. Bu mesa jı 

hangi ileti şim aracı ile verirsek verelim, 

inand ıncı 

anlaşılır 

olması önem taşımaktadır. 

ILETIŞIM ARAÇLARI 

Bir konu aniatılmaya ça lışılırken yararla nılan hel'şey iletişim aracıdıı' ve (mimikler. konfe· 

ran sl a ı' . kitap. broşür. radyo. TV vb.) iletişim araçların ı iki gı'upta incelemek mümkündür. 

birincisi. var olan ilet işim araçlarıdır ki bunlar günlük yaşamımızın içinde olanlardır (gazete· 

ler. deı'gileı'. gibi) 

ikincisi. konu ile ilgili kiş ilerin kendilerinin üretecekleri iletişim araçlarıdır. (Broşürler. süreli 

yayınlar özel etkinlikler vs.) 

Çalışmalar sü ı'esince her iki tüı' iletişim aı'açlarından da yararlanılacaktır. 

a) Hedef kitle için 

dergi broşür vb yayınlar çıkartılması 

bildiri yayınlanması 

dilek. islek ve şikayetlerini bildirecekleri olanakların saglanması 

yerel seı'gi. fuaı' vb. düzenlenmesi 

konferans. panel. küçük gruplarla toplantıla ı' düzenlenmesi 

b) Kamu kuruluşlan . Yerel Yönetimler özel sektör ve Sivil Toplum Örgütleri Için 

bilgilendirme ve görüş a lına loplantıları 

ziyaı'eller 
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ort.ak ça lışmalar. organizasyonlar 

c) Kamuoyunu Basın Yolu ile Etkileınek için 

basın. yayın kuru luşl arına sürekli ve dogru bilgi verilmesi 

bölgeye basın turları düzenlenınesi 

d) Halkın düşüncelerini almak için 

halkla yüzyüze i l işki ler kurulması (belli yerlerin ziyareti bir köy. üniversite ögrencileri. has· 

t.ane. huzurevleri vb. Degişik toplum kesimleri) 

gazetelerin t.aranınası (okuyucu mektupları köşe yazıları) 

va ı'Sa idareye ve Bölge Müdürlügüne gönderilen ve vat.andaşların dilek. istek ve şikayetleri· 

ni içeren mektupların degeriendirilmesi 

ZAMANLAMA 

Tek bir etkinlik veya çok ses getiren bir faaliyet ile halka ilişkilerin amacına ulaşınası müm

kün degildir. Egeı· gerçekten bir fayda bekleniyorsa. halka ilişkiler çalışınaların ın zamana yay ıl

mas ı geı·ekınektedir. 

Yeni Masteı· Plan ·ı o ay sürecekse. iletişim araçlaı· ıyla verilecek mesajlar da bu 10 aya yay ı

lacaktır . Bu dagılıın plan grubundaki diger sektörlerin ça lışına la rı ile birlikte düşünülecektir. 

Ayrıca zamanlama konusunda dikkat edilmesi gereken bir husus da bir faaliyet için seçilen 

t.arihin başka bir kuı·uluşun önemli bir faaliyetiyle çakışmamasıdır. Böyle durumlarda hedcfle

digimiz kitleye ulaşmak zorlaşmakt.adır. 

DECERLENDIRME 

Yapılan her etkinligin sonunda degeriendirmesi de yapılacak. başarıl ı ve başarıs ız t.arafları

mız ort.aya çıkarılacak ve bir sonraki etkinlikte daha az hat.a yapılmasına ça lışılacaktı r. 

Kend i öz eleştirimiz dışında dışardan gelebilecek telefon. mektup. basındaki yazı ve eleştiri 

ler de degerlendirme k ı· iterleri içinde yorumlanabilecek bilgilerdir. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI: 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi Danışmanı Sayın Rıfat OAC. 

21 



Rıfat OAC (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı) : 

Degerli konuklar. ben kısaca GAP Master Plan ı 'nın yeniden revizyonu sürecinde kırsa l kal· 

kınına yaklaşımımızia ilgili olarak birkaç şey ifade etmek istiyorum. Başkanımızın da otururnun 

başında açıkladıgı gibi. dünya koşulları degişti ve özellikle 1992'de gerçek leştirilen "Çevre ve 

Kalkınma Konferansı" sonucunda. kalkınmaya yönelik olarak 3 faktörün önemli oldugu üzerin· 

de duruldu. Bu üç faktörden biri eşitlik ve adalet. digeri katılım ve üçüncüsü de insan kaynakla

rının geliştirilmesi meselesi. Burada dikkat ettiginiz gibi. işte şu kadar baraj yaptık. şu kadar su· 

lamaya şu kadar alan açtık biçimindeki fiziksel gerçekleşmeler çok önemli ama onunda ötesin· 

de bu hadiseye içerik kazandıracak. anlam kazandıracak insan faktörünün kalkınmanın odagı

na oturtu lmuş olmasıd ır. Bu çok önemli bir faktör. Dünya bu noktaya nasıl geldi? Özellikle kır· 

sal kalkınma a lanında. Kırsal kalkınmanın . kı rsal a lanın sorunlarının çok karmaşık ve köklü ol· 

dugu üzerinde dünya hem fikir. Türkiye'nin özellikle Cumhuriyet döneminde uygulayageldigi k ır· 

sal kalkınma faaliyetlerinde de bir dizi tecrübe sahibi oldugu açıktı r. Bunu kamu adına devlet 

yapmıştır. Kamu adına gönüllü kuru luşlar yapmıştır. Bir takım deneyimler sisteme kazandırıl· 

mıştır. Bu tespitler şunlar: Bir kere kalkınma hadisesine gi riştigimizde bu faktör. bu süreç sos

yo-ekonomik yapıy ı bütünüyle degiştiremiyor. buna ragmen bu kalkınma faaliyetlerine ragmen 

sosyo-ekonomik farklılıklar bir ölçüde deı·inleşemiyor. 

Ikinci gözlenen husus. kalkınınayla başlattıgımız degişim. o süreç. zemine. tabana eşit yansı

mıyor. Ve en önemli olgu, batılıların kohezyon dedikleı·i, kaynaşma saglanamıyor. Sektörler ara

sı kaynaşmada başarılı olunamıyor . Ve Diyarbakırlılar çok iyi bilirler. Diyarbakır' ın tarımsal 

yapısıy la ilgili bir gözlem yaptıgımızda. ben 70-80 bin hektar civarında sulu tarım yapı ldıgını bi· 

liyorum. özellikle popüler ürün olarak bu 2000 yılında pamugun öne çıktıgını görüyoruz. Pamuk 

ürün olarak öne çık ıyor ama bu yörede yetiştirilebilecek diger ürünler de feda ediliyor. Bunlar. 

bu popüler ürünlere karşı pek de tutunamıyor. Böyle olunca kitlesel bir faaliyet olan endemik 

ürünler. eka-sistemin tayin ettigi gelişebilir ürünler pek piyasaya ulaşamıyor. 

Bir başka mesele de; geliştirilebilir beşeri ve sosyo-ekonomik kaynaklar. Yani potansiyel bek

lenen manada kalkınma bileşenine entegre edilebiliyor. 1989 yılından . yani ilk Master Planın ha

zırlandıgı y ıllardan bu yana. önemli bir deneyim süreci yaşandı. GAP Idaresi de kendi gözlem le· 

rinde özellikle DIE kaynaklarına . bizim kendi veri kaynak larımıza dayanarak söylüyorum bunu. 

şu anda 190 bin hektarlık bir alanda sulu tarım yapılıyor. Ve "1987 -1997 zaman aralıgında . hat

ta günümüze kadar özellikle tarım sektöründe önemli gelişmeler oldu. Kalkınma hızının % 2.8 

orta lamasını yaka lad ıgını görüyoruz ki. bu Şanlıurfa'da daha yüksek. Yılda ka lkınma hızı % 3.6 

oranında. Türkiye ortalamasının % 1 civarında oldugunu düşünürsek bunun çok önemli bir ra

kam oldugu ortaya çıkmış oluyor. F'akat buna ragmen GAP Idaresi şunu da gözlemliyor çalışma-
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!arında. Bir popüler ürüne dayalı tarımsal faaliyet sonucunda. gelir gerçekten de çok adil dagıl

mıyor. Gerek sulama alanında . gerek sulama dışı alanlarda olsun. özellikle bu başarı yüzdelere 

kadar büyük ölçüde yansım ıyoı'. Işte kıl'sal kalkınına dedigiıniz ınesele bu. Bu gelirin ka lkınma 

sürecinde büyük hamlelerle başlatılan ve büyütülen gelil'in. küçük biı·iınlel'e. işletmelere yansı

tılması sürecinin insanı da odagına alarak. istikraı·lı ve hızlı bir şekilde onlal'ın da gel işmelerini 

saglaınak diye özetleyebilil'iz. I şte tabii ben bunları size arz etıneyeyiın . Vakti de çok iyi kullan

mak durumundayız. 

Dünya Bankası'nın. Birleşmiş Milletierin ve diger uluslararası örgütlerin ve gönüllü kuruluş

ların kırsal kalkınınayla ilgili bir dizi çalı şına ları ve deneyimleri olmuştur. Bundan da ortak nok
ta bulınuşlardır . . Yani kalkınınada katılımcı biı' yaklaşımın. kalkınınanın o görünmeyen pürüzle
rini de ortadan kaldırdıgı sonucuna varılmıştır. Peki kırsal kalkınına nedir. kapsaını nedir diye
cek olursak. bunun en önemli şeyi kamusal hizmet olarak devletin altyap ı sistemleriyle ilgili. ge

rek fiziksel. gerek teknolojik altyapı sistemleriyle ilgili hazırlıkların yapılmış olması. Yol. haber
leşme. elektrigin yanında konut sistemleriyle ilgili. beslenmeyle ilgili. saglıkla ilgili. egitim le ilgi
li kıl'sa l alanın ihtiyaç duydugu faaliyetlerin eşgüdümlü olarak yürütülmesi. 

Ikinci olarak. bu i şletmelere (diyelim ki koyun yetiştiriyor, diyelim ki çiftlik yapıyor. diyelim 

ki fıstık yetiştiriyor ve sermayesi yetersiz) kalıcı. sürekliligi olan üretim fonksiyonları hazırlamak 

gibi bir amacı var kırsal kalkınmanın . Birde bazı kritik bölgeler vardır. Tarımsal alan yelersiz
dir. tarla yetersizdir. su kaynak larına erişıneıniştir. Işte bu kritik bölgelerde. kritik alanlarda. 
ka lkınınayı hızland ıı·acak geliri çeşitlendi recek. arttı racak bir takım üretim faktörlerinin götül'ül

mesi gerekir. Tarım yanında madencilik. hizmet sektörü ki turizm çok konuşuluyor. Kıl'sal kal
kınma madencilik. dogal kaynaklarını kullanılınası ve degeriendirilmesi meselelelel'ini de kapsa

ın ına a lıyor. 

Bu kapsaında söyleyebileGegimiz çok önemli bir husus da çok etkin. iyileştirilıniş bir girdi yö

netimi sistemidir. Yerinde. zamanında ve gerektigi ölçüde kullanacaksınız. Ornegin gübreyi. ör
negin zirai mücadele i laçların ı. entegre bir yaklaşımla. çok iyi bir yönetim le bunu ku llanmak du
rumundasınız ve bunun yanında işletme maliyetlerini düşürücü bir takım kamusal hizmetleri de. 
bunları ben finansınan ve kredi temini açısından da söylüyorum. onları hem erişebilir kılacaksı

n ız. hem de maliyetlerini düşürücü bir takım mekanizmaları çalıştıracaksınız. 

Demek ki sayın konuklar. bu kırsal kalkınma hadisesinin başarılı olabilmesi için sadece in
san faktörünün öne çıkması da yetmiyor. Kamusal altyapıyla ilgili faaliyetlerin çok iyi program
lanınası ve uygulanınası gerekiyor. Diger sektörlerle ilişkilerin gözden kaçın lmaması geı·ekiyor. 

Ag sistemleri önemli. network diyorlar buna. Kırsal kesim le sanayi kesimi. kentlerle kırsal alan
lar arasındaki iletişiınin rasyonel kılınması . yani bu ürünün rahat salsın ve sanayi girdilerini 

çok rahat ve maliyetine saglasın mantıgıdır bu. 
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Degerli konuklar. biz bu Master Plan hazı rlık sürecinde elbette kendi başımıza bu işi yürüt

meyecegiz. Türkiye'de bu konuyla görevli kurumlar başta Tarım Bakanlıgı olmak üzere. Çevre 

Bakanl ıgı . Vedat Beyin de belirttigi gibi diger ilgili kamu kuru luşlarıyla . yerel ot.oriteyle. vilayet

lerle yerel yönetimlerle. gönüllü kuruluşlarla ve hedef kitleyle. bu işin gerçek sahipleriyle bir di

zi görüşmeler yaparak bu iş i götüre<:egiz. Ve en önemli şey de. bir yenilik olarak söyleyebilirim. 

planlama sürecinde biz alt-bölgeler bazında da planlama tekniklerine kavuşacag ız. Alt-bölgeleri 

de tanıııılayacagız. Tarımsa l potansiyelle ilgili bir envanter çalışması içinde de olacagız. Bu ko

nuya ilişkin olarak. alt-bö lge geliştirmesine ilişkin olarak bir dizi stratejiler de geliştirmiş olaca

gız. Ben madde başlıkları olarak sundum. Vakti de çok fazla kullanmak istemiyorum. 

Süı•dürülebi lir kı rsal gelişme planında şu nokta ları gözden kaçı rmayacagız. Nedir bunlar? 

Katılımcı modellerimiz tanımlama. analiz. planlama ve degerlendirıne işlemlerini hedef kitleyle 

beraber yapacagız. Ikincisi yerel organizasyonlar ve örgütlenmeler. Kırsa l örgütlenmeler. işin 

ka lı cılıgı ve rasyonelligi açısından öne çıkar ılacak . Böyle bir yaklaşım içinde olunacak. Kırsa l 

projelerin kalıcılıg ı ve yeterliligi tartı şılacak Master Plan'da. Biraz önce açıklad ıgım yelpazeler

de kırsa l gelirin arttırılması ve geliştirilmesiy le ilgili temel stratejileri belirleyecegiz. Topragın . 

dogal ve kü ltürel çevrenin korunması ve verimliligin arttırılması için bir takım modeller önere

cegiz. Bunu birlikte yapacag ız. l yileştirilmiş girdi yönetimiyle ilgili kırsa l gelişmeye ilişkin olaı·ak 

bir model geliştirmek durumunday ı z. Bunu da birlikte yapacagız. Yeı•el endemik ürünlerin ve ye

ı·e l kaynakların geliştirilmesi için ve bunlara rekabet avantajı saglaya bilnıek için bir takım yan 

stı·atejileri de tartışnıış olacagız. 

Degerli arkadaşlar. son iki husustan en önemlisi fiziksel ve teknolojik alt yapının kamusal bit' 

görev olarak. kırsal alana eşgüdümlü olarak yansı tılması için gerekli tedbirler neyse. plan ted

birleri neyse. o tedbirleri a l acagız. Son olarak da kadının ve diger dezavantajlı grupların kırsa l 

alanda statüleı·ini geliştirecek. yaşamla barışuracak bir takını model hazırlıkları içinde o lacagı z. 

Ve bu çal ışınaları yaparken. yenilikçi olacagız. yeni tekniklerden de yararlanacagız. Saygılar su

narım . 

l'rof.Dr. 'faıner ARPACI: 

GAP Bölge Kalkınma Planı Tarınısa l ve Kırsal Kalkınma Grup Yöneticisi Sayın Haşim OGOT 
Bey. lütfen kürsüye buyrunuz. 

Haşim ÖCÜ'f (GAP Bölge Kalkınma ı•ıanı Tarımsal ve Kırsal Kalkınma Grup Yöne

ticisi) : 

Sayın Valiııı . Sayın Başkan laı·. degerli konuklar. benden önceki arkadaşını kırsal kalkınma 

konusunda Master Plan hazırlıgı aşamasındak i düşünceleriınizi. ne gibi düşünceler le revizyonu 
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yapacagımızl genel manada açıkladılar. Yine ben de. aynı mahiyette kalmak üzere. tarınısal ge

lişme yaklaşımiarım ız konusunda düşünceleri m izi yansıtacagım. 

Evvela dünya genelinde tarınısal kalkınma yaklaşımlarında nasıl bir boyut oıtaya çıktı. ne 
gibi düşünceler şimdi hakim. onları size sunmak istiyorum. Uluslararası kuruluşlarca yap ılan 

tahminlere göre. bugün dünyanı ızda 1 milyar insan yoksulluk şartları içerisinde yaşam sürdür
mekte. bu kitlenin çogunlugu kırsal bölgelerde yaşamakta ve tarım bu insanların ana geçim kay
nagını oluşturmaktadır. 

DO YA GENELINDE YENI YAKLAŞlMLAR 

Uluslararas ı kuru luşlarca yapılan tahminlere göre bugün Dünyanıızda 1.2 milyaı· insan yok
su lluk şartla rı içerisinde yaşam sürdürmekLe. bu kitlenin % 70'i Asya kıtasında bulunmakta. ço
gunlugu kırsal bölgelerde yşanıakta ve Tarım. bu insanların ana geçim kaynagını ol uşturmakta
dır. Kırsa l toplum içerisinde yoksulluktan en fazla etkilenen gı·uplar ise. arazi vaı· lıgı küçük ve
ya sınırlı olan üreticiler. topraksız tarım i şçi leri ve kadın çiftçiler ve yaşlılar olarak belirlenmiş
tir. 

Dünyada gelişme stratejileri: 1960'1ı yıllarda "Ekonomik Büyüme". 1970'1 i y ıl la ı·da "Gelir 
Dagılımı". 1980'1i yıllaı·da "Ekonomik Uyum" ve 1990' 1ı yıllarda da "Çevre Odaklı Gelişme" kav
ramlarının etkisinde belirlenm işLir . Bu stratejiler ne yazık ki. artan gelirin uygun bir dagılımını 
saglayamad ıgı gibi. kırsa l toplumun yaşam kalitesini de iyileştirmemişLir. O nedenle. 1990'1ı yıl· 

larda başlayan yeni strateji aray ışları s ırasında öne çıkan "Insan Odaklı Sürdürüleb ilir Gel i şme 

Stratejileri". 2000'1i y ıllarda yürütülecek ka lkınma plan iarına yön verecek en önemli bir kavram 
olarak ortaya çıkmıştır. Bu baglamda. kırsa l ve tarımsal kalkınma programlarında da. bu kav
ı·amın gerektirdigi anlayış degişim i yaşanacaktır. 

Bu yeni anlay ışı n kıı·sa l ve tarımsa l ka l kınma programiarına yansıma ları şunlar olacaklıı': 

1) Sadece gelir artışı degil. kırsal toplumun egitim. beslenme. saglık gibi ihtiyaçlarının karşı

lanması da amaçlanacaktır. 

2}·Dogal kaynakların korunması . yönetimi ve biyolojik çeşi tlil ik veekosistem bütüniligünün 
muhafazasına özen gösterilecektir. 

3) Projelerin hazırlanmas ı ve uygulanması aşamasında. "Hedef Kitle"nin ve bu arada küçük 

ve topraksız çiftçiler. kadınlar ve yaşlı nüfusun. katılımına büyük önem verilecektir. 

1989 GAP MASTER PLANI'NIN SO UÇLARI VE YENI PLAN GERÇEGI 

Ülkemizde yürütülen en büyük bölgesel kalkınma projesi olan GAP'ın tarımsal gelişıneye ili ş

kin çok önemli amaçlarının oldugu ve kapsamlı faaliyetleri öngördügünü biliyoruz. Gerçekten de. 
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sulamaya açılacak 1.7 milyon Ha.lık alanla ilgili olarak öngöı·ülen. toprak-su yatırımları. bitki

sel hayvansal üretim ile ormancılık ve balıkçılık yatırımları . ürün iş leme ve d~erlendirme faali

yetleri ve tarımsal hizmetlerin Bölgenin gelişmesine büyük katkıları olacaktır. Aslında. bugüne 
kadar yapı lan uygulamalarla gelinen nokta. bu katk ıları. üretim ve üretici gelirleri açılarından 

somut örnekleriyle ortaya çıkarmış bulunmaktadır. Ozetle: 

• GAP'ta sulamaya geçilmeden önce toplam tarımsal üretim d~eri (GSÜD) 31 .5 dolar iken. 
Şanlıurfa-Harran ovasındaki 90 000 Ha. lık yeni sulama ların katkısıyla bu rakam 1998 yılında 

178.8 milyon dolara yükselmiştir. 

• Pro je öncesinden birim alandan (1 Ha.) elde edilen GSOD 1056 dolar iken. bu rakam 1998 
yı l ında 1987 dolara yükselm iştir. 

• üretim masrafları dikkate alınd ıgında. birim alanda yaratılan katma d~erin 600 dolardan 
·ı 653 dolara yükseldigi anlaşı lmıştır. 

Ancak. 1989 GAP Master Plan hedefleri dikkate a lı nd ıgında. sulama yatırım larının yeterli ol
madıgı. yan i bölgedeki ta rımsa l üretim artışının öngörülen hedeflerin a ltında kald ıgı görülmek
tedir. Bu Plan. Insan Odaklı Sürdürülebilir Gelişme'ye ilişkin hedefler belirlemediginden. kırsal 
gelişmenin d~erlendirmes i yapılamamaktadır. Ancak. Bölgede gözleme dayanan d~erlend ir

melere göre. kırsal alanda işsizli k . yetersiz beslenme. sosyal hizmettre erişim sorunlarının daha 
da büyüdügü anlaşılmaktadır. 

Sonuç olarak. mevcut sorun ların yeni yaklaşımlarla kısa dönemde çözülebil ınesi ni saglamak 
üzere. GAP Bölgesi için bir Bölge Kalkınma Planı'na ve Kırsal ve Tarımsa l Kalkınına Planı 'na ih

tiyaç oldugu bir gerçektir. 

GAP B~LGE KALKlNMA PLANllKlRSAL VE TARIMSAL KALKlNMA ALANINDAKI YAKLA
ŞIMLAR 

Kırsal ve kentsel alandaki ka lkınma ihtiyaçları ışıgında GAP Bölge Ka lkınma Idaresi. Bölge 

için bir Kalkınına Planı hazırlamaya karar verm iş bulunmaktadır. 

GAP Bölge Kalkınma Planı'nın katılımcılık, eşitlik ve hakkaniyet, yerelllk, sürdürüle

bilirlik gibi genel kavramlar. "Kırsa l kalkınma ve Tarım" Planı 'nın hazırlanması ça lışına ların ı 

da yönlendirecektir. GAP'ta yeni kırsa l ve tarımsal kalkınınanın temel felsefesi aşagıdaki çerçe
vede belirlenmelidir : 

Temel Felsefe Ne Olacaktır? 

Temel felsefe. ekonomik ve sosyal kalkınma araçlarının kırsal topluma yeterli. erişilebilir ve 

sürdürülebilir biçimde ve bir bütünlük içerisinde saglanınası olacaktır. 
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Bu baglamda. öncelikle kırsa l gelirin potansiyeli dogruiLUsunda geliştirilmesi gereklidir. GAP 

Bölge Kalkınma Planı kapsamında kırsal ekonominin planlanmas ı su temel düşüncelere dayan

malıd ır: 

1. GAP alanındaki kırsal toplumun % 75-SO'i tarımdan gelir sagladıkları için. tarımd1! uygun 

teknolojilerin yayılması suretiyle ve diger önlemlerle tarımsal verimliligin ve üretimin artırılma

sı . bu toplumun yaşam şartlarının iyileştirilmesinde büyük katkılar saglayacaktır. 

2. Ancak. artan üretimin üretici ve yetiştiriciler açısından yüksek gelire dönüşebilmesi için. 

uygun pazarlama sistemleri ve ürün iş leme sanayinin güçlendirilmesi de gerekmektedir. 

3. Ote yandan. sadece tarımsa l üretimin artırılması ve ürünlerin degerlendirilmesi. kırsal 

toplumların refahı açısından yeterli olamamaktadır. Bu nedenle. tarım dışı istihdam ve gelir ola

naklarının da geliştirilmesi gerekmektedir. Ornegin. küçük ölçekli sanayiler. el sanatları. turizm. 

kamu hizmetleri. bankacılık gibi faaliyetlerin geliştirilmesi başarılı sonuçlar verecektir. 

Temel Amaç ve Politikalar Neler Olacaktır? 

GAP Kırsa l Kalkınma ve Tarım Planı'nın aşagıdaki spesifik amaç. ilke ve politikalarla şekil

lendirilmesi öngörülmektedir : 

1) Kırsa l alanda öngörülen fiziki altyapı ve tarla içi geliştirme yatı rım larının tamamlanması. 

2) Sulamaya açılan ve sulama dışında kalan k ırsal alanda. bitkisel üretim. hayvancılık. su 

ürünleri ve sosyal ormancılık programlarıy la. tarımsal gelişmenin hızland ır ılması . 

3) Toprak. su ve biyolojik kaynakların sürdürülebilir ku llanımını saglayacak tedbirlerin alın

ması. bu baglarnda yerel koşu llara uygun. damla ve yagmurlama sulama ile modern sulama tek

niklerinin yaygın laştırılmas ı . 

4) Tarımsal Yayım ve çiftçi egitimi konusunda. sivil toplum örgütleri. özel sektör kuruluşları. 

üretici örgütleri ve üniversitelerin akti f rol almasının saglanması. 

5) üretici örgütlenmesinin genişletilmesi ve mevcut örgütlerin güçlendirilmesi. bu baglamda. 

sulama şebekelerinin yönetimi ve bakımı konusunda. su kullanma birliklerinin yaygınlaştırılma

sı ve var olanların güçlendirilmesi. 

6) Kırsal insan kaynaklarının geliştirilmesi ve kırsa l toplumun temel insani ihtiyaçlarının kar

şılanması . 

7) Kırsal alanda tarım dışı gelir kaynakları ile sanayi ve hizmet sektörü faaliyetlerinin geliş

tirilmesi. 
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8) Kalkınına faaliyetlerine özel sektör katılımının artırılması. 

9) Ulusal politika degişiklikleriy le ve özellikle 8. Beş \ıllık Kalkınma Planı ve bu arada. G.ATr 
Uruguay Turu Anlaşma çerçevesindeki ulusal yüküınlülüklerimız ve AB polıtıkalarma u~ um !?e

regine özen gösterilmesi. 

10) Kamu kurumsal yapısını"n güçlendirilmesi. 

SONUÇ VE DECERLENDIRME 

Yukar ıda anlatıl a nlardan hazırlanmakta olan GAP Bölge Kalkınma Planı/Kırsal Kalkınma \"e 

Tarım Alt Planı açısında n ç ıkarılaca k sonuçlar aşagıda belırtilmiştir: 

1. K ırsal kalkınma. Ülkemiz genelinde oldugu gibi. GAP Proje alanında da. kırsal LOplumun 

yaşam şartlarının iyi leştirilmesi için. etkin bir araç özelligindedir. 

2. Kırsal kalkınına için. sadece temel sektör olan tarımda üretim ve verim artışı yeterlı ola

ınaınakta . kırsa l kesimin egitim. saglık. beslenme gibi temel insani gereksinimlerinin de karşı
lanınası gereklidir. 

3. Kırsal alanda yürütülecek pi'Ojelerin finansmanı açısından . kamu kaynakları yanında. özel 

sektör ve sivil toplum örgütlerinin de sorumluluk üstlenerek kaynak saglaması için gerekli ön

lemler alınmalıdır. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI: 

GAP Bölge Kalkınına Planı Sosyal Planlama Gı·up Yöneticisi Sayın Ahmet SALTlK. 

Doç. Dr. Ahmet SAL TlK (GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama Grup Yöne

ticisi) : 

En son konuşan olarak çok karmaşık bir sorun olan bölgesel kalkınma konusunda yeni neler 

söyleyebilirim diye kendi kendime soruyorum. Biraz önce de konuşmama nası l başlayacagım di

ye düşündüın . Acaba Sayın Vali lerim. Sayın Başkanlarım . Sayın Akademisyen arkadaşlarım di

ye başlay ıp sonra Sayın Katılııncıla ı· desem. bu dogru mu olur diye düşündüm. Burada tabii böy· 

le bir soı·uyu açmaının nedeni şu: bizler katılınıcılık. sürdürülebilirlik gibi gerçekten çok evren

sel kavramlar ve degeı· ler üzerinde düşünüyoı·uz ve hiç kimsenin bu kavramiara iLirazı olmadı

gın ı biliyoruz. Pakat esas olan herhalde. bunu nas ı l uygulamaya koyabiliriz? Sorusunun yanıtı. 

Onun için ben de sözüme başlarken . arkadaşlar ım ve degerli konuklar demek istiyorum. Benim 

tabii akademik bir geçınişinı oldugu için. bu bölgeyle ilgili bazı kı sıtlar ve engellerden bahsetme

den ve bunların plana. nasıl çözüm önerileı-in nas ıl yansıyacagını ı.anı olarak ele almazsak ve 
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dogı·u bir sonuç bulamay ız diye düşünüyoı·uın. O yüzden ben sürdürülebilir ve katılım kavram

ları etrafında. bu iki kavramın hayata geçirilmesinde karşılaşılan güçlüklere kısaca deginecegiıi1, 

ondan sonra da bunu yapacagımız Master Plan ça lışmasına nasıl yansıtacagız konusunda da 

birkaç şey söy leyecegiın. 

Buı·aya Sosyal Planlama Grup Başkanı olarak· eleŞtiri yapmak için gelmedim. Mevcut duru

mu degiştirecegiz. Şöyle başlamak istiyorum. Bütün dünyada arkadaşlarımın da bahselLigi gibi 

yapı lan degerlendirmeleı·. ister bölgesel ister yöı·esel olsun. kalkınma projelerinde istenen başa

rının elde edilmedigini gösteriyor. Ve sözü hiç uzatınadan. şöyle bir sonuca varıldıgını söylemek 

mümkün. Bir kere merkezi planlama ile yapılan plan ça lışmala rı. yani halkın katılımını dikkate 

almayan. hedef grupların katılımın ı dikkate almayan projeler olumlu netice vermiyor. Fakat ka

tılım konusu da. biraz önce degindigim gibi evrensel bir degeı· oldugu için ve kimsenin de karşı 

koymadıgı bir deger oldugu için bunun yaşam la baglantısını kurmak biraz güçleşiyor. Şöyle ki. 

toplum ideolojik olarak bir bütünlük gösterebilir. Ama toplum sosyolojik olarak çok farklı kesim

lerden oluşmaktadır. Ve bu farklı kesimler de. bir ka lkınma projesinden fark lı beklentiler içeri

sindedir. Dolayısıyla ideolojik olarak evet. fakat sosyolojik olarak baktıgım ızda toplumsal yapı 

homojen. türdeş degildir·. Dolayısıyla katılım ve sürdürülebilirlik kavramları da bu kesimlere gö

re farklı yorumlanabilir. Ve GAP Bölgesi'ne baktıgımız zaman da gerek cografi, gerek kültürel 

olarak. geı•ekse toplumsal yapıda yer alan farklı sosyal tabaka la!' a!'asında tü rdeş olmadıgını gö

rüyoruz. Yani şayet sürdürülebilir bir insani kalkınınay ı hedefliyorsak. öncelikle bizim bu sürdü

rülebilirligi engelleyen unsurları dikkate almam ız gerekiyo ı· . Şöy le ki. yoksullugu ortadan kald ır

mayan. istihdam ya ı·atmayan bir bölgesel kalkınma program ı sürdürülebilir olamaz. O halde 

GAP Master Planı sosyal açıdan irdelendiginde. kesin likle dezavantajlı grup denilen kesimlere 

öncelik vermek durumundadır. Sürdürülebilirligin biliyorsunuz iki temel unsuru var. Birincisi in

san unsuru. digeri de dogaı kaynaklar unsu ı·u. Bu iki unsur arasında da bir etkileşim var kuş

kusuz. Dogal kaynaklar üzerinde bu sürdüı·ü lebilirligi engelleyen unsurları ele aldıgımızda şun 

l arı görüyoruz. Dogaı kaynaklar üzerindeki toplumsal baskıların iki nedeni var. Biri yoksulluk. 

biri varlık . Yoksul insanlar zorunlu olarak dogay ı tahrip ediyor. O halde yoksuııugu o ı'tadan kal

dırmamız gerekiyor. Fakat zenginlik de doga l kaynakları tahrip eden ciddi bir güçtür. Bugün 

dünyanın zengin kuzey ülkeleri, güneyin yoksul ülkelerinin dogal kaynaklarını olaganüstü biçim

de tahrip etmektedir. Bunu kendi iç bünyemize baktıgımız zaman da görüyoruz. Belirli bir top

rak büyüklügüne sahip olan bir aile birim alandan elde edilen verimin 100 yerine 120 olması

nın endişesin i taşımayabil ir. Çünkü esasen çok büyük bir toprak varlıgına sahip oldugu için. be

lirli bir ortalama üretkenligi yakalanması onun için yeterli olabilir. Do layısıyla bütün bunları dik· 

kaLe alarak. katılımcılık ve sürdürülebilirlik kon uların ı ele almam ız gerekir diye düşünüyorum. 
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Katılım bazen. demin söyledigim gibi demokrasi kavramı gibi. içi boş ve bir slogan düzeyin· 

de de kullanılmaya başlandı. Bundan biraz rahatsız olmam ız lazım. Belki bunun çözümü de, ka· 

tılımın sag lanmasıy la mümkün olacak katılımı farklı düzeylerde ele almamız gerekiyor. Toplum 

düzeyinde bölge düzeyinde. yöre düzeyinde. köy ve mahalle düzeyinde. bir de proje ve program 

düzeyinde. Bizim herhalde burada GAP Master Planı'nın görevleri olarak özellikle üzerinde dur· 

mamız gereken. katılımın plan ve program ve projeler düzeyinde. hedef gruplar ile bizim gibi uz· 

manlar arasındaki bir ileti şim sürecinin kurulması. Yani burada iki grup var. Birçok grup var as· 

ı ında. Bir yandan uzmanlar grubu. diger yandan hedef kitlemiz dedigirniz kalkınmaya en fazla 

muhtaç olan kesim. Katılım bu iki ya da farklı gruplar arasında. taraflar arasında bir iletişim sü· 

reci olarak ele a l ınmalı. en azından yapılan tartışmalarda bizim ulaştıgımız sonuç bu. Bu şekil· 

de görüyoruz. Elbette toplum düzeyinde katılım da sözkonusu. Tabii demokrasinin tabanda ge· 

l işmesi için toplum düzeyindeki demokrasinin gelişmesine de bu çalışmanın katkısı olacaktır. 

Dolay ısıyla düzey de çok önemli. hangi düzeyde katılım? 

Bir de hangi konuda katılım? Yani burada popülist bir davranış içine girmernek gerekiyor. Po· 

pülist davranış şu: Halka danışırız. halk ne derse onu yaparız. Olmaz. çünkü bazı konular özel· 

likle uzmanlık isteyen konular. bilimsel konular. bilim adamlarının katılımın ı gerektiriyor ve de 

girişimciligi gerektiren konular. özel girişimciler duygusu gelişmiş. belirli bir iş riskini. üretim 

riskini. pazar riskini üstlenmiş insanların katılımını gerektiriyor. Dolayısıyla olaylar. sorunlar. 

yalnızca çok dar bir açıdan görmek durumunda kalan kesimlere bırakılmamalıdır. Çünkü temel 

ihtiyaçları henüz karşılanmamış bu kesimlerin çok geniş olarak konulara bakışı mümkün olma· 

yabilir. Bizim için. yani kalkınma projesinde çalışan yöneticilerin. uzmanların görevi. esasen bu 

temel ihtiyaçlara ait olan hizmetleı'e dahi ulaşınada güçlük çeken bu kesime hizmetleri götüre· 

bilmek. on ların da daha aktif katılımını saglamaktır. 

Bir diger konu katılım için katılım degil. tabii. Onemli olan kararlarda etkili olabilme. degiş· 

tirebil me. Çünkü bu bölgesel kalkınma projesi belirli bir durumu degiştirmeye yönelik olarak fa· 

aliyet göstermektedir. Yani mevcut durumu iyileştirmek için çalışmaktadır. O halde bu iyi leştir· 

me sürecinde buna yönelik olarak alınan kararlarda. halkın . ilgililerin. tarafların. kamunun. bi

lim adamlarının. özel sektörün. aktif olarak katılması ve kararları etkilernesi gerekiyor. Bu ka· 

rarlarda kimin daha fazla etkisi olacaktır? Bunu yine grup. belli bir konsensusla. belli bir ortak 

yapıda buluşmakla saglayacaktır. Umarım bu konuda, yani katılımcılıgı daha ayakları üstüne 

basan. daha gerçekçi biçimde ele alabilir ve bunu plana yansıtır ve bu genel çerçeveyi çizen plan 

dogrultusunda da uygulamaya yönelik projeler geliştirilebilir. 

Bir hususu daha özellikle belirtmek istiyorum. Çünkü toplumsal yapımızdan kaynaklanan ba· 

zı engellerimiz var. Bizler. bu konuşmayı şu anda yapan kişi dahil. bizler genellikle otoriter. ba· 
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baerkil ve merkezi plancı bir kültürden geliyoruz. Egitim sistemimiz öyle. Örnegin bir zamanlar 

egitim bütün kalkınmanın temelidir deniyordu. Hiç de öyle degil. Bugün bakıyoruz 30-40 bine 

varan ziraat mühendisi ve veteriner arkadaşımız işsizdir. Fakat tarım ımız ve hayvancılıgımız ge

lişmemektedir. Demek ki sorun salt egitim sorunu degildir. Sorun. bir koordinasyon sorunudur. 

Dolayısıyla bir projenin başlang ıcında katı l ımcı olamamışsanız. ikinci döneminde hemen katılım

cılıga geçmeniz de baz ı güçlükler yaratabilir. 

Egitim sistemimiz. dogrudur. yayım hizmetimiz maalesef uç noktaya kadar gidememektedir. 

Kamu kuruluşlarımıı arasında koordinasyon eksikligi vardır. Kaynaklar etkin kullanılmamakta

dır. Bunlar herhalde katılımcı bir planlamanın önündeki başlıca engeller ve bunları dikkate ala

rak bazı ça lışmalar yapılması gerekmektedir. Do layısıyla biz gerçek katılımcı lıgı hayata geçir

mek istiyorsak ki. bu arzu içerisinde buradayız. yani sadece fizibil yapılabili r degil, arzulanabi

lir projeler geliştirmek istiyoruz. Yani genellikle bir ekonomist. olaya dışarıdan bakan bir aydın. 

belirli bir modele oturtmak suretiyle belirli rakamları. fizibil yapabilir. uygulanabilir bazı proje

ler ortaya koyabilir. Ama bu projeler gerçekten halk için arzu edilen projeler midir? Şimdi bura

da yürek olay ı, benimseme olayı ortaya çıkıyor. Dolayısıyla da sürdürülebilirligi ve katı lımcılıgı 

sadece bir gereklilik olarak görmüyor. aynı zamanda bir yürek meselesi bir akı l meselesi olarak 

görüyorum. Kitlenin. halkın üretici potansiyelinin açıga çıkarılması olarak görüyorum. Do lay ı

sıyla bunu ne ölçüde gerçekleştirebil iriz? Ancak şu şekilde gerçek leştirebiliriz. Bütün tarafların 

bu yaklaşıma omuz vermesi. destek vermesiyle. Siyasi otorite. siyasi idare bu konuda arkarnız

da olmazsa yine başaramay ız. Fakat siyasi iradeyi de etk~leyecek olan yine bizleriz. Yine bölge 

halkıdır. Yine projenin farklı taraflarıd ır. 

Dolayısıyla şöyle özetlenebilir. Yani katılım ve sürdürülebilirlik çok üst degeı' lerdir. evrensel 

degerlerdir. Bunlara gerçekten sahip çıkmamız gerekir. Gerçekten sahip çıkma da. önce bunları 

tartı şmak. çok açık yüreklilikle. yasak savar gibi degil, tartışma. ondan sonra da uygulamaya 

koyma ve belirli bir ögrenme sürecini birlikte başlatma . bu projeler düzeyinde biraz önce bah

settigim programlar düzeyinde mümkündür. Hiç kimse hiç kimseden daha fazla bir şey bilme

mektedir. Bu yaklaşımda. insan merkezli yaklaşımda, artık ayaklı kütüphaneler kalkınınayı sag

layamıyor. Yani geçmişten ders alınmasın ı ögrenmemiz gerekiyor. ögrendigimizi zannediyorum. 

bu hataları tekrarlamamak için gerçekten tabanda demokrasiyi güçlendirici. sürdürülebilir ça

lışma ları başlatmam ız ve hayata geçirmemiz gerekiyor. Bu konuda atacagımız lıer adım. elde 

edecegimiz her başarı son derece etkili olacak. hem kaynak yaratmada hem halktaki. insan laı'

daki o yaratıcı. üretici gücü açıga çıkarmada son derece yararlı olacaktır. 

üretim faktörleri ve kalkınma faktörleri içerisinde. belirleyici etkin faktör insandır. Insanı dik

kate almayan bir kalkınma programının başarıya ulaşması da mümkün degildir. Tekrar ediyo-
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rum. sanay ileşme tek başına yeterli degildir. Ekonomik büyüme yeterli de€ildir. GAP Projesi. sa

dece sulamaya dayalı bi ı· proje degil. enerji üretimine dayalı bir proje de€il. GAP Projesi bundan 

sonra insani merkez alan bir projedir ve konuda GAP yönetimi kaı·arlıdı r. Belirli siyasi bir des

tekleme vardır ve bu destegi bölge halkının da mutlaka bizlere saglaınası gerekmektedir. Bu son 

deı·ece önemli. yani belirli bir eferberlik. belirli bir ınobi lizasyonla işe başlamamız lazım. Her
halde bugün. attıg ıınız bu ilk adım. Gaziantep'te. öbür hafta Şanlıurfa 'da ve diger illerde devam 

edecek. Bu duygu ve düşünceler içerisinde biı·az size yürekle konuşmak istedim. Sadece rakam

la ı· la . sadece böyle yap ı labi l ir· projelerle degil. Fakat sa nıyorum buna da ihtiyacımız var. Teşek

kür ediyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI: 

Biz de teşekkür ediyoruz. Sayın SALTlK. GAP Idaresi. toplantının ögleden sonraki üç saati 

aşan bir bölümünü sizlerin fikri katkı larına ayı rdı. Şimdi. ögleden sonra saat 13.00'teki oturu

ma kadar bir öglen yemegi arası veriyoruz. Ogleden sonra saat 13:00'Le oturama devam edece
giz. 

Öğleden Sonra Oturumu (1 3:05 - 17:30) 

Prof.Dr. Tamer ARPACI: 

Say ın katı lımcılar. ögleden sonraki oturumomuza hoşgeldiniz. Oturumomuza Diyarbakır Bü

yükşehir Belediye Başkan ı Sayın Feridun ÇELIK Bey de Leş ri f ettiler·. Hoş geldiniz Sayın Başka

nım. Ogleden sonraki bu oturumumuzda. önce bi ı•kaç konuşmacı kısa olarak söz alacaklar. GAP 

Bölge Kalkınma ldaı·es i Başkanı Dı·.Oicay ÜNVER beyefendi kamu kesimini temsilen bir konuş

ma yapacak. Daha sonra Büyükşeh ir Belediye Başkan ı Sayın Feridun ÇELIK söz alacaklar. Bu

nu takiben Diyarbakır Tanıtma ve Kültür Vakfı Başkanı Prof. Dr. Sayın Halil Degertekin söz ala

caklar. Al'dından da Güneydogu iş camiasını temsilen GÜNSIAD Başkan ı Sayın Bedrettin KARA· 

BOGA söz alacaklar. Ancak bunlar kısa konuşma lar. Daha sonra 3 saatlik süre ile siz degeri i ka

tılımcıların bu plan revizyonu konusundaki görüş ve fikirlerin i derlerneye ça lışacagız. Şimdi GAP 

Bölge Kalkınına Idaresi Başkan ı Sayın Dr. Olcay O VER'i konuşmasın ı yapmak üzere lütfen kür

süye davet ediyorum. 

Dr. Ltı. Olcay ÜNVER (GAP Bölge Kalkmma Idaresi Başkanı): 

Dege ı· li Büyükşehir Belediye Başkanım . degerli konuklar. Bugün burada Güneydogu Anado

lu Projesi'nin hedef ve stratejilerini belirleyen ve 1989 yı lında hazırlanmış olan GAP Master Pla

nı'nın ı·evizyonu ve güncel leşti ı·ilmesi ile ilgili bilgi sunmak ve ilk katılımcı aktivitemizi gerçekleş

tirmek üzere toplandı k. 1998 yı lı Haziran ayında. hükümetimiz GAP' ın 201 O yı l ında taınaınlan-
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masıy la ilgili plan ları haz ır lamakla GAP Bölge Kalkınma ldaı·esin i görevlendirdi ve bu çalışma

ya paralel olarak da GAP Master Planı Revizyonu dedigirniz ça lışma da başlatılmış oldu. 

Degerli konuklar. son yıllarda u luslararası etk ileşim le. bilim ve teknolojideki degişim yogun

lukla ve belirgin olarak ortaya çıkmaya başlad ı ve bundan ülkemiz de etkileniyor. Küreselleşme 

veya bazen de yeni dünya düzeni olarak ifade edilen bu yeni oluşum. 21. yüzyıla damgasın ı vur

mak egiliminde. Bu o luşumun bir yansıması da bilgi toplumu. sanal dünya. elektronik haberleş

me gibi işin teknolojik yönünde yer alan sektörlerce yürütülüyor. öncelik ediliyor. 

Sabahki açış konuşmamda kısaca belirttigim bir iki hususu biraz daha açmak istiyorum. Geç

tigirniz dönem. özellikle 1990'1ı y ı llarda. gerek bizim Master Plan Revizyon çal ışmamıza ış ık tu

tan. gerekse de bu konulardaki egilimleri belirleyen bir dizi gelişme oldu. Bunların en önemlile

rinden birisi. 1992 y ı lında Rio'da kabul edilen ve resmi belge niteligi taşıyan evrensel çevresel 

degerieri bir anlamda resmileştiren GÜNDEM-21 dokümanı. Bu dokümanla çevre faktörü. kal

kınma veya genel anlamda yönetim konularına çok önemli bir şekilde girmiş bulunuyor. Hatta 

birçok gelişmiş ülkede temel kriter olarak gi rm iş bulunuyor. Bu dönemde dünya. yine su kay

naklarının korunması ve yönetime il işkin önemli uluslararası çabalara ve toplantılara sahne ol

du. Bunlardan en büyügü geçen ay dünya su konseyi tarafından Lahey'de gerçekleştiren ve 

100'ü aşkın hükümetin bakan düzeyinde katılı p imza attıgı 2. Dünya Su Kongresi ve Su Forumu 

ve bunun nihai raporu olan Bakanlar Bildi ı·gesi ve 21. Yüzy ılın Dünya Su Vizyonu. Burada da su 

kaynaklarının gelişti r i lmes i ve yönetimine ilişkin ortak evrensel diye bakmamız gereken bir dizi 

deger ortaya kondu. 

Yine Habitat-11 Istanbul Kent Ziı·vesi . Kahire Nüfus Konferansı . Bejing Kadın Konferansı ve 

Kopenhag Sosyal Kalkınma Konferansı ile bizim yaptıgım ız işleri de derinden etkileme potansi

yeli taş ıyan ve eVI'ensel degerieri ortaya koyan bir dizi gelişme oldu. Öyle ise uluslararası alan

da. planlama kavramında yeni degerler ortaya çıktı veya birtakım gelişmekte olan konular ev

rensellik kazandı ve kabul gördü. Yeniden oluşan egil imlerin sonuçla r ın ı almaktan ziyade bu 

yaklaşım ların belki ortak bir çı ktısı . her egilimin kendi dinamiklerini anlamak gibi bir yaklaşım 

ve planlamaların çıktı ları kadar en az planlama sürecinin tartı şılır hale gelmesi ve Master Plan. 

stratejik plan, rehber plan gibi mevcut kavramların artık katılımcı plan dedigirniz bir yaklaşım

la kavram olarak konuşulması bu dönemde geçerli. 

Tabii ki girdigirniz yüzyılda başarılı ol manın temel koşullarından bir tanesi. bu kavı·amları 

sadece anlamak degil, özümseyip uygulayabilmek. Ve sanırım Master Plan revizyonu çalışma

mızda da bizim böyle bir zamanlama örtüşınesi gibi bir fırsatımız var. Yani bu kavramların or

taya çıktıgı, kabul göı·dügü bir dönemde. biz dünyada çok fazla şu anda artık örnegi olmayan bi ı· 

bölgesel kalkınına programının Master Planı ve bunun uygulama programın ı yeniden yapma 
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noktasındayı z. Ve sanıyorum bu örtüşmeyi. bu yaklaş ımını ızla en iyi şekilde degerlendirmeye 

ça lışacagız. 

Dünyadaki diger gel işmelerin ülkemize etkileri ka lkınınayla ilişkilendiri ldiginde de. bir t.akım 

dügişmeler ortaya çıkardı. Yeni sanayi odakları olgusu Denizli gibi. Gaziantep gibi, Kahraman· 

maraş gibi. Türk iye'nı izde de bir takını örnekler bulabildi ve ülke geneline baktıgımızda da, üç 

çekim bölgesi diyebileceginıiz alanlar ortaya çıktı. Istanbul metropolitan a lanı ve çevresi. kıyı 

bölgeleri ve Güneydogu Anadolu Bölgesi. Bizim Güneydogu Anadolu Bölgesi'ne ilişkin politikala· 

rı etkileme potansiyeli taşıyan ve bir hükümet direktiCinden yola çıkan plan yapmak ve bunu uy· 

gulamak inıkanımız. bize büyük bir fırsat saglıyor ve bu fırsatı da biz en katılımcı şekilde ve böl· 

genin dinamiklerini ve ilgili bütün kesimleri odaklarım ız olarak plan süreci boyunca yanımızda 

görerek. bizimle birlikte ça lışmaları için mevcut kana lları ve imkanları saglayarak tamamlamak 

istiyoruz. Bu özelligiy le asl ında teknik adı GAP Master Plan revizyonu olmakla birlikte yaptıgı· 

nıız ça lışma bir bölgesel kalkınma planıdır. GAP Bölgesel Kalkınma Plan ı. hatta bunu uygulama 

plan ıdı r . Ve özell igi ile de sanırım bir önceki Master P lanın yap ı ldıg ı dönemdeki gerek projenin 

daha yeni baş lıyor olmas ı ve bir felsefi dön üşüm sürecinin henüz başlarında olması ve gerekse 

de ülkemizin planlamaya yaklaşım ve öncelikleri açı s ından dogru diyebileGegimiz felsefesini bu· 

rada degiştirme. bir anlamda süreci tersine çevirme imkanı tanıma ktad ır. Ve sanıyorum bu özel

ligiy le de sadece bu ölçekLe degil. genel anlamda bir ka lkınma programı . ülkemizde ilk defa ka

tılımc ı bir şeki lde gerçekleşti r i lmiş olacaktır. 

Bu. uluslararas ı baglarnda da as l ında örnek olma potansiyelini taşıyor. Çünkü belirttigim gi

bi daha çok 1990' 1ı y ı llarda ifadesini bulmuş kavramlar ve degerler. dünyanın büyük kalkınma 
projelerinin 1 960' 1 ı . 1970'1i yıllarda yapmış olmas ı sonucu olarak çok fazla uygulama imkanı 
bulamam ıştır (en azından Bölgesel ölçekte bu lamamış). 

Ben. ögleden sonraki dogrudan katılımı almayı amaçlad ıgını ız bu oturumun. sizlerin yogun 

bir katı l ım ımza sahne olmuş olmasından dolayı duydugum memnuniyeti belirtmek istiyorum. 

Başlangıcı nı Diyarbakır'da gerçekleşti rdigi rniz katılımcı planlama süreci boyunca. sizlerle daha 

sık ilişkiler içinde olacagı z. Bu belki temsil ettiginiz kuruluşlarla dogrudan ça lışıyor halde de ola· 

bilecek. Belki temsil ettiginiz kuruluşlar bu planın ya da ça lışmanın belli bölümlerini üstlenebi· 

lecek bir fonksiyon alacaklar. Belki de sizin bazen k işi sel bazen kurumsal görüşlerinizi gerek bu 

tür top lantıla r . gerekse de dagı tt ıgımız broşürlerde yer alan iletiş im kanallarıy la bize iletmeniz 

sayesinde plana katabilecegiz. Ama şundan (pla nı yapmakla sorumlu kuruluşun amiri olarak) 

emin olmanızı istiyorum ki. bu planın yapı lması olabildigince katılımcı olacaktır. Olabildigince il· 

gil i bütün kesimlerin görüş leri plana yansıtıl maya çalışıl acaktır. Her konuda konsessüs ya da 

uzl aşma sag laıımas ı mümkün degildir elbette. hatta gerekli de degildir. O nedenle her katkı. bel· 
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ki plana dogrudan geçmeyecektir. Ama mutlaka degerlendirilecektir ve sanıyorum bu katılımcı 

yaklaşımınız için de yapılabi lir. Olanla. uygulama şansı yüksek olanı en iyi şekilde örtüştürme· 

ye çalışacag ız. Bu düşünce lerle katılımın ız için yeniden teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI: 

Sayın Olcay ONVER'e teşekkür ediyoruz. Şimdi yerel yönetimi temsilen Diyarbakır Büyükşe

hir Belediye Başkanı Sayın Feridun ÇELIK. Buyrun efendim. 

Feridun ÇELIK (Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkanı) : 

Oneelikle bu toplantıyı hazırladıkları için GAP Idaresi Sayın başkanına teşekkür ediyoruz. 

Gerçekten önemli bir dönemde ve süreçten geçiyoruz. Ve katılımın da bu kadar yüksek olması. 

görüş ve düşüncelerin burada bir çatı altında toplanabilmesi ve buna göre de önümüzdeki döne

me yönelik hedef ve politikalarımızı belirlemelerimiz. bizim açımızdan da oldukça önemli bir du

rum. Katılımcıları da qu anlamda saygıyla selam lıyorum. Çok önemli degerli görüş ve fikirlerio 

önümüzdeki saatlerde tartışılacagına inanıyorum. 

Bu temelde. öncelikle GAP Idaresi'nin anlamını . kuruluş amacını irdelememiz gerekiyor diye 

düşünüyorum. Oldukça önemli bir adım açıyor önümüze. GAP Idaresi'nin öncelikle GAP kapsa

mına giren görevlerine bakacak olursak; Bölge'nin süratle kalkındırılması. yatırımların gerçek

leştirilmesi için plan ve altyapı ruhsat, konut. sanayi ve birçok alanda oldukça geniş bir imkan 

ve olanak tanınmış GAP ldaresi'ne. Ama imkan ve olanak tanınırken. Bölge'nin koşullarını da 

hemen hemen hepiniz çok iyi biliyorsunuz. Uzun yıllar istenmeyen. arzu edilmeyen çatışma or

tam ları içerisinde ve gerçekten ekonomisi de. herşeyi de Türkiye'nin genel olarak dengelerini alt 

üst eden bir süreci yaşad ı. Bu dönemde. bu süı'eç içerisinde. bu kurumun da çok büyük işlev ye

rine geLirebilmesi bence pek mümkün degildi. Ancak toplumsal barışın. kültürün geliştirilmesi. 

demokratik işleyiş ve kurumların gelişmesiy le birlikte daha geniş bir şekilde kurumun kendi iş

levini yerine getirecegine inanıyoruz. Ve bu temelde önümüzdeki dönemin buna çok müsait bir 

dönem oldugunu söyleyebiliriz. 

Tabii yine GAP Idaresi'nin özellikle bütçesi üzerinde biraz durmak gerekiyor. Böyle büyük bir 

hedef önüne koyulmuş. böyle büyük bir amaç önüne koyulmuş. ama bu kurumun kaynakları ne? 

Hangi kaynakların üzerinde bunları gerçek leştirebilme imkanına sahip olacaktır. Bunların da 

bence öncelikli olarak tartışılması gerekiyor. Aksi takdirde. gelip burada projeler üretebiliriz. 

projeleri gerçekleştirebi liriz ama bunların kaynakları nasıl saglayabiliriz? Bunlara i l işkin merke

zi hükümetin getirecegi fon nedir? Destekler ne olacak? Bunların da bence yeterli derecede tar

tışılması ve ileriye dönük politikalarda da belirleyici olması lazım. Ornegin GAP Idaresi içerisin

de. sanayiciye özel. iş dünyasının yatırım yapmasını saglamak. buna yönelik plan projeler ha-
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zırlanınaktan bahsediliyor. Pa kat maalesef yatırııncılarıınızın birçoguna. teşvikler sunulması va

adi söz konusuyken. yatırııncılarıınızın bir çogu kepenk kapatma duruınuyla karşı karşıya ka~ 

m ış duı·umda. Bunların bir butün olarak ele alınınası lazım. 

özellikle koordinasyon konusu. benim en öneınsedigiın konulardan biri bu. Kamu kurum \e 
kuruluşları arasında koordinasyon. Bir defa maalesef bu Türkiye'de merkezi yapılanmanın ~r· 

lıgından dol ayı. yerel düzeyde bunları saglayabilmek bunları gerçekleştirebiirnek imkanına sa· 
hip olmadık. Bundan sonra işte GAP Idaresi gerçekten bu fonksiyonu yerine getirebilirse. hem 

elimizdeki kaynakları daha verim lı ve daha akı lcı kullanabilme imkanına sahip olabilirız. hem 

de fazla masraftan kaçınılınış olur. 

Katı lımcı lık konusunda. öncelikle önemli bir şey halkın katılımı. Toplumun degişik katman ve 

kesimlerinin bu ça l ışınalar içerisinde bütün leştirilmesi önemlidir. Bu da. özellikle demokratik bir 

işleyi ş ve yapılanınanın hakim olmasıyla olur. Bence bu oldukça önemsenecek bir konudur. Bu· 
rada ya ln ız bir degeri i konuşmacın ın beliı'ttig i nokta önemliydi. Herkese. ha lkın tümüne inip. her 
şeyi tartışabilıne imkanına sahip degiliz. Ornegin GAP Idaresi burada. bugün bu toplantıyı ya· 

parken. gerçekten inanıyoruz ki. uzman ve degerli bir kadroya sahip. Çok net ve belirgin hedef· 
ler koyınalıydı. On yı ldır bölgede çalışına yapıyor. net ve belirgin hedefler konabilıneliydi. Bu be· 
lirgin hedefler'in üstüne bizlerin de ayrıca ekleyecegi şey leı' varsa bun ları ekleyebilirdik. Bu ko
nuda da bir eksiklik görüyorum. 

öncelikle yerelde demokrasiyi gel iştirme. demokratik kültürü geliştirme katılımcı lıgı aııt.ır· 
ma. yerelden ancak saglanabilir. yerel katılım la sag ıanabilir. Ancak ülkemizde maalesef bir ger· 
çektir. yerel yönetimlere çok ciddi güvensizlikle bakılıyor. Bunun aşılmas ı lazım . Bunlar işte bu· 
gün önümüze konan çal ışma programları içinde belki büyük ölçüde ilerleyecektir diye düşünü· 
yol'li m. 

Önümüzdeki dönem GAP Idaresi'nin gerçekten daha iş levsel bir hale getirilmesi lazım. Hele 
hele yine de deginmekte yarar görüyorum. Avrupa Birligi'yle bir bütünleşmeye dogru gidiliyor. 
Bölge'de olumlu sıcak bir hava var. Barışın kardeşligin . demokrasi kültürünün gelişmeye ve 

inanç düzeyinde bireylerde kavranmaya başlad ıg ı bir süreç var. Bu önemlidir. Bu dönem zaten 
hep bi ı' li kte. el birligiyle destekleyip. en güçlü şek ilde hem bölgemizin kalkındırılması . hem de ül· 
kcmize bir bütün olarak ciddi destekler ve katkılar saglanmasını diliyorum. Ve bu anlamda tüm 
katılımcılara saygı ve selamlar' sunuyoı·um. Sagolun. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Sayın Büyükşehir' Belediye Başkanına teşekkür ed iyoruz. Şimdi Diyarbakır Tanıtma ve Kül· 
tür Vakfı Başkan ı Pı•of.Dr. Halil DEGERTEKIN konuşmasın ı yapacaklar. Buyrun Sayın DEGER· 
TEKIN. 
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Prof.Dr. Halil DECERTEKtN (Diyarbakır Tanıtma ve Kültür Vakfı Başkanı) : 

Sayın Başk.an. Sayın Konuklar. Hepinizi saygıyla sela ınlayaı·ak konuşma ma başlamak isliyo

ı·uın. Ote yandan bu güzel ve gerçekten kaliteli toplantıya bizi davet edenlere de teşekkürleri mi 

sunmak istiyorum. 

Toplantının başından beri hemen hemen bütün konuşmacıların ortak bit' noktada birleşti kle· 

rini görmek çok sevindirici ve ümit verici. O da geçen. yaklaşık on yıllık deneyim ı ş ıgında geçen 

Master Plana bakıldıgı zaman. bazı eksikliklerin görülmesi. kabul edilmesi. özellikle insan faktö

rünün. Bu geçmiş dönemin yeteri kadar degerlendiri ldigini gösterir. Gerçekten GAP'ın ana hede

fi her ne kadar enerji. sulama. tarımsa l ka lkınına ise de bun ların temelinde olan. insan. insanın 

çevreyle olan etkileşim i ve insanın diger sosyal kurumlarla olan ilgisi maalesef ihmal ed ilmişti r. 

Oneelikle şunu tekrar tekrar vurgulamak istiyorum ki. her türlü ka lkınma isteginin temelin

de i nsanın varlıgı . insanlıga hizmet. i nsanilgın rahatl ıga erişimi yatmaktad ı r. Tüm insanların 

saglıklı . güvenli ve yaşanabilir bir dünyada yaşaması gerektigi fikri bütün kalkınına modelleri

nin temelini oluşturmaktad ır. F'iziki a ltyap ıda yeteri kadar deger aıtışı sag lasan ız bile. buraya 

kiş i ve topluma yeteri kada ı· yansıtamamış iseniz. toplumun yenilgisi mümkün olmayacaktır. 

GAP bütünüyle entegre bir kalkınına projesi. Ama bu proje insan ayagını yeteri kadar saglaya

ınamışsa. insan ayagın ı yeteri kadar ön plana a lamamışsa. yeteri kadar bu faktöı•ü göz önüne 

almamışsa. başarılı olmayacaktır . Bu nedenle bütün kalkınmalarda oldugu gibi GAP'ta da süı·

dürülebilir. yaşanab ili r. hakça bir düzen amaç edini lebilir. 

Sürdürülebilir nedir? Yani gelecek nesillerin gereksinimini saglayacak biı· düzen için ça lı şıl 

ına lıdır. Dogal kaynaklar. ekolojik denge. yer altı ve yer üstü zenginlikleri dikkate alma lıd ı r . Ya

şanabilir olmalıdır. Yani insanın ruhsal ve bedensel saglıgı. çevreyle i lişkileri ve sosyal kurum

larla ilişk ileri göz ardı edilmemelidir. Hakça olmalıdır. yani bireylerin dinsel ve siyasal inançla

r ı . etnik kökenleri. kültürleri ve insan ların her türlü kişisel yapıla r ı dikkate a lı nma lı . saygıy la 

karşılanmalı ve bunların gel iştiri lmesine olanak saglanmalıdıı·. Bu nedenle GAP' ın başarısı n ı sa

dece enerj i. sulama ve tarıın la sın ırlamamak gerektigi kanısındayım. Şimdi insan. çevre ve sos· 

yal kurumlarla ilişkileı·i üçgeninde rol alan bütün bu degerierin mutlaka yeniden ele alınmas ı ge

rekir. Amaç mutlu. saglıklı . yaptıgı işten memnun ve yarına ümitle bakan insanlar yaralmak ol

dugu na göre. yöre insanının ihtiyaç ve i lişkileri de dikkate a lınmalıd ır. Aksi halde ruhsuz. sag

lıksız yarına ümitle bakmayan insanlarla. başarıya ulaşmak mümkün degildir. 

Peki bu nasıl olma lı? Sorun burada. Insan. çevre ve sosyal kurumlarla i lişkiler konusuna çok 

detaylı girmek istemiyorum. Ancak insanla ilişki li egitim saglık. kültür. ba ı·ınma. beslenme. ula

şım . i letişim . inanç. istihdam. k ı rsa l kalk ınma. kentleşme. kadının statüsü. çevreyle ilgili olarak 

37 



da hava. su ve çevre kirliligi. doga ı zenginlikler. insanların rutin olarak i lişki kurdukları kurum· 

tarla olan ili şkileri tümüyle ele alınmak zorundadı r. Bu sorunlar aslında bütün Türkiye'de yaşan· 

makta olan sorunlardır. Ancak GAP yöresinin ayrı bir özelligi var. GAP yöresi bu konularda Tür· 

kiye'nin gerisinde olan bir yöre. Ozellikle egitim ve saglı k başta olmak üzere. 

Bir diger tehlike GAP 'ın gerçekleşmes iy le beraber yaşanacak nüfus hareketleri. yaşanacak 

yeni sosyal olaylar. bu sorunları daha da agırlaştı raca ktır. O halde günümüzde zaten olan alt· 

yapı yetersizligi ve sorunlar yumagı eger prospektif ça lışmalar. ileriye dönük önlemler alınmaz· 

sa. gelecekte çok daha fazla büyük sorunlar olarak karşım ıza çıkacaktır. 

Bunlarla ilgili çok detaylı. bilimsel bilgilere girmeden iki tane örnek vermek istiyorum. Dün· 

yanın gelişmiş bölgelerinde bir kentin ya da ülkenin nüfusu yaklaşı k 300 ile 700 yıl degişmez. 

Halbuki geçen yıllarda GAP'taki birçok ilimizin nüfusu 2·3·4 yılda 2 ile 3 katına katlanmıştır. Bu 

tabii bu bölgelerin zaten sın ırlı olan olanaklarının daha da bölüşülmesine. sorunların artması· 

na. sorun ların giderek içinden çıkılmaz bir hal almasına neden olmaktadır. Ote yandan kişi ba· 

şına gelir Türkiye'de 2700 dolar civarındayken . Marmara Bölgesi'nde 4000'in üzerinde. Diyar· 

bakır'da 500. Şı rnakta 170 dolar civarındadır. O halde fakir. ka lkınmada yeteri kadar pay ala· 

mayan. bir çok sorunla ugraşan ve sorunları daha da artan bir kitleye biz bu kalkınma modeli· 

ni götürmek zorundayız. Tabii sonradan degişen olaylar. kırsaldan kente göç. bütün bu olguları 

daha da arttırmıştı r ve içinden çıkılmaz hale maalesef getirmişti r. O halde GAP'ın yeniden ele 

alınd ıgı bu günlerde. işte bu sorun ların iyi tespiti. bunların çekinmeden tartışılması ve olumlu 
çözüm önerilerin in getirilmesi şart. 

Bu nası l ol malı? Bu tür toplumsal araştırmalar iyi hazırlanmamış. merkeziyetçi ve kolaycı bir 

yöntemle yapı ld ıgı zaman. genelde büyük yan lı ş l ar ortaya çıkmakta ve başarı görülmemektedir. 

O nedenle yapılacak çalışmaların yerinde. halkla ve sivil toplum örgütleriyle beraber iyi bir i l iş· 
ki kurarak yapılanmas ı gereklidir. koordine olması gereklidir. 

Bu nedenle ben öneri leri birkaç başlık a ltında toplamak istiyorum. Birinci öneri bölge ha lkı· 
nı insan. çevre ve diger sosyal kurumlar üçgeninde ilgilendiren insanın mutlulugunu ve verimli· 

ligini etkileyen. saglık . egitim. ulaşım. barınma. beslenme. iş bulma. kültürel hak ve etkinlik. 

inanç. kı rsa l kalkınma. kentleşme. işsizl ik. kadının statüsü gibi kurumlar ayrı ayrı ele alınmalı 

ve bilimsel olarak açı klanma l ıd ır . 

Ikincisi. bunun için halka yakın ilişki kurulmalıd ı r . Bu ilişkide kesinlikle halkla birebir veya 

sosyal toplum örgütleriyle i şbi rligine varılmalıd ı r. Resmi kurumlarla yetinilmemelidir. Resmi ku· 

rumların bu konudaki verilerinin çok saglıklı olmadıgı bilinmektedir. Mutlaka yeni açılımlar. ye· 
ni gerçek verilere varıcı araçlar kullanılmalıdı r. 
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Üçüncüsü. GAP'ın mevcut yapılanmasının üstünde bölgede çalışan bütün verileri anında de· 
gerlendirebilecek bir yeni yapılanmaya gidilmelidir. Bu bir GAP Müsteşarl ıgı mı olur. ona uygun 

başka bir yapılanma mı olur buna karar vermeli. buna baglı birimler kurulmalıdır. Burada b iı'· 

kaç ay önce yapılan sempozyumda da tartıştıgımız gibi. örnek olarak GAP Saglık Hizmetleri Böl· 

ge Başkanlıgı gibi. Egitim Hizmetleri Bölge Başkanlıgı gibi. Tabii bu bürokrasiyi de bir anlam

da ya nında getirecektir ama destek olunmadan bölgedeki illerin bu tür ihtiyaçlarını giderecek 

akıllı ve verimli bir şeyin bu bölgede çalışması gerekmektedir. 

Dördüncü olarak çok önemli bir konu. bölgede idari devamlılık saglanmalı. politikaya yenil

memelidir. Bölgede çalışan bürokratların çok yakından bildigi gibi. bürokrat ömrü bazen 6 ay ı . 

bazen 1 yılı geçmemektedir. Bu bölgedeki işbirligini temelden sarsan çok önemli bir faktördür. 

o nedenle çalışabilen verimli bürokratlara dokunulmamalı . idaredeki devamlılık mutlaka saglan

malıdır. 

Yerel yönetimlere mutlaka plan proje ve maddi yönden destek saglanmalı . üniversitelerle ya

kın ilişkiye girilmelidir. Ayrıca özellikle ekonomik kalkınma seviyesiyle ilgili düzenleme mutlaka 

yapılmalıdır. Çünkü bunlar özellikle sanayicilerin özellikle çok yakındıgı konulardır. 

Beşinci olarak. yine çok önemli bir konu GAP'ın yeniliklerinden başta enerji olmak üzere böl

ge halkının öncelikli ve ayrıcalıklı faydalan ma şansı yaratılmalıdı r. Bu hem bölge halkını teşvik 

edecektir. hem onore edecektir. Insanları GAP Projsi'ne katkıda teşvik edici bir faktör olarak rol 

oynayacaktır. 

Altıncı olarak. belki de bunlaı·ın temelinde GAP'ın mutlaka mali finansmanı için saglam bir 

kaynak bulunmalıd ı r. Türkiye planlarıy la bu işin bu hale geldigi görüldü. yakın bir zamanda da 

ülke imkanı olamayabilir. O nedenle ek vergi ya da fon gibi gerçekten saglam maddi biı' kaynak 

saglanmalıdır ki istenen zamanda bitebilsin. yoksa 2010. 2020'ye de çıkabilir. 

Yedinci olarak GAP kapsamındaki. tarihi. kültürel ve turistik degerler gözardı edilmemeli. 

bunların envanteri çıkarı lmalı. bunlar korunmalı , Hasankeyf örneginde oldugu gibi hatalar ya

pılmamalıdır. 

Sekizinci olarak. sivil toplum örgütlerine önem verilmelidir. Sivil toplum örgütleri bilindigi gi

bi. yerel degerieri koruyan. tanıtan. halkın dilek ve isteklerini. önerilerini birinci elden toplayan 

toplum örgütleridir. Bu toplum örgütleriyle işbirliginin yararı ve on ların teşvik edilmeleri gerek

li olacaktır. 

Dokuzuncu olarak. gene temel bir sorun. bölgenin alt yapı sorun ları özellikle. yol. su atık su. 

enerji ve haberleşmeyle ilgili sorunlar çözülmelidir. Bunlar çözülmedigi taktirde yapılacak işler 

yine havada kalacaktır. 
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Goruldügu gibı bırçok sorunu burada saymak mOmkun. Bunların ı;X)zOm yolları çok kolay 

şeyler degıl. Ancak bunların çözümünOn bu lıp bır dıyalogla başlaması. bunun tarLışmayla baş

laması çok sevindirıci bir olay. Bizler gerek sivıiLOplum örgüllerı. gerekse ben Dicle Onıversite

si ad ına da konuşuyorum. bu Lip sorunların tartışılmasında. çözümünde. her Lilı'IO yardıma ha· 

zır olan insanlarız. GAP. yalnızca bölgenın degıı. Türkıye'nin hatı.a Ortadogu·nun önemli bır pro

jesi. Bu projenin başarısı hepimizın ortak kalkısıyla olacaktır. Teşekkür edıyorum. 

Prof.Or. Tamer ARPACI : 

Güneydogu iş cam iasını temsilen Goneydogu Sanayici ve I şadamları Dernegi Başkan ı Sayın 

Bedrettin KARABOCA. 

Bedrettın KARAHOCA (Güneydogu anayielleri ve 1 adamları OerneAl (GÜNSIAD) 
Başkanı): 

Sayın GAP Idaresi Başka nı. Sayın Belediye Başkanlarım. degerli hocalarım. saygıdeger katı· 

lımcı lar. hepinizi GÜNSIAD adına selamlıyorum . 

D iyarbak ı r Büyükşehir Belediye Başkanıın ın da buyurdugu gibi. GAP Projesi sadeoe enerji ve 

sulamayla ilgili degildir. Ve bölge i nsanlarının da bu GAP Projesi'nden yeterince nasibini alma· 

d ıgı bir gerçektir. GAP yalnız sulama. yalnız enerji ve ta rım projesi degildir. GAP Master Pla· 

nı'nda görüldügü gibi proje bir projeler bütünüdür. Sanayileşmede. tarımda. ticarette. egitimde. 

sagl ıkta. kentleşmede. kısacası i nsanların yaşayab i lmesi için sosyal. siyasal. kültürel faaliyetle· 

rinin gerektirdigi tüm koşullarını yaratmaya yönelik bir proje bütünlügüdür. Bunun içindir ki. 
bölge kalkınması çerçevesini çizen GAP Master Planının . entegre bir bölgesel ka lkınma projesi 

olarak GAP' ın hedef ve stratejilerini belirleyen. GAP kapsamındaki kamu yatırımlarının zaman 

ve mekan itibariyle fi nansınan ihtiyaçlarını plan layan temel doküman olması gerekLigine i nan ı· 

yoruz. 

GAP Master Planı' nın. çeşitli devlet kuruluşlarının da ka lkınma çaba larının bütünleştirilme· 

si ve eşgüdü mlendirilmesini kolaylaştıran bir rehber olarak bölge gelişmesinin almaması gere· 

ken seyirle ilgili üretilecek plan ve projeler için bir rehber niteligini taşıması gerekLigine inanıyo

ruz. GAP bu unsul'larıyla biLirilmesi gereken bir projeyken. GAP enerji agındaki projelerin yüz· 

de sekseni bitirili rken. sulama kana lları ise sadece Gaziantep'in yüzde onbiri bitirilmiştir. Altya· 

pı ve diger konularda planlanan hedefi n çok gerisindedir. Bu da yüzde dokuzu teşk il etmektedir. 

GAP Masteı· Plan ı 2005 y ı lında projenin sonuçlandırılmasını hedefiernekte iken. kaynak ye· 

tersizligi hedeflerin bu ta ı·ihin i de gecikti rmiştir. Sorun GAP'ta kaynak sorunudur. Yeterli kay· 

nak saglanmamıştır. 
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Ülkenin ve bölgenin ekonomik gel işmesi için. yeni projeler üretme sa fl1asına yeni atı lımlar 
başlayacagı görüşündeyiz. Bölge'nin kendi içinde gelişmesine. ülkeye katma deger kazandırma· 

sı. ülkenin zengin olması . Türkiye'nin dünyada. Ortadogu·da söz sahibi olmasını gerektirdigine 

inanıyoruz. Içte ve dışta yeterli miktarda nitelikli personel istihdam edebilmek için. insan kay
naklarına önem vererek. mesleki ve teknik yeterli li kleı· belirlenmelidir. Dünya gel işimine uygun 
insani geli şıneye yönelik modern insan yetiştirmek için. gelişen teknolojiyle gelen modernizasyo

na uyum saglayarak. bilgili. egitilmiş insanlar için meslek okulları ve meslek yüksek okulla ı· ı 

açılmas ı ve bu okullarda kaliteli insan kaynaklarının yaratılması gerekiı· . Yatınım yapılmasını 

azaltan ve engelleyen bölgeler arasındaki dengesizligi yaratan politikalardan vazgeçilmelidi(. Bu 
ve bundan sonraki hükümetleı·den . ülke ve bölge ekonomisinin degişmesi için alınacak yeni ka
rarların olumlu olmasını beklemekteyiz. Bu. ülkemizin gel işmesi yönünden atılacak adımla ı·ın en 
önemlisidir. 

Var olan mevcut kaynaklarımızı en dogru biçimde ve verimli kullanmak durumunday ız. Kay
nak ve zaman açısından da boşa geçirilecek her saniye. bölgemize ve ülkemize zaı·ar getirmek
tedir. Bölgenin milli gelirden en az payı aldıgı açıkça da ortadadır. Bu payın. bölgenin yer a l tı ve 

yerüstü zenginlik potansiyeli taşıyan kaynaklarının oranın da yükseltilmesi ve bölge şartianna 

uygun. hammadde. yarımamul. mamul sanayi. tarımsa l sanayi, hayvancılık. turizm. hizmet sek

törü. teknoloji ve yatırım projelerinin en kısa zamanda hayata geçirilmesi gerekmektedir. 

GAP devlet pol i tikas ı ol ma l ı dır düşüncesindey iz . Toplumun büyük bir kesimi tarafından fakir 
olarak bilinen Güneydogu çok zengindir. Zenginlik kaynaklarımızın işletilerek. bölge ve ülke eko
nomisine katkı saglaması gerekmektedir. Bunu unutmaya l ım ki. ülkelerin ka lkınması. bölgelerin 

kalkınmasından geçer. Türkiye'nin kalkınması Güneydogu'dan -geçer. Ayrıca Avrupa yolunun da 

Güneydogu'dan geçLiginin inancında olunmasın ı istiyoruz. 

Şunu belirtelim ki. bölgede gerçek sanayi. hizmet ve yatırım pol itikala rı hayata geçirilse. bu 
ülke gibi bir ülkeyi daha iyi besleyebiliriz. Böylelikle insanlarımız rahala kavuşur. bizleı·i ı·ah at

sı z eden. ortaya çıkan yoksulluk ve sefalet tabloları karşımıza bir daha çıkmaz inanç ve ümidin

deyiz. 

Saygıdeger konuklar. Master Planın temel katılma stratejisinde. GAP'ın tüm işlemlerinin bi· 
tirilmesi hususlarında bölgede yapılacak en önemli yatırımlar şunlardır. Sulama. kent hizmetle
ri. sanayide kullanılmak için su ve toprak kaynaklarının geliştirilmesi ve yönlendirilmesidir. Mo

dern tarım tekniklerini kullandırarak ve en uygun bitki deseniyle ikinci ürün ekimi uygulanan 
arazi kullanımının degiştirilmesidir. Tarıma dayalı ve yörede bulunan hammaddeleri işlemeye 

yönelik sanayi kaynaklarına agırlık vererek. imalat sanayiinin geliştirilmesidir. Yöre insa nının 

sosyal ihtiyaçlarını karşılamak üzere çalışacak teknik ve idari personeli cezbedecek sosyal ve 

kültürel hizmetlerin yapılmasıdır. 
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Ülkenin elektrik enerjisinin büyük bir bölümünü karşılayacak hıdroelektrik santrallerinin böl

geye ciddi anlamda katılmasıdır. GAP 'ı kapsayan illerde sanayi merkezleri. ticaret merkezlen 

oluştururken. sanayileşme ve ticaret merkezleri adil ve dengeli dagılım şeklinde olmalıdır. Böl

genin hammadde ulaşım ı ile cografi merkeziere daha iyi saglıklı bir şekilde göt.Orülmesi için ula

şıına. Devlet Demiryolları'na görev verilmelidir. Sulamayla gelebilecek parazil hastalıklarının. 

halk saglıgını ve iş gücünü tehdit eUigi bir gerçektir. Kurumların hastalıklarlamücadele etme bi

rimleri kurulmalıdır. Sanayiyi besieyecek enerji nakil hatları. trafaların yenilenmesi. temiz ener

ji dedigirniz çevreci enerji kaynakları olan rüzgar. güneş. bio-enerji. jeotermal gibi kaynakların 

elektrik enerjisi verimleriyle ilgili projeler geliştirilmelidir. 

Dogru sulamayı yapabilmesi için çiftçi egitimi ve tekniklerin egitimi verilmelidir. Drenaj su

larının geri kazanılması ve verilmesi yöntemleri de projede yer almalıdır. Aşırı sulama sonucu 

ulaşılacak tuzlanmanın önüne geçecek yöntemler bu projenin içine alınmalıdır. 

Saygıdeger katıl ımcıl a r. sözlerimi biLirirken zenginlik kaynaklarımızın dogru kullanılıp. eko

nomik ka lkınma seferberligini hayata geçirmeye tüm kurum ve kuruluşları davet ediyorum. Bu 

seferberligin başlatılması için GAP Bölge Kalkınma Idaresi Teşkilatı ile birlikte. ülke sorunu gibi 

Güneydogu Anadolu Projesinin ülkenin ve bölgenin ekonomik gelecegi için her kesimin el ele ver

ınesi ve desteklemesi. her kurum ve ku ruluşun bu sorumluluk altına girmesini diliyoruz. Hepini

zi saygıy la selamlıyorum. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Muhterem katılımcı lar. bir iki malumat arzetmek istiyorum. devam etmeden önce bir ricam 

var cep telefonlarınızı lütfedip kapatırsanız konuşmacılarımızın dikkatini dagıtmayız. Sabahki 

oturumumuza katılanların bir profilini vermek istiyorum. Sabahki oturuma kamu kesimi, özel 

sektör. sivil toplum örgütleri. üniversite. yerel yönetim. basın ve halktan katılanlar olmuş. Top

lam 206 kişi katılmıştır. Bunun 1 09 'u kamu. 1 o·u sivil toplum örgütü. 33'ü üniversite. 29'u ye

rel yönetim. 14 ·o basın ve halktan. ben halkım diyen 1 k işi var. Hepiniz tekrar hoşgeldiniz şeref 

verdiniz. Otururnun sizlerin katılımıyla büsbütün zenginleşecek kısmına geçiyoruz. 

Sürdürülebilir insani kalkınma. Master Plan Revizyonunun belkemigi bir düşünce. Sürdürü

lebilirden kasıt. gerek beşeri. gerek dogaı kaynakları zorlamadan. bunların nefesini kesmeden. 

gelecek kuşakların da bu ka lkınınayı devam ettirebilecegi bir şekilde düzenlenmesi ve bu gayret

Ierin hepsinin odak noktasında da yöre insanının gelişmesi. zenginleştirilmesi düşünceleri var. 

Burada sizlerin fikirleri neler? Bölgesel ve ulusal öncelikler neler? Ne gibi ilkeler içinde olma lı? 

GAP mensupları bunları sabahleyin eşitlik. katılımcı lık. sorumlulugun pay laşımı . yereli ik. şeffaf

lık. sosyal adalet gibi düşüncelerle ortaya koydular. Sizlerin öncelikleri neler? Sizler neler diyor-
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sun uz. Bu konuda şimdi söz isteyenlere söz verecegim. Söz isteyenleri sıra l ayarak. bir kargaşa

ya mahal vermemek istiyorum. 

Şimdi ilk SÖZ hakkı Sayın Şehmuz DIKEN'in. Buyrun Sayın DIKEN. 

Şehmuz DİKEN (AraŞtırmacı, Edeblyatçı) : 

Herkese merhaba diyorum. Valisiyle. Başkanlarıyla. katılımcısıyla. benim için herkes katılım

cı oldugu için merhaba diye başlamak daha dogru olur diye düşünüyorum. Konuşmama sabah

ki konuşmalardan . bir iki alt başlıkla girmek istiyorum. Sabah degerli katılımcılardan Rıfat Bey 

agabeyimiz ve dostum Vedat ÖZBILEN bana göre önemli iki konuya temas ettiler. Bunlardan bi

ri sürekli ısrarla üzerinde durulan bir konu. GAP'ın merkezinin neresi olacagı. Bu toplantının ilk 

olarak Diyarbakır'da yapılıyor olması bence bunu ortaya koydu. O nedenle bunu burada vurgu

lamak istiyorum. Şanlıurfa. Gaziantep gelecek peşinden. Gerçi bölgede olması farketmez ama Di

yarbakır'da olması ayrı önemlidir diye düşünüyorum. Bir de Master Plan revizyonunun 10 yıl 

sonra tekrar aynı noktadan baş laması bana geriye giderek aynı noktadan baş iatmayı ifade etti. 

Bu noktadan başlamak ayrı bir güzelliktir diye düşünüyorum. 

Rıfat Agabey, kompleks ürünler gelişirken yerel ürünlerin yok olması tehlikesine dikkat çek

ti. Ben buna başka bir noktadan girmek istiyorum. Yerel degerierin ve bakışların kendisini mer

kezsel ifade edememesi, başka bakış açısı degil mi diye söylemek istiyor ve konuşmama başla

mak istiyorum izninizle. 

Şimdi baş langıçta GAP Bölgesi. Türkiye geneli arasında gel işme farkl ılıklarının yerini çok 

sektörlü entegre kalkınma modeli Master Planını ne ölçüde başarabildi diye sorgulamak gerekir 

diye düşünüyorum . Yani başka bir ifade ile bu farklı lı kları giderme yönünde kurumları hareke

te geçirmeyi ne ölçüde başarabildik. Bun ları da tartışmak gerekirken bir başka tartışma zemini

ne yatırarak bir çıkış noktas ı yakalayabiliriz diye düşünüyorum. Madde başlıklarıyla ifade et

mek istiyorum izninizle. 

Birinci başlıg ım , Master Planın uygulamaya ça lış ıldıgı 1990-2000 yılları arasındaki 1 O yıllık 

dönem. sanayi yatırım larının Marmara Bölgesi tercihli olarak yayılma ve yaygınlaşmanın ya

şandıg ı bir dönem oldu. Bu herkesin malum udur. Bir ifadeye göre adeta kalkınmada ayrıca lıklı 

yöre oluştu . GAP'ın uygulama alanı içerisinde olan bölge. Devlet Planlama Teşkilatı' nın bütün 

5'er yıllık ka lkınma planiarına ragmen kalkınmada öncelikli yöre olmadı. GAP'ın bu işe bir cel

sede katılabi lmesi için alternatif yatırım koşulları yaratılmadı. Böylece diyalogu olan birkaç ya

tı rımcının iyi niyetli çaba larından öteye gidilemedigi gibi son birkaç hükümetin ekonomik paket

leri de bölge ekonomisine ciddi bir şeyler katamadı. Çünkü kagıt üstünde kalmaktan öteye gide

medi bu programlar. 
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Ikinci başlıgım. GAP Bölgesi'ndeki illerin Türkiye geneli eşıts ızi ik problemlerının oldugu -

kendı içsel bölge içi ilieri arasında gelişmişlik ya da gelişmemişlık farkları vardır. Dıyarbakir. bir 

Şırnak ile gelir düzeyi açısından farklı oldugu gibi. kendi ilçelerı ile de ciddı dengesızlikleri SÖZ 

konusudur. Bu problem in Master Plan 'da ifade edilmesi ve çözümü konusunda proje çalışmala
rına gerek vardır diye düşünüyorum. 

Üçüncü şıkkım . bölge içine ve bölge dışına göç 1994 yı lında GAP Bölgesi nüfus harel:etleri 

araştırmasında ifade edilmekle birlikte. güvenlik gerekçeli göç olgusu çok fazla dikkate alınma
mıştır. Bu göç ekonomik ve sosyal olarak bölge cografyasını yaralayan bir göçtür. Ve dünya ben

zerine az rastlanan yogunluktaki göçlerden bir tanesidir. Bu göç olaylarının bünyesı içerisinde 

tekrar eski yerleşim birimlerine geri dönüş ça lı şmaları da söz konusudur. Bu köye geri dönüş 
ça lışmaları yürütülürken topragın adil kullanımına ilişkin ça lışmaları da düşünülmelidir. Bölge 

için zorunlu göçle ilgili yap ılan tetkik toplantısına sunulan bir aı'aştırmaya göre. Diyarbakır'da 
işsizlik oranının % 45'1erde oldugu da dikkate alınırsa . göçün sonuçlarıyla ilgili olayın tablosu 

daha iyi ortaya çıkar diye düşünüyorum . Bir şekilde. yani yeni Master Plan çalışmalarında kö

ye geri dönüşün finansmanı. altyapısı . i stihdamı ile birlikte göç ettikleri kent merkezlerinin va

roşlarından kendi köylerini kuran insanlara yönelik kentsel ürün projeleri mutlaka düşünOlmeli 
ve Master Plan'da hazırlanmalıdır·. 

Dördüncü olarak. GAP Bölgesi ve hinteriand ında son 20 yıldır yaşanan şiddet almosferi. yi· 

ne son 20 yıldır yaşanan olagandışı üretim biçimleri kamu vicdanında ciddi yaralanmalara ve 

erozyonlara neden olmuştuı·. Ülkesi ile barışık olmayan ama barışınaya aday olan bir küskün· 

ler ordusu oluşmuştur. Küskünlerin oluşturdugu kitlelerle büyük başaı·ı lara imza atılaınayacagı 
bilinir. Bu nedenle. bölgenin yeniden organizasyonu. bu tahribatlardan etkilenenlerin ciddi reba· 

bilitasyortu ile ancak mümkün olabilir diye düşünüyorum. Ve bu her Ilalükarda da Master Pla

na indirgenmelidir. Insanların birbirlerine ve kurumlara olan güveni ciddi boyutlarda sarsılmış· 
tır. Yeniden güvenin tesisi için mutlaka programlar geliştirilmelidir. Sürdürülebilir insani boyut 

çerçevesinde GAP kurum ve kuruluşlarının temsilcileri ve yöneticileri ile birlikte sivil toplum ör· 

gütlerinin temsilcileri. kesinlikle bir araya getirilip birbirlerini karşılıklı olarak tanıma program· 

ların yapılabilirligi projelendirınelidir . 

Beşincisi. GAP Master P lanı . Güneydogu Anadolu Bölgesi'ni. tarım ve tarıma yönelik ihraca· 

at merkezi haline getirmeyi hederıemelidir. Bölge'deki imalat sanayiinin esas olarak tarıma da· 

yalı olması bu bakışı artık kırmakla birlikte. GAP'ın sulama boyutunun planlamanın gerisinde 

kalması bir eksiklik olarak kabul edilmektedir. Bugün itibariyle enerji boyutunun % 95'1erde. 

sulama boyutunun o/o 12'1erde kalması. kı rsal kalkınına ümitlerini ciddi ölçüde zayıflatmışur. 

Sulamaya öncelik olarak agırlık veri lmelidir. Enerji yatırımı Türkiye genelinde. ülkenin enerji 
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açıgını k ısmen de kapatmaya aday yatırım lardır. Bu da ülke ekonomisi için gerekmektedir. Ama 

gözardı edilmemeli ki sulamaya ayrılan paylar arttırılıı·sa Bölge'nin mahküs talihi as ıl o zaman 

yenilecektir diye düşünüyorum. Ayrıca başlangıçta sın ı rlı sulama sistemleri. altemaLif sulama 

sistemleri ile desteklenerek (ki bu sabahki toplantıda bir şekilde ifade ed ildi). GAP'ın olanakla

rından yararlanacaklara çok yogun egitsel projelerin yeni Masteı· Planda ku lla nılacagını düşü

nüyorum. Ekonomik ömrü 70-80 y ıl olarak ifade edilen barajların mevcut konu ve toprak eroz

yonu itibari ile daha da az. 40-50 yıl gibi bir süre ancak yaşayabilecegi bugün bilinmektedir. Bu 

nedenle yapılm ış ve yapılmakta olan baraj havzalarında agaçland ırma ça lışmaları mutlaka yü

ı·ütülmelidir. Havza geçitlendirme projelerine mutlaka h ız verilmelidir. Sektör programla eşgü

dümlü olarak yürütülmelidir. Bugün en yüksek seviyede olarak gözüken enerji ve madenciligin 

yanında tarım. ulaşım ve iletişim gibi sektörler de katılarak aynı eşitlikte fırsat yaratılma lı ve 

kaynak aktarılmalıdır. 

GAP Bölgesi u laşım ve altyapı geliştirme raporu 1993 tarihini taşıyor. GAP'la ilgilenenleı·in 

malumu oldugu üzere. genel olaı·ak bu konuda herkesin bir yaniışı vaı·. Bu yanl ışa maalesef ba

zı akademisyenler ve aydınlar da dahil oluyor. Bunu da ifade etmeden geçemiyorum. GAP Böl

gesi hinterland ında yerleşim yerlerinin birbirleri ile baglantılarından çok sürekli batıya. merke

ze baglı bir ulaşım politikası ı srarcı lıgı söz konusudur. Oysa GAP'ın başarılı o lmasının bir yönü

nün de. bölge için kolay. rahat. kısa ve ekonomik bir ulaşım politikasından geçtigi de göz ard ı 

edilmelidir. Ornegin Diyarbakır'a E lazıg'dan yolcu yollamak için ancak Şanlıurfa üzerinden gidi

lerek olmaktadır ve yolu epeyce uzatmak gerekmektedir. GAP' ın uygulama a lanı içinde olma

ınakla birlikte. Diyarbakır'dan Bingöl' e E lazıg üzerinden, Diyarbakır'dan Muş'a ise ancak Bitlis 

üzerinden gidilebilmektedir. Oysa yolları kısaltmak çok ko laydır. Bu düşünce b iı· şekilde mutla

ka Master Plan revize edilirken. uzmanlarca dikkate alınmalıdır diye düşünüyorum. 

Yedinci olarak. GAP Bölgesi'nde kadının statüsü ve kalkınma sürecine entegrasyonu araştır

ınası eylem planı yine 1994 tarihlidir. Dönemin Türkiye Kalkınına Vakfı çalışan larının da emek 

verdigi. önemli bir GAP dokümantasyonudur. Ama bu ça lışınada belirtilen eylem p lan ından bu 

yana. GAP Bölgesi'ndeki kadının sosyal yaşam içindeki statüsü çok da degişmemiştir. Sabahki 

oturumda da degerli akademisyen hoca larımızın ifadelerinden de. an ladıgım kadarıyla. durum 

bu yöndedir. Kadının yaşama katılması. kendini ifade etmesine yönelik Çok Amaçlı Toplum Mer

kezleri. yani kısacası ÇATOM'Iar. ÇATOM ve benzerleri, çok gerçekçi örgütlenıneler maalesef ola

mamışlardır. Belki ÇATOM'cu arkadaşlarla hemfikir olamayız, kendilerinden özür diliyoı·um . 

Bölge'de sosyal ve siyasal örgütlülük içerisinde olanlara ve politika gel iştirenlere ÇATOM benze

ri örgütlenmeler yeterince anlatılamamıştır diye düşünüyorum. Bu nedenle ÇATOM'laı·a karşı 

olumsuz bir hava esmiştir. Bu da ÇATOM' Iarın başarı şansını etkilemiş. üzerine gölge düşürmüş

tür. Yeni Master Plan hazırlan ırken bu bölgesel özellikler mutlaka dikkate a lınma lı . bu tip örgüt-
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lenmelerden önce çok ciddi etüt çalışmaları yapılmalıdır diye düşünüyorum . Çünkü bunlar bOl

genin sosyal yapıs ıyla ilgili örgütlenmelerdir. 

Sekizinci madde ise; Bölge ekonomisi açısından yol açıcı olması bakımından GAP GIDE~fJer_ 
Girişimci Destekleme derken urcan Hanım oradan bana bakıyor. Bazı Ticaret Odalarının ken

di kontrollerinde olmadıgı gerekçesi ile engelleyiciliklerine ragmen başarı çıtalarını yiikseltmiş
lerdir. Gl DEM'ler Siirt. Batman ve Kilis gibi illerde de mutlaka açılmalıd ı r. Ayrıca kırsal kesim

de GIDEM'Iere benzer tarımsal üretim planlama birimleri mutlaka kurulmalıdır. Kansız. ekon~ 
mik üretimin yarattıgı ekonomik darbe. bu birimleri gerektirdigi için teŞvik rolü oynadıgını dü

şünüyorum . GIDEM ve benzeri örgütlenmelerin siyasilerin ve bürokı·atların müdahilliginde ra

hat hareket a lanı ve geniş çalışma alan ı içerisinde olmaları . GAP Bölgesi ekonomik gelişimi açı

sında çok önemlidir. GAP Master ça lışmasında GIDEM'Ier geliştirilerek mutlaka korunmalıdır di

ye düşünü~orum. 

Dokuzuncu olarak. Bölge'de birtakım çevrelerce sıkça tartış ılan ve dillendirilen bir konu var

dır. GAP Idaresi'nin bölgeye taşınması meselesi. Başta da degindik. Açık konuşmak gerekir ki 

bu Türkiye'nin idari yapılanmasıy la da ilgilidir. Kuşkusuz bölge ile ilgili bir kurum olması nede

niyle GAP Idaresi'nin merkezi Diyarbakır olmalıdır ya da başka bir bölge ili olmalı dır diye düşü

nüyorum. Ama GAP Idaresi ile ilgili geçmişte ugraşma larına ragmen Idare'nin bölgeye taşın ma

sının. idari olarak mümkün olmadıg ı da ortadad ır. O zaman şu gerçek ortaya çı kıyor. Başta Di

yarbakır olmak üzere. GAP olarak diger illerde tam donanım lı bürolar. ofisler mutlaka açılmalı

dır. Bu bürolarda yetkililer ve uzmanlaı· görev a lmalıd ı r. GAP' ı tan ıtımdan tutun da. diger tüm 

çalışmalara varıncaya kadar yogun bir servis hizmeti sunulma lıdır diye düşünüyorum. Anka

ra'daki GAP Idaresi merkez ise. bir üst birim olarak daha çok koordinasyon ve üst politika hiz

meti vermelidir diye düşünüyorum . 

GAP Bölgesi ulaşım ve altyapı geliştirme çalışması nihai raporunun 1993'te yayınlanması· 

nın üzerinden neredeyse 8 yıl geçmiştir. Raporun bölge turizmiyle ilgili bölümünde. bölge turizm 

potansiyel alanları ve tur güzergah ları olarak tarihi. kültürel ve dogaı degeriere sahip 22 yer tes· 

pit ed ilerek gösterilmiştir. Ifade etmek durumundayım ki. bu 22 yer içinde olan Diyarbakır sur· 

l arı . Midyat ve ldil civarındaki manastır lar ve yerler ile Nemrut. resmi kurumlardan çok ÇEKÜL. 

Çevre ve Kültür Degerierini Koruma Vakfı gibi gönüllü kuruluşların çaba larıyla projelendiriliyor 

ve GAP'da buna katkı saglıyor. GAP Projesi'nin arkeolajik ve tarihi birçok esere sahip oldugu bi

l inmekle beraber. proje potansiyeli ve belirliligi açısından . 1970'1erin Akdeniz'i suladıgı bir ger

çektir. Fakat bu ölçüde bölge ha lk ı . projesi ve arkeolojisi ile ilgili yeterli duyarlılık bugüne kadar 

yeterince saglanamam ı ştır. 
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Fazla söze gerek duymadan dünyanın sekizinci harikası Nemrut. bir başka harikas ı Hasan

keyf ortaya adeta Bölge'ye yatırılmışlardır. özellikle Hasenseyf. Süı·dürü lebilir bir tarih ve kül

tür mirası olarak yaşatılması yalnız gönüllerde bırakılmama lı . Master Planda sahipteniterek var

lık bulabilir diye düşünüyorum. 

Sonuç olarak. siyasetin çok fazla kirletemedigi ender kurumlardan biri olan GAP Idaresi'nin 

uygulanabilir gerçekçi bir Master Planıyla kitlelerin karşısına çıkacagını ve de çıkacagımızı 

umar. başarılar di ler. saygılar sunarım. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Efendim. Sayın Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı Kudbettin ARZU'yu kürsüye da

vet ediyorum. 

Kudbettln ARZU (Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı) : 

Sayın GAP Idaresi Başkanı . Sayın Belediye Başkanı. Sayın Katılımcıla r. Degerli Konuklar. he

pinizi saygıyla selamlıyorum . 

Yeni GAP Master Planı hazırlık ça lışmalarında. katılımcılıgın benimsenmesi nedeniyle bu ya

pı lan ilk toplantının Diyarbakır'da olması. Şehmuz Bey kardeşimin de dedigi gibi. GAP Idaresi 

Başkanlıgı·nın da Diyarbakır'a taşınmasına vesile olmuştur. Şimdi burada birbirinden degerli 

konuşmacılar söz hakk ı istediler. Biz sürekli bu tür toplantı larda çok konuştugumuz için. az ko

nuşup esas konuşmayı degerli konuşmacılara bırakmak istiyorum. 

Ancak birkaç önemli konunun altını çizmek de istiyorum. Sabahki konuşmalarda da söylen-

di. GAP Master Planı 'nın hedefi 2010 yı lıdır. Şimdi bir defa 2010 yılın ı bir irdelememiz lazım. 

Şu ana kadar harcanan yaklaşık 16 milyar dolar. harcanınası gereken en azından 16-17 milyar 

dolar gibi bir rakamdır. Önümüzde bütçe imkanları belli. En iyimser rakamlarla eger biz yılda 

1.6 milyar ayırmazsak. bu 201 O yılına nasıl ulaşırız onu bilemiyorum. Bir defa baştan konunun 

en çarpıcı yönü olan bu finansman sorununu aşmamış lazım bana göre. Bu finansman sorunu

nu çözemezsek bütün söylediklerimiz havada kalır. iyi niyetle hazırlanmış bir pi'Oje ça lışması 

olur ve evraklarda kalır. O yüzden agırlıklı noktamız bence ne yapıp edip ulusal veya uluslara

rası kaynaklardan yeni finansman yöntemleriyle bir defa bu finansman sorununu çözmemiz ol

niası lazım . Yoksa dedigim gibi çok güzel konuşmalar olup. çok güzel projeler çıkar. ama sonuç 

lafta kalır. 

Bu olayın birinci yönü. Ikinci yönü GAP katılımcılıgı çok önemsiyor. Biz de önemsiyoruz. GAP 

daha önce Atatürk Barajı ve organize barajlar olarak başladı. Daha sonra bölge ka lkınma plan ı 
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olarak yürürlüge geçti. Hepimiz gerçekten GAP'tan çok şey bekliyoruz. GAP'a ~ü,kJenllrl811:iJ~ 
kümlülügü de biz yüklüyoruz. Bütün umudumuz da. herkes agzını açıyor. GAP GAP diJ: Ce 

çekte GAP enerjide istedigi noktaya geldi ama sulamada maalesef% 10'1ar dolayındadU 
bölgesel kalkınma yönü olan sulama kanalları bizi ilgilendiren kısmı . bölge:rı ilgilendiren 

Yoksa GAP elbette Türkiye'nin yeni bir projesi ama o zaman bölgesel kalkınma proıesi 
kesel kalkınma projesi. enerji yönünden bakarsınız. Çünkü biz üreı.tigimiı enerjiyi orteo 
sındaki sanayi kesimine gönderiyoruz. Bunlara ihtiyacımız yok ama bölgesel kaltıruna.:1a 1 
ilişkisi yok enerji yönünden. Bundan dolayı bir defa esas bölgesel kalkınınayı ilgilendiren 

Baraj ı gibi. sulama kanalları gibi tarımda üretimi arttıracak kısmını harekete geçirmemiZ 

Bu konuda da dedigim gibi önce finansman. ondan sonra da finansmanın agırlıklı olarak 

ma kanalları ve bölge kalkınmasına direkt etkisi olacak projeler aktarılması gerekir. 

Bir üçüncü yönü. GAP Idaresi gerçekten dedigim gibi çok başarı lı çalışmalar yapıyor ama bil 

şarılı çal ı şmaları bütçesi oranında yapıyor. Çünkü GAP'a kagıt üzerinde çok büyük yeWJer 
rilıni ş. biz okurken lıakikaten iınreıı iyoruz GAP'ın yetkilerine. Ama bütçesine bakıyoruz. bö:!i 

bir bütçeye göre böyle bir yatı r ımın gücü yok. Bu nedenle bir defa GAP'ın bütçesinin aıttınf,ma
sı lazım . Bu büyük bütçenin de oluşmasının temeli bu işe özel bir fon ayrılınasından geçiyor. Sa

nun yolu da. GAP'ta üretilen enerjinin geliri artık GAP' ı geri ödemeye başlamış. bu enerji gelir· 

leri GAP Bölgesi'nin yatırımiarına kalırsa bile tek başına yetmez. Irak boru hattının gelirleri \'e

ya bölgede üretilen petrolün bir kısım gelirleri GAP Projesine aktarılı rsa. GAP Projesi bu konu

da üzerine düşeni yapar diye düşünüyorum . Teşekkür ediyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Degel'li katılımc ı lar iki açıklamalı talep geldi. Birisi toplan tıyı erken terk etmek zorunda oldu

gu için biraz öncelik rica ediyor. Oigeri de enerji yatırım ları ile ilgili konuşmacılara kılavuzlut 
yapmak için öncelik rica ediyor. Burada sı ralamada iki küçük degişiklik yapacagım izninizle. Ev

vela ayrılmak isteyen Türkiye I hracatçılar Meclisi Genel Sekreteri Sayın Hasan PARILTn·ı k.iir

süye davet ediyorum. Buyrun. 

Hasan PARILTI (Türkiye Ihracatçılar Meclis i Genel Sekreteri): 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. Evvela bir küçük düzeltme yapmak istiyorum. Sayın Baş· 
kan. Genel Sekreter diye sanırım yazıda küçük bir hata vardı Genel Sekreterligi temsilen bura

da bulunuyorum. Şube Müdürüyüm aslen. Orada Araştırma Gel iştirme ve Mevzuat Şubesi Mü
dürüyüm. Ben Istanbul'dan katıld ım toplantıya. Efendim çok kısa iki konuyu arz edecegim katı
lımcılara. Bunlardan biı· tanesi. 
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Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Biraz daha yüksek sesle lütfen Sayın PARILTI. 

Hasan PARILTI : 

Kalkınma ile ilgili plan revizyonunda göz önünde bul undurulmasını aı'zu ettigim bir konu. Ak· 

şam ben uçakta gelirken bir rapor okuyordum. Dünya Bankası ' n ın bir raporuydu bu. Burada 

şöyle bir şey vardı. Bugünkü Güneydogu Asya kalkınmasının temelinde dünyaya yayılmış olan 

Çiniiierin rolünden bahsediliyordu. Ve şunu diyordu dünyaya özellikle Amerika ve Avrupa ülke· 

lerine yayılm ış olan 50 milyon civarında Çinli, Güneydogu Asya ülkelerindeki bugünkü kalkın· 

ma nın temelini oluşturuyor diye. Dolayısıyla bizim de. hem program plan revizyonunda hem de 

uygulamasında böyle bir noktaya egilmemiz gerekiyor. Yani şunu demek istiyorum. Bu ülkenin 

GAP Bölgesi'nin Türkiye'ye yayılmış. yurtdışında yayılmış. batının gelişmiş bölgelerine yay ı!· 

mış. yurt dışına yayılmış insanları var. O insanlarla. yeniden bu revizyonda bu degişikligi yap· 

mak ve bu uygulamay ı bu yönüyle de ele almak gerektigini düşünüyorum. 

Ikinci bir konu da Ihracatçılar Meclisi ile ilgili. Türkiye Ihracatçılar Meclisi. Türkiye çapında· 

ki Ihracatçı Birliklerinin bir üst örgütlenmesi. Elliden ziyade ihracatçı birligi var Türkiye'de. Bu n· 

ların en üstleri Türkiye Ihracatçılar Meclisi. Idari olarak Dış Ticaret Müsteşarlıgı'na baglı bulu· 

nuyoruz. Dogal olarak burada üretilen ürünlerin bir şekilde talep edilmesi gerekecektir. E bu ta· 

lebin bir ucunda da ihracat olduguna göre. dolayısıyla plan revizyonunda bu noktaya da degin· 

mek gerekiyor. Peki yapılabilecek şey ler konusunda. neler yapabiliriz konusunda. belki başka i ş 

tekliflerimiz de olabiliı' . Ben teşekkür ediyorum. Iyi günler. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI: 

Teşekkürler Sayın PARILTI. Şimdi efendim Türkiye Elektrik Üretim lletim A.Ş. Genel Müdür· 

lügü'nü temsilen TEAŞ Gaziantep Bölge Müdürü Sayın Mustafa SÖNMEZ. Bir hususu belirteyim. 

Konuşmak isteyenler yerinden de konuşabilirler. kürsüye teşrif etmek isteyenleı' buraya da ge· 

lebilirler. Sizin kendi inisiyatifinize bırakıyoı'um bunu. 

Mustafa SÖNMEZ (Türkiye Elektrik Üretim lletim A.Ş. Gaziantep Bölge Müdürü): 

Sayın Başkan. degerli katılımcılar. Sabah ki oturumda ve ögleden sonraki yapılan oturum lar· 

da Sayın Başkanımızı. degerli hoca larımızı ve müfettiş kongremizdeki Say_ın Başkanımızı . ögle· 

den sonraki diger enerji yatırımları ile ilgili GÜNSIAD Başkanı ' nı, Dicle Üniversitesi'ndeki deger· 

li hocalarım ızı dinledim. Genel Müdürlügümüzü ilgilendiren enerji yatı rımları ile ilgili bazı husus· 

ları . savunma bakımından demiyorum, bilgi olarak katılımcıların bilgisine sunmak istiyorum. 
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TEAŞ Genel Müdürlügü. GAP Projesi serisindeki 380 kilovoltluk ve 154 kilovoltluk enerıı üre

tim hatları ile bu ülkedeki hidrolik santrallerinin en iyi şekilde çalıştırılması için var gücü iJe ga~
ret göstermektedir ve halkımızın hizmetine sunmaktadır. GAP Projesi Adıyaman. Dıyarbalar. Ga
ziantep, Mardin. Siirt. Şanlıurfa. Batman. Şırnak ve Kilis illerini kapsayan entegre bölgesel ·al
kınma projesi olup. başlangıçta 19 büyük enerji tesisi projesinin birleşmesinden oluşmakta 22 

baraj. 19 hidroelektrik santra lı yapımın ı öngörmekteydi. Her sene revizyon programla yeni ener

ji tesislerin in katılımıyla GAP Bölgesi'ndeki proje sayısı artmaktadır. 2000 yılı yatırım progra

mında GAP kapsamında 37 iletim tesisi pro jesi yapımı yer almakta. bu projelerden 8 adedi ye
ni projelerden oluşmaktadır. GAP projesinin kapladıgı bölge Türkiye'nin kapladıgı toplam yüzöl

çümünün % 9.5 'i olan 7 4 000 ın2 bir alana sahiptir. Bu proje sonuçlandıgında 1. 7 milyon be ·

Lar arazi sulamaya açılacaktır. Enerji açısından bakıldıgında 7500 megawatlık kurulu kapasite 

ile yılda 25 milyon kilovatsaat elektrik enerjisi üretilecektir. Bu enerj i Türkiye'nin ekonomik ola

rak gerçekleştiritmiş hidroelektrik enerji potansiyelinin bugün için % 21'ine tekabül etmektedir. 

GAP Projesi içerisinde kalan hidroelektrik santraller tarafından üretilecek olan elektrik enerjisi. 

bölge içerisinde kalan illerin sanayi ve tarımsa l iş letmelerinin elektrik ihtiyacının karşılanması. 

ulusal elektrik sistemimizin ihtiyacı kadar enerji saglanması için şirketimizin genel politikası 

dogrultusunda her iliere ait tapular verilmiştir. 

K ısa olarak iletim tesisi hakkında. GAP Bölgesi ile ilgili kısa bilgiler arzetmek istiyorum. 2000 

y ılı yatırım programında GAP Projesi kapsaınında yer alan 380 kilovoltluk ve 154 kilovoltluk 

enerji iletim hatları ve trafo merkezlerine ait 37 adet projenin toplam 2000 yı lı yatırım harcama

sı 1 trilyon 81 milyar TL'dır. Buna dikkatierinizi çekmek istiyorum. Bunu kısa olarak açacak 

olursak 2000 yılı yatırım programında GAP Projesi kapsamında yer alan enerji iletim hatlarının 

380 kilovoltluk 4 adet 474 km. 154 kilovoltluk 8 adet 365 km olmak üzere toplam 839 kın'lik 

12 adet projenin yapımı uygun görülmüştür. Bu projenin 1999 yılı tahmini harcama toplamı 7 

trilyon 105 milyon TL'dir. 2000 yılı yatırım ödenegi 23 trilyon 453 milyar TL'dir. Ödenekten 

projelere 12.04.2000 tarih itibariyle 365 trilyon TL harcanmıştır. 2000 yılı yatırım programı 

GAP projesinde yer alan 380 kilovoltluk 5 adet 375 MVA. 154 kilovoltluk 20 adet 975 MVA ol· 

mak üzere toplam 1350 MVA. 25 adet trafo merkezi yap ımı öngörülmüştür. Bu projelerin 1999 

yıl ı tahmini harcaınaları toplam ı 3 tri lyon 35 milyar. ayrı lan 2000 yılı ödenegi 12 trilyon 100 

milyar TL 'dır. Ödenekten projelere 12.04.2000 tarihine kadar 150 milyar 690 milyon TL harca· 
ma yapılmıştır. 

Sayın konuklaı·. burada şunu arzetmek istiyorum TEAŞ Genel Müdürlügü GAP Bölgesi'ndeki 

7 ilcteki yatırımlarını programlanan tarihten önce bitirmektedir. GAP Master Projesindeki ener

ji, sulama tarım olay larının tam istedigimiz şekilde gerçekleşebilmesi için Genel Müdürlügümüz 

bu bölgedeki Genel Müdürlükleı·e baglı müdürlükler tarafından yatırımlarını zamanından önce 
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gerçekleştirm iştir ve gerçekleştirmeye de devam etmektedir. Hiçbir projede aksama kesinlikle 

söz konusu degildir. Kısa bir örnek vermek istiyorum. Bu iller kapsamı içerisindeki bu projenin 

maliyeti. 2000 yı lı için 1 katrilyon civarındadır. 2000 yı lı harcaması ise Adıyaman. Batman. 

Mardin. Gaziantep. Diyarbakır. Şanlıurfa ve Şırnak illerinde 35 tri lyon 550 milyar TL degerin

dedir. 1999 yılı içerisinde Mardin ilinde trafo merkezi 2 trilyon. iletim hattı 1 tri lyon. Cizre'de 

154 ila 380 kilovoltluk 4 trilyon civarındaki yatırım yapılarak hizmete sunulmuştur. 

F'akat burada bir şey arzetmek istiyorum. Sayın Başkanın da dikkatine sunmak istiyorum. 

TEAŞ. TEDAŞ. DSI ve GAP Idaresi arasında. Master Projesinde. kesinlikle eşgüdümün koordi

nasyonun saglanması lazımdır. Ben Gaziantep TEAŞ Bölge Müdürü olarak hizmet veriyorum. Şu 

anda bu yaptıgımız yatırımların TEDAŞ tarafından. (TEDAŞ'ı burada yanlış eleştirrnek istemiyo

rum) dagıtım hatları yok. Organize Sanayi Bölge Müdürlükleri. sanayi temsilcileri veyahut ta Di

yarbakır M ÜSlAD'ın başkanı biraz önce konuştu burada. Diyarbakır'da 4 t<ıne trafo merkezimiz 

var. Karakaya'da barajımız var. Gaziantep'te trafo merkezimizde Siverek yolu üzerinde 2 x 150 

Wattlık trafoda 17 MVA güç çekilmekte. Sayın başkan ve konuşmacılar. burada Genel Müdürlü

gümüzü yatırımlar yapılınıyor zamanında yapılmıyor. bitirilmiyor halkın hizmetine sunulmuyor 

şeklindeki bir yanlış eleştiriyi ben kesinlikle kabul etmiyorum. Çünkü saatte 17 MVA güç çekili

yor. O zaman Diyarbakırlı sanayicimiz. tarımcımız. sulamacımız. yöneticimiz: iletim hatları. tra

fo merkezleri ile ilgili problem burada. GAP illerinde kesinlikle söz konusu degildir. Yöneticilerin 

o zaman Cizre'deki trafo merkezinin enerji iletim hattı yapılmamış. Şanlıurfa'daki yapılmamış. 

Mardin'deki yapılmam ış yazık degil mi? Burada yaptıgımız tesisleri bekletiyorsunuz. Kamuoyu 

ola ı·ak bir kooperasyon kuı·ulup geregi yapı l malıdır. 

GÜNSIAD başkanımızın burada ifade ettigi şeylere de. Genel Müdürlügümüz ilgilenirse kısa 

cevap vermek istiyorum. GAP Bölgesi'ndeki bazı illerde kaçak ve kayıp oranı Türkiye'nin geneli 

ile karşılaştırıldıgı zaman korkunç derecede yüksek bir rakamd ı r. o/o 65. o/o 75 seviyelerindedir. 

Kamuoyunun. halkın. katılımcıların yani 100 kişiden 75 kişisi kaçak elektrik kullanıyor. Diger il

lerde TEDAŞ % 5 her ay zam yapıyor. Ondan sonra diger vatandaşlar ödüyor yazık degil mi? 

Batman. Diyarbakır. Mardin. Şırnak. Şanlıufra GAP Projesi kapsamında kalan illerde. (belki de 

TEDAŞ bunlarla ilgili bilgi verecektir) GAP kapsamındaki illerde. % 20. % 30. % 75 seviyele

rinde kaçak kayıp var. Enerji yetmiyor. ihtiyacım ız karşılanmıyor şeklindeki olayı bir an önce 

çözmek lazım . Yani Türk Telekom paray ı ödemedigin zaman kesiyor. Parayı yatırmadan açamı

yorsunuz. Belediye su parasını yatırmazsan hemen kesiyor ama elektrige gelince. yaa bu beda

va üretilmiyor. Biz de TEDAŞ'a bedava vermiyoruz. şimdi toplanan para ların yatırıma dönüş

mesi için yönetici olarak. katı lımcılar olarak. halk olarak herkes vatandaş olarak demokrasiye 

inan ıyorsak herkes ku llandıgı elektrigin parasını ödemelidir ki yatırıma tekrar dönüşsün . 
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Prof.Or. Tamer ARI~ACI : 

Sayın Sönmez lutfen toparlar mısınız? 

\1u tafa ÖNMEZ (Türki e Elektrik ÜreLim lleLim A .. Gaziantep Bölge Müdürü): 

\lüsaade edersenız bir şey istiyorum. Burada TEAŞ Genel Müdürlügü olarak. GAP iilennde

ki yaLırıın larım ız zamanından önce bitirilınektedir. halkın hizmetine sunulmaktadır. Bu bizım as· 

lı görevimizdir. Ama GAP Master Projesinde de TEAŞ. TEDAŞ. DSI ve GAP Bölge Başkanlıgı ta

rafından. enerjide de bizim yaptıgıınız yatırımlara göre diger yatırım ların da bunun paralelinde 

biLirilmesi gerektigi kanaatindeyim. Beni sabırla dinlediginiz için hepinize teşekkürler. 

Prof.Or. Tamer ARPACI : 

Şimdi Çarnillar llolding'ten Sayın Mücahit ÇAM. Bulundugunuz yerden de konuşabilirsiniz. 
I lay ır efendim isted ig iııiz yerden konuşabilirsin iz. Yerinde konuşmak isteyen yerinden konuşsun 

kürsüye gelmek isteyen buyursun. 

Mücahit ÇAM (Çamlıiar Holding) : 

Efendim hepinize saygılar. Ben daha önce kendi kafamdan bir konuşma planı hazırlamıştını. 

Ama konuşmacıların konuşma ları benim konuşma şeklimi degiştirmiş oldu. Bir kere Allah hır· 
sı ziarın belasını versin. Olmayan parayı nasıl verirsiniz. Bence devlet gecekondulara elektrigi 

bedava vermelidir. Biliyoı• musunuz günlük geçimlerini sürdürebilmek adına çöplüklerden ek· 

ınek toplayan insanların normal yaşantılarını sürdüren insanlardan daha fazla oldugunu bu böl· 

gede. Yıllardır bu bölge ihmal edi lmiş. bakın devleti suçlaın ıyorum ama devlet yönetim kadrosu 

olarak görev alan herkes. hemen hemen herkes. istisnalar hariç. bu bölgede gerekli önemi ver· 

nıemiş. Bunun için bugün de burada kaçakoranı % 75'1erdedir. Yine hırsızları ayırıyorum hır· 
s ız her yerde hırsızdır. Ama bu bölgede bir kesime bakıyoruz. Herhalde siz yaşamak adına sı· 

kıntı içinde bulunan. nasıl geçinecegi. aybaşını nasıl getirect:giın demiyorum bakın memuru kas· 

tetnıiyorunı. işsizleri karalıyorsun uz sayın yöneticiler! Hiç onları düşünmüyorsunuz. Ben Diyar

bakır! ı vergi rekortıneni bir kardeşin izim. Bütün birinılerimle bu bölgedeyiın. Ama birgün bu böl· 
geyi terk edersem hangi sorundan dolayı terk ederim biliyor musunuz? Gelin buyrun 3 kişi gide· 

li m benim firmaına. isteyen gelsin şu an gidelim. Eger firmaının önümde şu an 5 kişi yoksa. ben 

bütün bu ne yapılması gerekiyorsa haksızlık yapıldıgını kabul ederim. 

Evet i şs izlik hat safhada bu bölgede. Yeraltı ve yerüstü kaynakları ülkenin diger bölgelerin· 

den daha fazla ama hak ettigi gelişmişlik düzeyinde degildir. Demek ki devlet yönetim kadrosu 

buraya gerekli önemi veı·nıemiştir. Bu yeni bir anlay ış la ne yapmalı? oıaganüstü ekonomik kal

kınma hareketine baş lamalı. Ben GAP ile ilgili Idare'yle ilgili ufak bir şey söylemek istiyorum. 
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Özür dilerim aslında hiç bu konulaı' ı da konuşmak istemiyordum ama yard ımcı bilgiler verdigi 

için. Yahu çimento fabrikası burada bir beton santral i kurmuş ruhsatı yok. O tarafa gidiyor ruh

sat alamıyor. Bu tarafa gidiyor ruhsat alamıyor. Bence GAP Idaresi. bu bölgenin sanayicisinin 

önünü açmak adına yardım etmesi gerekiyor. Yine söylüyorum bu bölge bütün sık ıntılaı'a rag

men kalkınacaktı r. Ama yerel destekçileri ile kalkınacaktır. Bu bölgenin insanı çok cefa çekmiş. 

yaralarını sarmaya hep beraber kalkmalıyız. Saygılar sunuyorum. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Efendim sayın söz a lanları bir şekilde amacımıza dogru yönlendirmek endişesiy le uyarmak 

istiyorum. Toplantımızın amacı GAP Master Planı ile ilgili görüş ler. Bun ları daha geniş kapsam

lı konulara çekmeyelim. amacım ızı gerçekleştirmeye çalışalım. Kısıtlı vaktimiz aksi takdirde he

ba olacak. Onun için de biraz evvel sayın başkana biraz sonraya kalsın dedim. Havanın gerilme

sini özellikle engellemekti amacım. Şimdi sıra ile yine. Sayın Nusret TUNÇ beyi söz almaya da
vet ediyorum. 

Nusret TUNÇ : 

Sayın başkan ım. müsaade ederseniz ben yerimden konuşmak istiyorum. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Tabii efendim buyurun. 

Nusret TUNÇ : 

Sayın başkan . sizin şahsın ızda bütün katılımcı l ara hoşgeldin iz diyorum ve kendilerine teşek

kür ediyorum. Karşımızda bir kanun duruyor. merkezi planlamadan katılımcı planlamaya. Bu 

çagdaş yönetim maddelerinden biridir. Katılımcı yönetim ve katılımcı planlama bu anlamda. bel

ki bizim buradaki toplantının boyutlarını aşıyor olabilir ama benim bir acizane önerim olacak. 

Katılımcı plan lamay ı nasıl saglayabilecegimizi kitaplardan. özellikle iktisat fakültelerinde oku· 

yan arkadaşlar biliyorlar. kitaplarında yazıyor. biz burada detay larına deginmeyecegiz. fakat 

burada genellikle özel sektörün ve halkın içinde yer alan bir düşünce vardır. Siyasi yap ı ha lkın 

çok gerisinde kalmış bir durumdadır. Neden? Işte katılımcı planlamaya ve katılımcı yönetime 

ayak uyduramadıkla rı için. Şimdi sabahtan beri konuşmacı hocalarımızı diniiyoruz hep yakın ı

lan sorunlar var. sorunlar ortaya konuluyor ancak çözüm nasıl olacak nerelerden nasıl çözüme 

ulaşılacak? Çözüm katılımcı planlamada ve çözüm katılı nıcı yönetimde. Ha bunun için ne geı'eki

yor? Bunun için Amerika'yı yeniden keşfetmeye gerek yok. Demokratik ülkelerde nasıl yapılıyor

sa bizde de öyle yapı lması gerekir. E bu nasıl oluyor? Bence ekonomik biı' anayasa Türkiye'nin 

şu an önünde olması gereken bir sorun. önce anayasamızı ekonomikleştirnıeliyiz. 
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Ikincisi. yönetimimizi biraz demokratikleştirmeliyiz. özellikle siyasilerin. Zaman zaman ko

nuşmacı arkadaşlar degindiler. siyasilerin önümilzde engel teşkil eı.tikleri. istikrarsızlıklara ne

den oldukları hepimizin malum udur. Bu nedenle öncelikle ekonomik yönetim düzenleyici agırlık· 

l arının aza ltılmasının gerekLigine inanıyorum. özelleştirme bu konuda bir yöntemdir. Bunlann 

yapılması gerekiyor ve hatta siyasilerin ekonomi üzerindeki agırilkiarına örnek olarak son dö

nemdea lınan ekonomik kararları örnek verebilirim. Hep bazı gazeteci agabeylerimiz bazı tartış· 

ma ortamlarında söylüyorlar. bu ekonomik paketin ismi yok. temsilcisi yok ortada. E olmayabi· 

lir. bunu yürüten bürokraLlardır siyasiler degil. Siyasiler sadece seyrediyor. engel teşkil ediyor 

ve dolayısıy la faizler son hızla düşmüş son hızl a dövizler frenlenmiş. enflasyon düşüş hızına geç· 

miş e bunlar önemli gelişmelerdir. Sayın Başkanım belki bunlar bizim toplantımızı aşıyor ama. 

bunlarında dile getirilmesi gerekLigine inanıyorum . 

Bir de sayın Bölge Müdürümüz burada bir suçlamada bulundu. Işte enerji hırsızı. özür dile· 

rim Sayın Başkanım. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Sayın Tunç lütfen maksada geliniz. Genel iktisadi pol itikanın burada kritigini yapmıyoruz. 

Burada genel iktisadi politikay ı ne etkileyebilir ne de degiştirebi liriz. 

Nusret TUNÇ : 

Sayın Başkanım. enerji dışındaki yatırımlar % 11. Çok cüzi ka lmıştır. dedi. Sadece enerjiye 

gereken agırlık verilmiştir dedi. Yani bunu inkar eden yok. Sayın müdürümüz çıktı söyledi. Ener

ji yatırımlarının zaten % SO' i gerçekleştiri lm i ştir. dedi. Ha bu neden gerçekleştirilmiştir? Türki· 

ye'nin enerji ihtiyacı oldugundan gerçekleştirilm işti r. Burada bir enerji hırsızlıgı da yoktur. Az 

önce holding başkan ı söyledi. Insanlar yokluktan yap ıyor. Yoksa bu bölgenin i nsanı onurlu, du· 

yarlı kibirli insanlardır. Ama para olmadıgı zaman ödeyemez borcunu. bundan eziklik duyuyor. 

Teşekkür ederim. sagolun. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Şimdi degerli katı lımcı l ar programa göre bir 15 dakika lık çay malası veriyoruz. Sonra devam 

edecegiz. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Bazı hususlara temas etmekte fayda görüyorum. müsaadenize sıgınarak. Bu toplantı GAP 

Master P lanını yukarıdan aşagıya degil. aşagıdan yukarıya katılımcı bir yaklaşımla ortaya çı· 
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karmanın toplantısıdır. Lütfen degerli konuşmacılar. konuşmala rımızı sadece ve sadece GAP 

Master Plan Revizyonunun katılımcı. eş itlikçi. şeffaf. adil. dezavanta jlara belli yer tanıyacak ko· 

nu lar içinde tutmaya gayret edelim. Genel konular veya özel birtakım şikayet konularılütfen ko· 

nuşma lar içinde yer a lmasın. Bu arada az evvel söz alan TEAŞ Gaziantep Bölge Müdürü bana 

gelerek. bir kastı olmadı~ın ı. kimseyi hedef almad ı~ın ı. bir durumu belirtmek için söyled i~in i ve 

bir kırgınlık yarattıysa üzüldü~ünü ifade ettiler. Bunu da bilgilerinize arzeder im. 

Şimdi aşa~ı yukarı saat 17.30'a kadar 1 saat45 dakika vaktimiz var. Vakti orantı lı kullan· 

mak zorundayız. Söz almak isteyen 24 kişi vaı·dı. Bun ların 4'ü konuştu . 105 dakikamız var. Ko· 

nuşma ları 3-4 dakikayla sınırlı tutalım . Ana çizgilere deginelim. Belki daha sonra söz almak is· 

teyenler olacaktı r . Onlara da vakit kalması açısından konu dışına sapan konuşmalara müdaha

le etme zaruretini duyuyorum şu anda. Lütfen konu dışına çıkmamaya çalışa lım . Bu hususlara 

riayet edeceginize inanarak. peşinen teşekkür ediyorum. Şimdi Beritan Aşireti kooperatifi Baş

kan ı Pazıl YAZlCI. l stedi~iniz yerden konuşab il i rs iniz. Kürsüye de gelebilirsiniz. 

Fazıl YAZlCI (Berltan Aşlretl Kooperatifi Başkanı) : 

Oneelikle GAP Idaresi Başkanlı~ı'nın Diyarbakır ilinde düzenlemiş oldu~u. bu açık toplan tı ile 

göstermiş oldu~u ilgi ve alakadan dolayı sayın Idare Başkanımıza teşekkür eder. ayriyeten top· 

lantıya katılan bütün bürokraL ve müdürlerimize ve katılımcı bütün girişimcilere saygı larımı su

narım . 

Ben Beritan aşiretinin kooperatif başkan ıyım . Yüzy ıllardan beri göçebe hayatı sürdüren aşi 

ret mensup larımızın . karşı laştı~ı sorunlar karşısında dert küpü haline gelen halkım ızın . deıtleri · 

ni sunaca~ı bir devletin kurum ve kuruluşunu göremedik. Biz burada topland ı k. hepimiz GAP 

Idaresi'nden devletin bu tür hizmetlerini bekliyoruz. Beklememiz de normaldir. çünkü bugüne 

kadar devletimiz Do~ u ve Güneydo~u Anadolu'ya sıcak bir şefkat göstermemiştir . Dilegirniz odur 

ki. GAP Idaresi'ni bütün ha lkın sorunlarını dile getiren. çözüm yolla rı üreten bir kuru luş olup on

lara çözümleri kolay yoldan. en iyi yardımda bulunan bir Idare olarak görmek istiyoruz. Görmek 

istiyoruz da. devletin GAP Idaresi Başkanlı~ı ·na ödenek aktarması gerekti~ini de vurgulamak is

tiyorum. E~er devlet GAP Idaresi'ne ödenek aktarmay ıp. GAP Idaresi'nden birçok şey beklerse. 

bu da normalin dışındadır. 

Biz Beri tan aşiretinin geçim kayna~ı havancılıktı r. Hayvancılı kla ve tarımcı lıkla baş layan 

halkımız. Bölge'deki huzursuzluktan dolayı yaklaşık 15-20 y ıldan beri büyük bir geçim sıkıntısı 

ile karşı karş ıyadır. 15 yı l öncesinde aşiretimizin her bir ferdinin yaklaşık 500-600 koyunu var

ken. şimdi 50-1 oo·e düşmesinin sebeplerinden birisi de. Bölge'deki huzursuzl u~un devam etme

sinden kaynaklanıyordur. Şu anki günümüz koşullarında. huzursuzlu~un devam etmesinden 
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kaynak lanıyordur. Şu anki günümüz koşullarında . huzursuzlugun ortadan ka lkugı bir günde 

GAP Idaresi'nin düzenlemiş oldugu ı.oplantıyı takdirle karşılıyorum . 

Bundan sonra ne yapı la bilir? Hayvancılıgın gerilemesinin başlıca nedenlerinden biri de. deV

letin hayvancılık üzerinde yapmış oldugu yanlış politikalar ve politik ı.ercihler sonucu birçok in

sana. gerçek üretici olmayan birçok insana kredi saglanarak. devletimizin kagıt ü.zerinde Do
gu·ya yatı rım yapıyoruz diye halkı kandırmakı.an başka bir şey yapmamasıdır. Ayrıca Dogu ve 

Güneydogu'da birçok agamız var. Bunların 10 bin 20 bin dönüm arazileri var. Arazisi olmayan 

insanlarımız da var. Olmamasına karşın aga olan insanın . o ı.opraklardan verim alabilmesi için 

GAP Idaresi Başkanlıgı ·na çok büyük görev düşmektedir. Her ne kadar onun ihtiyacı olmasa bi

le ülke ekonomisine katkı saglaması için tarımcılıga ve hayvancılıga büyük destek verilmesini di

lerim. Katılanlara saygılar. selamlar sunarım . 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler. Şimdi Say ın lhsan ATAMAN. Devlet Demiryolları 5. Bölge Müdürü. 

lhsan ATAMAN (Devlet Demiryolları 5. Bölge Müdürü) : 

Sayın Başkan. Sayın Katılımcılar. 

Inşaat ça lışmaları çeyrek asrı geçen. bölgesel kalkınma plan ı halinde de. 10 yılı aşkın süre

dir ülkemizin -kaynak ay ı rdıgı GAP revize ça lışmalaı·ında . ben bugüne kadar pek dikkate alınma· 

yan temel bir şeyi. bundan sonra dikkate alınması düşüncesiy le söylemek istiyorum. Bu da Böl

ge'de modern demiryolu agının kurulması. Projenin gerçekleşmesi halinde 1. 7 milyar hektar ala

nın sulanacagı söyleniyor ve yine lıaricen edinilen bilgilere göre üretim başladıgı zaman burada 

günlük üretimin 25-30 bin ı.on olacagı söyleniyor. Bu mahsulün bölgenin satış noktalarına gide

bilmesi için. bugün bu imkanlarla bugünkü trafik karmaşasına 1000 tane daha kamyon sokmak 

demektir. Biz bir sosyal yarayı çözmeye çalışı rken. karş ısında başka bir facianın kapısını açma· 

malıyız. Demiryolu agının burada mutlak surette kurulması gerekiyor. Bu kadar mahsul eger ki. 

bunların çogu zirai mahsuldür. egeı' üretici malısulünü pazara ulaştırmazsa ertesi yıl artık o üre

ticinin çok fazla da isıekli olarak. bu ülkenin yararına olan tarımsal çalışmaya katılmayacagı da 
açıktır. 

Ayrıca burada 19 adet hidroelektrik santralden bahsediliyor. Eger burada elektrikli demir· 

yolu i şletmeciligi gündeme sokulursa enerji kaynagı burada oldugu için daha em niyetli. daha az 

saha işga l eden bir ulaştırma yolu olarak denıi ı·yollarının. revize programında dikkate alınması 

gerektigi kanaatindeyim. Bu güne kadar bunun degerlendirilmemiş olmasını bir eksiklik olarak 

görüyorum. Sabahtan beri yapı lan konuşınalarda da buna deginen bir konuşmacı olmadı yalnız-
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ca GÜNSIAD başka n ı bu noktaya degindi bende huzu ı·unuzda teşekkür ediyorum. ça l ışma ların ız· 
da başarılar diliyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler. Efendim Sayın lllsan'dan sonra söz. Ziraat Fakültesi Dekanı Sayın Prof.Dr. Ali 

ATALAY'da. 

Prof.Dr. Ali ATALAY (Ziraat Fakültesi Dekanı): 

Teşekkür ederim Sayın Başkanım. fazla zaman kaybetmemek bakımından yerimde konuşa

yım. 

Sayın Başkan degerli konuklar. Ziraat Fakültesi olarak ögretim üyesi elaman larıyla GAP 

Başkanlıgı 'nın emrindeyiz. bu Master Plana katkı bakımından . Çünkü zirai yönden detaya gir

meyecegiz. Detaya girsek burada saatlerce zaman alır. O bakımdan zamanınızı fazla almadan. 

bir de GAP'ın tavandan tabana inmesinden memnun ka ldıgımı ifade edeyim. Çünkü 1993'ten be

ri projelerimizin hiçbirisi kabul olmadı. Proje gönderin diyorlar. gönderiyoruz 78 tane. geceyi 

gündüze katıp proje hazırl ıyoruz. Maalesef hiçbir projemiz kabul olmadı. Bundan 3-4 sene evvel 

bir daha hazıı·Ia. bir daha hazırladım. gönderdim. hiçbir projemiz kabul olmad ı. Bize de söz ver

meleri. tabandan olan bir fakülte olarakdeger vermeleri. en sonunda Sayın Bakanımız Salih Yıl

dırım hocamızı aradı k. Üniversiteden çıktıgı için. dedik bize egilin. Hocam dedik. bize bir pı·oje 

dedi ödenegimiz yok. eger ödenegi yoksa. ödenek olsun. Teşekkür ederim. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkür ederiz. Efendim şimdi Güneydogu Genç Işadamları Dernegi'nden Sayın Abdülkadiı· 

AKKAŞ. 

Abdülkadir AKKAŞ (Güneydo~u Genç Işadamları Dernegı Başkanı) : 

Teşekkür ediyorum. Başkan ım öncelikle bu tip organ izasyonları gerçekleştiren . GAP-GI

DEM'e teşekkür etmek istiyorum. Ve katılan bütün hocalarımıza ve katı lımcılarımıza teşekkür et

mek istiyorum. 

Yüksek düzeyde yoksulluk. giderek artan gelir eş itsizligi ve toplumun belirli kesimlerinden 

kadınlar. gençler. dini ve etnik gruplar gibi maı·j ina lleşmesi nedeniyle. Türk toplumunun bu gibi 

gelişmelerden ötürü. içindeki cevap verme yetkisini zayı flatmaktadır. Bunun Master Planda dik

kate alınmasını önermekteyiz. 
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GAP illerindeki Diyarbakır ve Gaziant.ep'i ele a lırsak. bunlar Cumhuriyet döneminde 7. ve B. 
sıra larda yer almaktadır. Şimdi Diyarbakır'da kişi başına düşen milli gelir 1273 $ . Gazianıep·ıe 

ise kişi başına milli gelir 2283 $ olarak (1997 verilerine göre) t.espiL edilmekt.edir. Türkiye sıra

l amasında D iyarbakır şu anda 57. sırada. Gaziant.ep't.e ise 36 ve 37. sırada yer almaktadır. Biz 
GO GIAD olarak bu fakirleşmenin sebeplerinin t.espiL edilmesini. ulaşırnın (eski licareL merkezi 
olması nedeniyle) ı.espit edilmesini ve bölgenin tümünün serbest sanayi ve ticaret bölgesi olma· 

sını önermekt.eyiz. 

GAP'ı kapsayan illerde sanayi ve ticaret merkezleri oluştururken . sanayileşme ve licareı. 

merkezlerini adil. dengeli dagılım şeklinde benimsemeleri. bölgenin hammadde dolaşımıyla. cog. 
rafi merkezleri dikkale alınmalıdır. Sanayi haritaları çıkarılarak öncelikli sektörler belirlenmeli. 
yatı r ımcıla r bu sektöre yönlendirilmelidir. 

Son olarak da GAP-GlDEM gibi örgütleşen ve !srail' de uygulanmakta olan sist.emlere d~in· 

rnek istiyorum. Çünkü bu sist.emler. genelde yatı r ı m yapmak ist.eyen yatırımcı ları her alanda 
kontrol eden ve yatırımcıya fikir veren ve yatırımcıyı . zarar etse bile belli bir aşamadan sonra 
yatırıma el koyup kara geçirdikt.en sonra. geri vermekt.edir. Bu tür ça lışmaların yapılması nı 

GÜNGIAD olarak öneriyoruz. Di nled igin i~ için hepinize teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Biz t.eşekkür ederiz Sayın AKKAŞ. Efendim şimdi D iyarbakır Ziraat Mühendisleri Odası ' ndan 

Zirai Mücadele Araştırma Enstitüsü Müdürü Sayın Seyit METIN Bey. buyurun. 

Seyit METIN (Zirai Mücadele Araştırma Enstitüsü-Diyarbakır Ziraat Mühendisle
ri Odası) : 

Oneelikle müdür degilim. Orada çalı şan bir araştı rmacıyım . Sayın Başkan . degerli katı lımcı· 
lar. ben de Zirai Mücadele Araştı rma Enstitüsü adına ve Diyarbakı r Ziraat Mühendisleri Şube
si adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. Zamanın darlıgı nedeniyle sadece mesleki bazı şeylere 

deginecegim. 

GAP Ması.eı· P lanı ' nın Revizyonuyla ilgili son 10 yılda geliştirilen bazı kavramlar tabii ki ar
t ık tabandan tavana dügru bir iş leyişi zorunlu kılmaktadı r. Bu sürdürülebilir insani kalkınma 
başlıgı a ltında ben. sürdürülebilir Larımı nası l uygulayacagız. nasıl geliştirecegiz. o konuda uy
gulamadaki aksaklıkları dile getirmek istiyorum. 

GAP Ması.er Planı 'nda bitki desenleri açı klama ları ortaya konmuştu . Burada örnek olarak en
düstri bitkilerinin oranı o/o 25-30. Ama bugün baktıgımız zaman ve şu dekiere edilmiş yazılm ış

tı. Artı k GAP Bölgesi'nde polikü ltür tarıma geçilecek. ama görünen gerçek monokültür tarım de
vam ediyor ve bunun başını çeken pamuk. yani kanalların . sulama kanallarının tümü pamuk. 
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Şimdi bir şeyi çok güzel ortaya getirebilirsiniz. güzel bir deger yaratabilirsiniz. Ama siz onu 

disipline edemezsen iz. ya da belli disiplinler oluşturamazsanız. başarma şansınız yoktur. Bu ge

nel bir gerçek artık. Bunun için Bölge'de ne yapılabilir? Sulama suyunun gelmesiyle beraber. bir 

kere şu ger~i vurgularnam lazım . uygulamada bunu net olarak görüyorum. Tarım toprakları

mızı biz çok kısa zamanda. bu mantıkla . bu disiplin le devam edersek. çok kısa zamanda elden 

çıkaracagız. Tuzlanma. çoraktaşma başladı. Bunu düzeltmenin yolu. GAP Master Planı'nı eger 

yeniden revize ediliyorsa. bu konu çok ciddi bir şekilde gündeme getirmeli ve üstünde durulma

lı. Ne bunun mantıgı? Bir sürü fakültemiz ziraat mühendisi mezun ediyor. birçogu boşta geziyor 

ve buna göre bölgede acil olarak ziraat mühendislerinin artık devreye girmesi l azım ve bunların 

çalışma ortamının yaratılması lazım . Nasıl yaratılması lazım? Gelişmiş ülkelerde çok açık olarak 

ortada. Yani bir işletmenin kapasitesine göre degişik branşlardan. degişik bölümlerden insanlar 

istihdam ediliyor. Bu ziraat mühendisi olur. başka mühendisler olur ve degişik meslek grupları. 

Şimdi düşünün. bir insanın 1 O bin dönüm arazisi var ve bu insan bir tek tane ziraat mühendisi 

istihdam etmiyor. çalıştırm ıyor. Peki bu insanın ekonomiye kazandıracagı ne? Ben bunu net ola

rak görüyorum. 

GAP Master Planı 'nda bu disiplinin kesinlikle oluşturulması lazım artık. Eger Avrupa Birli

gi'ne girmek istiyorsak ve bu süreçte rekabet gücümüzü arttı rmak istiyorsak. i şe bilimsel olarak 

el atıp. özel sektörde veya tarım arazisine sahip şah ıslara ziraat mühendislerini mutlaka istih· 

dam ettir şartı kesinlikle getirmelidir. Şimdi bu yapılırken. biraz da Bölge'nin gerçekligini göz 

önüne almamız lazım. Yani sürdürülebilir kalkınma. sürdürülebilir tarım diyoruz. Buna göre sür· 

dürülebilir tarım farklı olabilir. bir digerine göre farklı olabilir. Ama bölgesel biı· kalkınma pro

jesiyse bu. bu disiplini herkese göre. herkesin kabul edebilecegi bir disipline sokmak lazım. 

Bölge gerçeklerini şöyle birkaç maddeyle dile getirirsek. toprak dagılımı hepimizin bildigi üze

re çok adaletsizdir. Birinin 30 bin dönüm arazisi vaı·. bir digerinin hiç yok. Çiftçi öı•gütleri çok cı

lız. çok zayıf. En basit örnek suyu disipline edelim diye sulama birlikleri o luşturuldu . Ama sula

ma birliklerini bugün orada çalışan ziraat mühendisleri yönlendirmiyor. Birligin başkanı. insan ı 

yönlendiriyor. Bu tür sakıncaları Master Plan'da gidermemiz lazım. yani belki yayım la egitimle 

giderilir diye bazen söyleniyor ama. bunun bir yatırımı ve disiplini oluşturulmadıgı zaman bu 

çok büyük sıkıntı yaratacaktır. 

Oluşturulan örgütler (çiftçiler bazında diyorum) saglıklı ça lışmıyor. Bu Bölge'de acilen. yine 

GAP Master Planı'nda kesinlikle çiftçi örgütlenmesine önem verilmeli. Çiftçiyi siz belirli bir sevi

yeye getiremediginiz zaman. bu projeyi ne kadar saglıklı vücuda getirirseniz getirin. bunda siz 

istediginiz ya da düşündügün üz verimli kaliteyi yakalayamazsınız. Dolayısıyla dünyadaki ülke· 

ler le rekabet etme şansınız olmaz. Bunu net olarak uygulamalarda görmek mümkün. Onun cebi· 
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ne m• luyarsa. ~crısı ılgılt'ndırnıcz '\ma şunu da hıç unutmamamız lazım. Bu arazı}1 biz 

m ıl.: bır ~dı lde. ıııaııul.: lı bır şclılde ku Ilanamazsa k. bu dısıplını yal.:alayamazsal a)neıı 

va ornl'~ını ~aşarız. Kısa zamanda bu topraklarımızı eld n çılarırız. bu Master Plan 

rcvıze t·dılıyor. an ıl.: tabandan tavana gıdecel.: bır se:;ın proıetendınlmesi ve bu disıplınm 

l ıkle oluşturulması lazım . 

ıı.el ı rn bu Bölge u luslararası sermaye ıçın çok çekıci bir yer. Bu durumdayken siZ bu M

ge'ye kınıyasa lları. d~ışık şeylerı serbestçe sokamazsınız. Dunyada bu Liirden bır omet ) 
serbest pıyasa ekonomısi bugün gel ı şm iş tılke lerın hepsınde uygulanıyor. Arnenka'da ünın de

senıyle ılgı lı b ır d ısıplın var. şu eyalette şu ürün ekilecek. şurada şu . Ama bizını BOlgemizde bO}· 

le bır uygulama yok. Sa~lıklı bır tarım polı tıkasının oluşturu lması şart. yoksa çok kısa zaıııan. 
da. bu bölgenın ınsanla rı da çok rahat seyreder kı . bu bölgenın toprakla rını da çok kısa zalJ1311' 

da elden çıl.:arırız ve do layıs ıy l a sonunda hem aç kalırız. hem rekabet gücümüz zayınar \ e tJü.. 

yük sıkıntılar da yaşarız. 

Zıraat mtıhend ıslerının kesinlıkle devreye sokulınası lazım . siz işi bilen bir insanı bır ışın ba· 

şına getırmed ıgınız sürece kaybedersin iz. Geçmişteki ata dede geleneklerine göre tarımı artık ya· 

pamazsınız. Ama net olarak saglanması lazı m . Ziraat Mühendislerı. a rtık bu iş i n başında olma

sı ve bu ı şı bılımsel ve mantıksa l bir şekilde yapması lazım . Bunun saglanması için. bu tür şey· 
lerın GAP Master Planı 'nın revize edilmesi şamasında gözönüne alınması bizce uygun olur. Te

şekkür ediyorum. saygılar sunuyorum. 

Prof.Dr.Tarner ARPACI : 

Sayın Seyit M ETI ·e teşekkür ediyoruz. Şimd i söz Sayın lskan ECI 'de. Ziraat Mühendisle

ri Odası 'ndan Sayın lskan ECIN. 

lskan ECIN (Diyarbakır Ziraat Mühendisleri Odası) : 

Oneelikle GAP Idaresi'ni ve tüm katılımcı larını selamlıyorum. GAP Idaresi 10 yıllık bir plan

dan sonra bu plan ı revize etme geregini duymuş ve bunu tabandan katılı nıla . demokrasinin ev· 

rensel ilkelerinden olan katı l ımcı lıkla yapmayı p lan lıyor. Tebrik ediyorum GAP ldaresi'ni. 

Yalnız evrensel demokrasinin iki ilkesi daha vardı r. Biri çogulculuk. digeri açıklık. Biz bu ka

tılımcılıg ı saglarken ve bu plan da. evrensel bir plansa. bu bölgenin çogunlugunun önceligini göz 

önüne almak zorundayız. Bu sadece bir enerj i. su ve toprak planlanıası degildir. Bu kırsa l kal

kınnıadır. sosya lleşnıenin yolunda bir pla ndır . Bu anlamda çogunlugun görüşlerinin sosyolojik 

bir ça lı şmayla tekrar dikkate alınması ve bu Master Plan'da aktarılması bence uygun olur. 
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Ben bu toplantıya kendimi şu yönlerde katılıyor görüyorum. Bir; Ziraat Mühendisi Odasının 

yöneticisi. iki: bitmiş GAP sulama projelerinin birinin iş letme yöneticisi olarak. bir de bu Böl

ge'nin halkının bir bireyi olarak görüyorum. Ziraat Mühendisleri Odası'nın yöneticisi olarak. 

GAP Idaresi'ni böyle katı lımcı bir yaklaşımla düşünüyorlarsa. odamızın resmen davet edilmeme

sini bir iletişim hatası olarak kabul ediyorum en azından öyle kabul etmek istiyorum. 

Biz Ziraat Mühendisleri Odası olarak. bu çalışınaya katılabilecek şeylerimizin oldugunu dü

şünüyoruz. Ornegin bir konuşmacımızın. sabahki konuşmacı lardan bir arkadaş ım ızın. bir hoca

mızın dedigi Bölge'de bir envanter ça lışması yapacagız. Biz zaten iki aylık bir dönemdir, böyle 

bir çalışmaya başladık ama kendi olanaklarım ızl a. Siz de bu olanakları bize sag laı'sanız. biı'lik

te çok rahatça yaparız diye düşünüyoruz. 

Bu bir örnekti. lşletıneci olarak ben GAP'ın bitiriimiş bir sulamasında işletme mühendisi ola

rak ça lışıyorum. Daha önce GAP Idaresi. bu işletmeye geldi. Devlet Su Işleriyle işb i ı'ligi an lamın

da geldi. Gittik gezdik. bi ı' damla sulama projeleri vardı. Bize yem temin edin dediler. yem temin 

ettik. çiftçi temin ettik. Gittiler. iki üç ay sonra geldiler. E ne oldu aı'kadaşlar? Siyasi otorite bu 

projeyi buraya degil de. işte Mardin'deki Kızı ltepe'deki bir çiftçiye .... Niye? Sayın Bakanıınız öy

le dedi. Sabah bir katılımcı arkadaşlarıınız söyledi. biz bu girişimlerde siyasi otoriteden ziyade 

uzmanların Master Plana etki edecek uzınanlaı'ın yönlendirmesiyle gidecegiz. Böyle olursa daha 

dogru olur diye düşünüyoruz. 

Ayriyeten biz işletıneye geçm iş sulamalarda bazı problemler yaşıyoruz. Bu problemleri yaşa

mamam ız için inşaat esnasında. ama inşaatların yapıınından sonuna kada ı'. projenin bitmesin

de orada oluyorsunuz. Ama iş letme mühendisleri o iş letmey i işletecek mühendisler de o projede 

yer almalı . inşaasında yer almalı. Çünkü gerçekten çok büyük sıkıntılar yaşıyoı·uz. örnegin pro

jeler üçte bir kapasiteyle ancak çalışttrılıyor. her seferinde bir tarafı akıyor. Bu konular da Mas

ter Planda işlenıneli bence. 

Bölge halkından biri olarak. sulama projelerinin gerçekten çok yavaş ilerled igini düşünüyo

rum. Buna birçok arkadaşımız degindi. Buna da en az enerji yatırımları kadar deger verilmeli ve 

Bölge'nin makus talihinin yenilmesinin yegane şey i, bu projelerin bir an önce hayata geçirilıne

si. ama bütün alt yapısıy la. çiftçi egitiminden digerlerine kadar. 

Bir diger problem bence. yaşanan 1 O y ıllı k süreçten 15 yıllık süreçten sonra çok günlük gü

lista nlık bir ortam olmasa da. bir nebze güzel bir ortam yaşıyoruz. Köye dönüş. Bizim ıneslegi

ınizin. bizim hitap ettigiıniz kesimin en azından yarısını kapsayan bir köye dönüş projesi. adına 

başka bir şey mi konur. ne konursa konsun. bu bir şekilde gerçekleşmeli ve Master Planda yer 

almalı. Bu şu anda merkezi otoritenin düşündügü gibi. köy kent projeleriyle degil. ben köyüıne 
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gitrnek istiyorsam bana bir ev yapacak bir minimum kapital. para sunulmalıdır. Ve bunun GAP 
Idaresi, eger kırsa l kalkınınayı da kapsamında görüyorsa ki. öyledir. bunu düşünmeli vege~k· 

Jeştirmelidir. Tekrar GAP Idaresi'ne bu etkinliginden ve bu düşünresinden dolayı teşekkür edi· 

yorum. 

Ziraat Mühendisleri Odası olarak, GAP Master Planı'nda oluşturulacak delegasyonda yer al· 
mak istiyoruz. Bu konuda bize bir görev verirseniz. bir yer a lacagız ve katk ı saglayacagımıza 

inan ıyoruz. Teşekkür ediyoruz. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Sayın EGIN. teşekkür ediyoruz. Davet edilmemeniz konusunda kesinlikle bir kasıt söz koııu· 
su degildir. Herhalde bir zuhuldür. Çünkü bu oturum yoldan geçen bir vatandaşa dahi açık bir 

oturum. Orada sizin de temenni ettiginiz gibi, bir kusur olmuş olabilir. Şimdi Çevre GönüiiOieri 
Dernegi'nden Sayın Vedat YILMAZ. Söz sorası sizde efendim. 

Vedat YILMAZ (Çevre GönüUülerl Derne~l) : 

Merhabalar. öncelikle ben de diger katılırncılar gibi. katılımcılık adına böylesi toplan tılar dü· 
zenlenmesini takdirle karşılıyor. devamını diliyorum. 

Ben daha çok sürdürülebilir ka lkınma üzerine birkaç şey söylemek istiyorum. 1989 yılında· 

ki Master Plan hazırlan ırken. henüz 1992 Rio toplantısı yapılmamıştı, ama dogaı kaynakların ve 
çevrenin korunmasının hepimiz bilincindeydik. Bu bilinç. nasıl bir bilinç bilmiyorum ama. sonuç
ta biz sulama sistemlerinin açık kanalet sistemleriyle Master Plan 'da yer aldıgını görüyoruz. Ve 
tabii ki dogaı olarak da bu böyle devam ediyor. Bu bence çok büyük bir ayıp. Günümüzün koşul· 

larıyla uymayan. babadan ogula aktarılan bir sistemi hala uyguluyor oluşumuz. Çok büyük bir 
ayıp olarak görüyorum. 

Ikincisi demiryolcu arkadaşın katk ılarını hakikaten çok yerinde buluyorum. Bunu bir adım 
daha ileri atıp, bölgede çok fazla baraj gölleri oluşmakta. Bu baraj göllerinden su taşımacılıgı yö
nünde de çok ciddi yararlanmamız gerekLigini düşünüyorum. Master Plan'da bölge aksları ya· 
ratırken , bu bölge akslarındaki ulaşım yanlızca karayollarıyla düşünülmekte. Halbuki demiryol· 
ları ve su taşımacıgının da çok ciddi anlamda degeriendirilmesi gerektigini düşünüyorum. 

Yine sürdürülebilir kalkınma anlayışı açısından baktıgımızda. bölgemiz çok ciddi anlamda bi· 
rinci sınıf tarım arazisine sahipken. Mardin. Diyarbakır'a 100. Adıyaman Şanlıurfa 'ya 120 km 
iken. her ilimize havaalan ı yapılabiliyor ve sanırım 10 y ıl sonra bütün ilçelerimize birer havaala· 
nı yapacagız. Bence Istanbul'da yaşayan insan, karşı tarafa geçerken 50 kın'nin üstünde bir yol· 

culuk yapıyor. biz nedense her bulundugumuz köşeye bir havaalanı yapma lüksü içindeyiz. Bu· 

nun da sürdürülebilir kalkınma anlayışıyla çok da bagdaşmad ıgını düşünüyorum . 
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Yine son olarak belirtmek istedi~im. sürdürülebilir ka lkınma anlay ışında havza üretimi. Çok 

ciddi anlamda havza üretiminin bölgemize yerleşmesi gerekiyor. Nasıl? Orn~in 1997 yılında 

Do~u Anadolu Su Havzası Rehabilitasyon projesi gündeme geliyor. 3 ilde başlıyor sonı·a 13 ile 

çık ıyor. 13 ile nasıl çıkıyor? Tamamen tabii ki politik kaygılarla çıkıyor. Orn~in Dicle'nin ya da 

sadece Fırat'ın bir havza yönetimi anlayışı içinde. bütünsel olarak yönetilmesi gibi bir kaygı yok. 

Tamamen işin içerisine. Diyarbakır Belediyesi mi Şanlıurfa Belediyesi mi? Tartışması yapı lıyor. 

Halbuki Fırat bir bütündür. Bunun kayna~ını da sonuna kadar düşünmemiz gerekiyor. Teşek

kürler ediyor. saygılar sunuyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI: 

Teşekkürler Sayın Vedat YILMAZ. Şimdi Atatürk Dil Yüksek Kurumu'ndan Prof.Dr.Abdülse

lam Uluço 

Prof.Dr. Abdülselam Uluço (Atatürk 011 Yüksek Kurumu) : 

Gerçi konuşmacılardan Edebiyatçılar ve Sanatçılar Dern~i Başkanı Şehmuz Bey dile getir

diler ama ben yine de vurgulamakLa yarar var diye düşüncelerimi iki cümleyle dile getirmek is

tiyorum. 

GAP Master Planı 'nda yapılması düşünülen revizyonda. sürdürülebilir insani kal kınma prog

ramı çerçevesinde kültür ve turizm in bir sektör olarak yeniden yapılanması gerekti~i kanaatin

deyim. Yani bir sektör bazında yeniden ele alınması gerekti~i kanaatindeyim. Çünkü gerçekten 

kalkınmada turizmin ve bu turizmi do~uran kültürün büyük bir yeri var. Konuşmalarımızın ço

~u elbette sulamayla. enerjiyle. toprakla ilgili bir takım etkinliklerle sürdürülüyor ancak turiz

min büyük bir payı oldu~unu unutmayalım . 

Bizim bölgemizde turizm ve kültürle ilgili ne eksik? Eksik d~il. fazla lıklar var. Şanlıurfa 

inanç turizminin merkezi. Adıyaman'dan Diyarbakır·a kadar Mardin'e kadar illerimizin ve buna 

ba~lı topo~rafik yerleşim biriminde birçok kültür varlı~ı var. 

GAP'ta kalkınınayı sa~layacak önemli gördü~ümüz bu konular üzerinde tabii bir takım eksik

likler var. Bunların başında yine Diyarbakır Kültür ve Tanıtma Vakfı Başkanı d~erl i hocam ız 

bir kelimeyle dile getirdiler. lik başta kültür varlıklarının envanteri yok. henüz ben y ı l lardır bu 

mesl~in içindeyim. kültür varlı klarının tamamının çıkarılmış bir envanteri yok. maalesef. Bu en

vanter çalışmalarının Oniversitemiz. Kültür Bakanlı~ı ve alt birimleri ile Vakıflar Genel Müdür

lü~ü kendi bünyesinde yapmakta. Ancak bir bütün olarak. sadece bölgemizde d~il. tüm Türki

ye'de kültür varlıklarımızın çıkarılmış bir envanteri yok. Bu eksikli~i gidermek amacıyla. temsil

cisi olarak şu ıında bulundu~um Atatürk Kültür Dil ve Tarih Yüksek Kurumu Başkanlı~ı. Devlet 
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Planlama TeşkilaLı 'nın dest.egiyle Türkiye'deki kültür varlıklarının envanter ça lışması adıyla bir 

p ı•oje başlaLLL Ve pek çok bölgede bu proje sürdürülmekte. GAP hariç. Çünkü GAP'ın ayrı bir lda

ı·esi. ayrı bi ı· projesi var başlı başına . Dogu Anadolu bitmek üzere ben öneriyorum. yardım tek

lifinde bulunuyorum. Gönüllü olarak ça lışmak istiyorum. 

Güneydogu Anadolu Bölgesi'nin kültür varlı k larının envanter çalışmalarında da. hem yüksek 

kurum hem de bagl ı bulundugum Üniversite. Van 100. Yıl. buradaki üniversitelerde de arkeolo
ji. sanat tarihi. antropoloji gibi bu konularda ilgili bölünılerinıiz. birimlerimiz var. Bunlarla or

taklaşa ça lışarak llı su Barajı altında kalacak Hasankeyf başta olmak üzere eserlerin envanteri· 

nin çıkarılması. yüzey araştırmasının gerçekleştirilmesi. kazının konservasyon çalışmalarının 

başa ı·ılı bir şekilde sürdürülmesi konusunda yardıma her an hazır oldugunıuzu bildirmek istiyo

rum. Teşekkür ederim. 

l'rof.Dr.Tamcr ARPACI : 

Sayın Dogan ŞEKER. Ziraat Pakültesi. 

Prof.Dr. Dogan ŞEKER (Ziraat Fakültesi) : 

Sayın Başkanını. Sayın GAP Bölge Ka lkınma Idaresi Başkanı . degerli çalışma arkadaşlarım 
ve kıymeti konuklar. Diyarbakır'da böyle bir toplantının yapılınası inşallah yararlı sonuçlar 

oluşturur ve toplantıdan beklenenler de gerçekleşmiş olur. Ben burada somut bazı konular üze

rinde durmak istiyorum. Katılınıcı planlama lafını kara tahtada gördükten sonra hakikaten çok 

memnun oldum. GAP Master Planı'nın en önemli sektörü tarıındır. Bugün de en önemli sektörü 

tarımdır. Katılımcılık ve sürdürülebilirlik ancak insanı odaklayan bir çalışma düşünülürse ger· 
çekleştirilebilir . 

GAP. Pırat ve Dicle havzasından ibarettir. Biz Dicle havzasından Dicle Üniversitesi Ziraat Fa· 

kültesi olarak ışılışıl parlamakLa olan bir kuruluşun mensupla rıyız. Dicle Üniversitesi Ziraat Fa· 
kültesi 1993 yılında kurulmuştur. 50'ye yakın personel çeşitli disiplinlerde ögretim üyesi ve 

araştırma görevlisi olarak görev yapmaktadır. Ve Dicle üniversitesi 30 bin dönüm kuru ve sula· 
nabilir nitelikte araziye sahiptir. Bunlar hemen hemen dünyada birkaç tane ziraat fakültesine 

nasip olmamış şeylerdi r. Dolay ı sıy la bunu da bir lütuf şeklinde düşünüyoruz. 

Dicle Üniversitesi Ziraat Pakültesi ana ürün konusunda. ikinci ürün konusunda ve sulama 

teknikleri konusunda ça lışmalar yapmaktadır. Tatbikata ve yahut uygulamaya uygun çalışma· 

lar. yemeklik tane baklagiller. tahıllar. yem bitkileri. sabahleyin de konusu oldu, endemik bitki· 
ler diye tanınan tıbbi ve boya bitkilerinin bir çogu üzerinde çalışmalar yapılmakta ve aynı za· 

manda bu ça lışınalar hem agronomik yani yeti ştirme teknigi hem de çeşit geliştirme şeklinde de
vam etmektedir. 
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Dolayısıyla sabahleyin yapılan takdimlerde de dikkatimizi çeken bir konu. bu konuda oluştu

rulacak çalışma gruplarına GAP Merkezi'yle birlikte o luşturulacak çalışma gruplarına. bu ürün

lerle girmeye talibiz. Ama ben burada bunları ne kadar anlatsam. bu kısa zamanda mümkün de

gil. Halbuki buraya 1 O dakika mesafede eger fırsatınız olursa gidebilirseniz, ça lışmaları bizzat 

yerinde görebilirsiniz. Benim burada bahseu.igim. sadece tarla bitkilerinden üzerinde ça lıştıgı

mız ürünler. Halbuki bag bahçe bitkilerinde, bagcılıkta da çok degeri i çalışma lar bulunmaktadır. 

Bu toplantıda dikkatimizi çeken katılımcılık , sürdürülebilirlik konusuna önem verilecegidir. 

Biz bunları daha önce de duyduk. Katılımcılık sürdürülebilirlik özellikle GAP Kalkınma Idare

si'nin yayınlarında hakikaten ilk defa da tanık oldugumu burada belirtmek isterim. Bu yayın la

rından dolay ı kendilerine teşekkür ederim. 

Dolayısıyla çalışmalarımızı bu yönde zaten adapte etmiş çevirmiş durumunday ız. Diger yan

dan entegre yetiştiricilige de dikkat ederek ça lışıyor ve dogal çevrenin korunması ile iy ileşti ril 

mesi. endemik türlerin degeriendirilmesi konusunda ça lışmalar yapıyoruz. 

Şimdi ben somut olarak üzerinde durdugumuz bazı konulara deginmek istiyorum. bunların 

dışında. Çeşitli geliştirme aşamasına geldik birçok üründe. Dolayı sıyla üreticilerimize tohum 

verme durumuna geldik fakat bir tohumluk ünitemiz yok. Bu tohumluk ünitesinin saglanması 

için GAP Kalkınma Idaresi'nden de talebimiz oldu. Inşa llah bu toplantıda Master Plana bu da da

hil edilir ve yahut da hatta daha önceki de olursa. daha da makbule geçer, gerçekleştirilirse he

pimiz bundan çok memnun olacagız. Çünkü eger bir tohum ünitesi olmazsa ancak bir çuval to· 

hum üretebilirsiniz. Ancak tohum ünitesi varsa çok fazla ve üreticileı'imize yetecek şeki lde tohum 

üretme mümkün olacak. 

Diger yandan bazı anahtar degerindeki, bazı laboratuar alet ve ekipman iar ına da ih tiyacımız 

oldugunu belirtmek isterim. Bunlar neye lazım? Çünkü biz GAP' ın, bölge ka lkınmasında aktif ola

rak rol oynamasını istiyoruz. Amacımız üreticilerimizin topraklarını önceden tahlil ederek nasıl 

ürün yetiştirmeleri konusunda onlara önerilerde bulunmaktır. Amaç, en modern şekilde gelişti· 

rilmiş ürünlerin tohumlarının yeteri kadar üretilerek çiftçilerimize verilmesidir. 

Sonuçta tabii beklenen genel amaç, üreticilerin gelirlerin in artması. işsizlige kenarından kö

şesinden çare bulunmasıdır. Dicle havzasında biz bu işe hazırız. Yeter ki biraz destek olunsun. 

Destegi de öyle lafta istemiyoruz. Projelerle istiyoruz. Projesiz ve gerçegi yansıtmayan projelere 

destek istemiyoruz. 

Destek nasıl saglanabilir? Destek nasıl saglanabilir konusunda projelerimize GAP Idaresi 

destek verebilir. Çünkü biz geçmişte.bazı projelerin ve bazı üniversitelerin bu kaynakta destek· 

lendigini biliyoruz. yani bunu herkes biliyor. 
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Pro 1eıerim izin özel sektörün ihtiyaçlarına göre düzenlenmesinde koordinatör kuruluş olarak 

ı'O I oynayabilirler. Şahsen biz bu kadar ayrıntı lı çalı ştıgımız halde hiçbir özel sektör kuruluşu ge
hp de. benim şuan ihtiyacım vaı· . dolayı sıy la bunu yapar mısınız şeklinde bize bir talept.e bulun

madı. Bu nedenle eger ilgilenen ticari. sanayi kuru luşları varsa. biz bu projeleri de yürütmeye 

ta lıbiz. Yeter ki GAP koordinasyonu bu konuda ça lışsın . 

Bir üçüncüsü DPT ve TÜBITAK"Lan daha fazla projemizin desteklenmesi için ön ayak olabilir 

ler. Bu gibi kaynaklardan bazı projelerimiz destekleniyor. Hakikaten bu kurumlara teşekkür edi

yoruz. Ama daha fazla projemizin desteklenmesi için ön ayak olunabilir. 

Uluslaraı·as ı kuruluşlardan da. Dünya Bankası. FAO. Avrupa Birligi gibi kuruluşların proje

ler ıy le de katkıda bulunarak destek saglanabilir. GAP Master Planı" nda bu gibi konulara yer ve
ı· ıı ·scııiz ve Dicle llavzası ' nda bu potansiyeli görür ve degerlendirmek için gerekli gayretleri gös

teı·irsen iz göı·eccks in iz çok daha büyük sonuçlar elde edecegiz. Ben arkadaşlarım adına şahsen 

buna söz veriyorum. Beni dinlediginiz için teşekkürlerimi sunuyorum. Saygılarımı sunuyorum. 
top la nLJnın yara rlı geçmesini diliyorum. 

PI'OLDr.'l'aıner ARPACI : 

Teşekkürler Sayın hocam. Şimdi Tarım ll Müdürü Sayın Mehmet YAKUT. 

Mehmet YAKUT ('fal'lm ll Müdürü) : 

Sayın Başkan. degerli katılımcıla r hepinizi saygıyla selamlıyorum . Tabii biz kamu adına bu
ı·ada bulu ıımaktayız. Burada bulunmaktan şeref duyuyorum. 

Uygulayıcı Tarım Bakanlıgı·n ı n yereldeki uygu layıcı birimi olarak sabahki oturumda bazı ko

nuşmacı arkadaşlarımın çiftçi egitim ve yayın konusundaki düşüncelerine ve tarımsal üretim 
pla nlaması düşüncelerine katkıda bulunmak amacıyla konuşmak istedim. 

Bu konuda Tarım Bakanlıgımızın şu sırada. tarımda yeniden yapılanma ça lışmaları sürmek

te. Yasama yı lı içinde meclisten geçtigi taktirde. bu kanunla tarımda çalışmalar aktif bale gele

cektir. Ama GAP Bölge Ka lkınma Idaresi Başkanlıgııııızın bölgeye yönelik ça lışmalarında . bugü

ne kadar son 1 O y ıllı k ça lışma larda . Bölge Ka lkınma Idaresi'nin içinde bulundugu illerden birin· 
de ya ln ız istatistiki bilgi top la dıgı birimler olarak görüldü. Biz de gerçekten bölge ile aramızda 
k~~dınasyon eksikligi bulundugu i nancındayım . Eger GAP Bölge Kalkıı:ıma Idaresi. GAP Bölge
sı n ı n en önemli sektörle . . .. d 

. . rının ıçın e olan tarım sektörü için birşeyler yapmak istiyorsa. mutlaka 
merkezı ıdareden ay ı k ·r . . . 

. rı o ara çı tçı egıtım ve yayın çalışmalarının. bölge özelliklerini göz önüne 
alarak yıne bu Bölge K lk 1 .. . . 
. . . a ınma daresı nın koordınesiyle yapılması gerektigine. bu çalışmalar 
ıçın Yeteı·lı sayıda dene · ı · k 

yım ı onu uzmanları . araç gereç ve ödenekierin planlaması gerektigine 
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(plan lamayı devlet biliyor). mutlaka saglanması gerektigine inanıyorum . Yine ayrıca bölgede ta

rımsal üretimin planlanması gerekir derken. ney i ne için. ne kadar üretilmesi gerektigine baka

cagız. Bu~un mutlaka Master Plan'da ayrın tılı olarak da yer alması gerekLigine inanıyoru m. Bu

nun da yine GAP Bölge Kalkınma Idaresi tarafından. onun koordinesi ta rafından yapılması ge

rekiyor. 

Tarımsal üretimin planlanması. projelendirilmesi ve bunların hayata geçirilebilmesi için mut

laka yeni ve hata payı çok düşük tarımsal yapı envanterinin çıkarılması gerek. Türkiye'de tarım 

sal yapı envanteri maalesef. ülkenin genelinde. Devlet Istatistik Enstitüsü'nün çalışması ve yine 

bizim gibi bölge kuruluşlarının kıt olanaklarla sagladıgı bilgilerle envanter çıkarı lıyor. Bu envan

ter de gerçegi yansıtmıyor maalesef. Bu gerçegi yansıtmayan envanterieric de hiçbir şey yapa

mayız. Eger bölgede gerçekten tarımsal üretimde bir şey ler yapmak istiyorsanız. birebir çalış

mayla mutlaka bu tarımsal yapı envanterinin çıkarılması gerekir. Bunlar benim Tarım ll Müdü

rü olarak SÖyledigim şeyler. Birde şahıs olarak söylemek istiyorum. fert olarak. Türkiye i nsanı . 

bölge insanı olarak. Eger katılımcı planlamaysa. bu işi yapmaya başlayan ve demokratik yapı 

sürecine girmeye çalışan GAP Bölge Kalkınma ldaresi'nin. bunu yapabilmesi için öncelikle yapı

sının degişmesi gerekLigine inanıyorum. Yani özerk bir yapı olacak ve hedef kitlenin de o özerk 

yapıda yer alması gerekecek. Yoksa eger merkezci yapıyla hala aynı şeyler yapılıyorsa. on yıl 

sonra da hala· aynı şeyleı· konuşulacak. Hiç fark etmez. Yine ödenek yoklugu. yine araç gereç 

yoklugu yine personel yoklugu bunlar hep yaşanacak. Dolayısıyla bu bölgeye özellikli bu bölge 

insanının . bu bölgedeki hedef kitlenin katı ldıgı, bu bölgenin ekonomik şartlarının zorlandıgı bir 

özerk yapının ve bu özerk yapının da yine devletin destekledigi bir özerk yapı . bir disiplin. bir 

yapı içerisinde oluşabilecegine inanıyorum . Hepinize saygılar sunuyorum. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler ediyoruz. Sayın YAKUT. Şimdi efendim Tüketici Hakları Dernegi Başkanı Sayın 

Yaşar AL TÜRK. 

Yaşar ALTÜRK (Tüketici Hakları Dernegl Başkanı): 

Efendim çok teşekkür ediyorum. Ozellikle Diyarbakır'da GAP Bölge Kalkınma Idaresi Baş

kanlıgımızın düzenlemiş oldugu bu toplantı için çok teşekkür ediyorum. 

Ben de Sayın ll Müdürüroüzün belirttigi gibi, özerk bir yapı , ama bunu daha somutlaştırmak

ta yarar görmekteyim. Bir GAP Meclisi oluşturu lmalı bence. Çok somut bir öneri. GAP Meclisi 

kimlerden oluşmalı? Sanayiciler Odası var. Esnaf Sanatkarlar Odası var. Baro. Veteriner He

kimleri. Ziraat Mühendisleri, Mühendis ôda ları ve yine bu konuda kamu kurumları ve meslek 

kuruluşları. Bunların temsilcilerinden oluşacak bir GAP Meclisi Diyarbakır'da görev yapabilir. 
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Bu kurumlar. meslek odaları kendi bünyelerinde bazı ça lışma lar yapıyorlar, rapor hazırlıyorlar. 

Ankara'ya gönderiyorlar. Ancak bu bir üretkenlik saglamıyor. Üretkenlik saglamanın yolu bu. 

bir anlamda bir GAP Meclisi'nin oluşması. özerk bir yapıda. Ankara 'nın da dinleyecegi kulak ve

recegi bir yapıda. üretkenligi ki üniversitenin de yer alması gerekir bir yapıda. Bu GAP Mecli

si'nin mu tat toplantılarla olagan toplantılarla projeleri birleştirerek merkeze sunması . duyurma

sı. halk katılımın ı arkasına alabilmesi. Bunu uluslararası topluma da sunmak mümkün. ızmir'de 

gerçekten bir takım platformlar var. lzmir'de. Ankara'da bir takım demokratik platformlar v.s. 

var. GAP Projesi, özel önem arzeden bir üretime dönük bölgesel bir proje. Ama aslında bir Tür

kiye projesidir. Bu yönüyle GAP Meclisi'nin oluşturulmasını çok önemsiyoruz. 

Yine bölgemizde. ben bu vesileyle bir insan kaynak ları israfı oldugunu ifade etmek istiyorum. 

Kendim avukatım. Çüngüş'ün bir dag köyünde keşfe gittim. Jeoloji mühendisini, ben orada köy 

ögretmeni olarak gördüm. veterineri ben orada köy ögretmeni olarak gördüm. Tarım hayvancı

ligının etkili oldugu bir bölgede veteriner. ziraat mühendisi köy ögretmeni. Bu bir insan kaynak

lar ı israfıd ı r. Tabii bu ögretmen camiasma sonradan gelme diye dışlanan ve ögrenci ile pedago

jik dialogu kuramayan bu arkadaşlarımızın . çok etkili olacakla rı üretkenlik a lanları var. Ama ta

rım ve sanayi plansız oldukları için hatta tamamen plan dışı ka ldıkları için, insan kaynaklarının 

i srafı çok belirgin bölgemizde. 

Yine GAP ilieri arasında u laşım ve koordinasyon. Bu yok. en başta demiryolu agının olmayı

şı. yine olayın Ankara'ya sıkışması. GAP Bölge Başkanlıgı 'n ın Ankara'ya sıkışması da bunda et

kili. O nedenle demiryolu agının kurulması ve gerçekten içtenlikle bir katılımcıilgın saglanması. 

Yine bu mümkündür. 

Bir de toplumsal duyarlı l ık l a katılımcılıgı özendirir ve gerçekçi kılar. Ben Tüketici Hakları 

Deı·negi Başkanıyım . Bize bir kampanya açtıgım ız günde 300-500 şikayet geliyor. Özellikle elekt

rik ener jisinde kısıtlamadan tutun da cep telefonunda haksız kazanca kadar. Gerçekten Diyar

bak ı r duyar lı bir yer ve Bölge'de de duyarlı lıgı olan bir yer. Duyarlılıgı dengeleyen bir yer. Bu 

itibarla GAP Idaresi'nin Diyarbakır'da olmasının , Bölge açısından çok büyük yararlılıklar göste

recegi inancındayız. Bir de Dicle Üniversitesi de Bölge'de kurulan ilk üniversitedir. üniversitesiz 

bunları saglamam ız mümkün degil. Örnegin biz Diyarbakır'da mezbaha yok diyoruz. Bu konuda 

Valilige yazıyoruz, Başbakan lıga , Tarım Bakanlıgına yazıyoruz ama ilk başta Dicle Üniversitesi 

Veterinerlik li'akültesi'ne yazıyoruz. Veterinerler .Odasına yazıyoruz. Ilimizde bir mezbaha yok

tur. Bu çocuk ölümlerinde etkili bir neden. Tifo. mide. bagırsak hastalıklarında etkili bir neden. 

mezbaha olmay ışı. Tabii üniversitenin üretkenlige katılması GAP'ın çalışmalarını zenginleştirir. 

size katkı sunar. Bu nedenle GAP Merkezi'nin Diyarbakır'da olması da üretkenligi arttıracaktır 
kanısındayız. 

68 



Bir de sivil toplum örgütlerinin katılması. Gerçekten demokrasinin katı lımcı ögesi. planlama

nın katılımcı ögesi olarak çok önemli. Ancak sivil toplum örgütleri bugün kendilerine kuşkuyla 

bakılan yerler haline gelmiştir. Sivil toplum örgütlerinin bir basın açıklamas ı yapabilmesi için 

bile Valilik. Emniyet Müdürlügüve Savcı lık aşamaları ndan olur a lması gerekir. Bu bakımdan bu 

tür engellerin. bu tarz üretkenlikler içerisinde aşı lması mümkündür. Bu itibarla kaldı ki yasada 

sivil toplum örgütlerinin özendirilmesi. desteklenmesi amaçlanmaktadır. örnegin tüketicinin ko

runması hakkındaki kanunun birinci maddesi bunu emrettigi halde. Ancak üretkenligin içinde. 

gündelik hayatın gerçekleri içinde bunları aşabiliriz sanıyorum. Saygılar sunarım. Ve buradaki 

ça lışmanın ilk adım olacagını umuyorum. Teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Sayın AL TÜRK teşekkür ediyoruz. Şimdi efendim (ÇE KÜL Çevre ve Kültür Varlık larını Koru

ma ve Tanıtma Vakfı)'ndan Sayın Nevin SOYUKAYA. 

Nevln SOYUKAYA (ÇEKÜL Çevre ve Kültür Varlıklarını Koruma ve Tamtma Vakfı): 

Başından beri bir iki konuşmacı tarafından . buna hacarn da dahil. GAP Projesi kapsamında 

yapı lacak barajların baraj gölleri altında kalacak olan kültürel varlıklara ilişkin bir iki görüş bil

dirildi. Bunlar son derece önemli görüşler ama ben onlara bir iki şey eklemek istiyorum. Zira 

malum projenin uygu landıgı alan Dicle'yle Fırat boy larında. Ama Dicle'yle Fırat. tarih öncesi dö

neminden bugüne sürekli yerleşimiere sahip olmuş bir alan. Insanlık tarihinin başlangıcından 

bugüne çok önemli ilkierin başarıldıgı noktalar. Bu açıdan son derece zengin kültürel degerieri 

de barındıı'makta. Fakat her ne hikınetse. GAP Projesi başladıg ından bu yana. çok uzun y ıllaı'

dır bu konuda doyurucu hiçbir çalışına yapılmamaktad ı r . Diger konuşınacı la ı'ın da dedigi gibi 

her şeyden önce. envanterleıne ça lışınası eksikligi vardır. Fakat bence sadece envanterl eıne ça

lışmasıyla bu iş çözüınlenıniyor. Çünkü envanterleınenin yanı sıra bu kültürel degerierin korun

ınası da gerekiyor. Ama ne yazık ki bu konuda çok büyük bir karmaşa var. Işte çok somut bir 

örnek. Herkesin çok yakından bildigi ve takip ettigi Anıtkent Hasankeyf sular altında kalacak ını. 

kalınayacak ını? Kalacaksa nasıl korunacak. ne yapılacak? Bu konuda büyük karmaşa var. Ta

şınsın ını? Taşınacaksa neler taşınacak? Magaralar taşınabilecek mi? Hayır. imkansız. Magara

lar hiçbir yere taşınaınayacak. Taşınacak birkaç eser de teknik sorunlarıyla beraber ne kadar 

götürüleGegi. taşınacagı yere uyum saglayacak? O da ayrı bir soı'un. Çünkü geçm işte bu tür yan

lışlar. taşıma konusundaki yanlışlar dünyadaki diger örnekleriyle bilinen gerçekler. 

Yine GAP Projesi çerçevesinde. Atatürk Baraj ı altında. Keban altında kalan kültürel degerler 

var. Yine diger barajlar atında ki en sonunda Karkam ış baraj ı altında çok yakın bir süre içeri

sinde kalacak kültürel degerler de var. Bu konuda sunulan tek çözüm. yarım yamalak çözüm. 
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kurtarma çalışmalarının yapılması. Ama bu kurtarma kazıları için. işte Karkamış Baraj bölgesi 

alanında iki yıllık bir süre tan ındı. Oysa çok basit yaklaşımlarla 50-60 yıl sürecek bir kazı iki yıl

da nasıl sonuçlanabilecek? Bu büyük bir muamma. Tabii ki sonuçlanamayacak. Tabii ki birçok 

giz. bir çok bilinmeyen sulara gömülecek. Aynı şey llısu Barajı için de geçerli. Benim söylemek 

istedigim kısacası; çünkü çok uzun konuşuluyor. ben onu yapmak istemiyorum. Karkamış için 

de geçmiş belki. Birecik Barajı için de geçti digerleri için zaten geçti. Ama en azından llısu ve Ciz

re Barajları'nın göl alanı altında kalacak kültürel degerlerimizle ilgili kurtarma çalışmalarının 

neler olacagının somut bir şekilde ortaya konması gerektigi. çok boyutlu tartışılması. GAP'a bir 

de bu açıdan bakılması. Çünkü bana göre bir dogru var; insan. doga ve kültürle vardır. Sadece 

barajlarla gelecege taşınamayacagız. Bizi gelecege taş ıyacak olan. bu ülkeyi çagdaş dünya 

noı·mlarına taşıyacak olan doga ve kültürdür. Bu açıdan son derece önemli bir konudur. Teşek

kür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler sayın SOYU KA YA. Dış Ticaret Müsteşarlıgı Serbest Bölge Müdürlügü'nden Sayın 

Yusuf YILDIZ. 

Yusuf YILDIZ (Dış Ticaret Müsteşarlı~ı Serbest Bölge MüdürlüAü) : 

Teşekkür ederim sayın başkan. Tabii şimd i Dış Ticaret. sanıyorum Bölgemizin en önemli po
tansiyelinden bir tanesidir. Ve madem sürdüı·ülebilir bir kalkınma diyoruz. dışa dönük bir sür

dürülebilir kalkınınayı kullanma m ız daha dogru olacak. Zaten sürdürülebilir in içerisinde GAP 

Idaremiz de bu konuda çok duyarlı. eksik olmasın lar. hakikaten. özellikle dışa yönelik bir veri 

saglayan her ne kadar yazılı olarak belirtilmemişse de yayın larında ve hedeflerinde aslolan dı

şa yönelik sürdürülebilir bir kalkınma. Tabii bu dışa dönük sürdürülebilir derken. kültür de var. 

arkadaşlarım ızın sabahtan beri belirttigi pek çok şey var. Ama ben burada biraz daha ekonomik 

ticaret konusunda deginmek istiyorum. müsaadenizle. Yeni Master Planda mutlaka bu konunun 

ve özellikle GAP Projesi'ni kapsamına alan iliere yakın olan ülkelerle dış ticaretin geliştirilmesi 
konusunda deginmek istiyorum. 

Şimdi zaten bu son hükümetin aldıgı kararla da. son iki ay önce bu yeni. ekonomik hedefle 

komşu ülkelerle (ki buna Ermenistan dahil). Ermenistan. Iran. Irak ve Suriye ile dış ticaretimi

zin geliştirilmesi konusunda ciddi çabalar Dış Ticaret Müsteşarlıgımızın koordinasyonunda yü

rütülmektedir. Ve tahmin ediyorum. bu hal bir devlet politikası olarak yerleşecektir. Yerleşmeye 

başlayacaktır. Şimdi böyle bir durum var. Yani biz şimdi. Türkiye olarak Ortadogu'yla dış Lica

retteyiz. Belirli bir kesintiye ugradı Ortadogu pazarıyla dış ticaret. ama hala çok büyük bir dış 

pazar bu pazar. Tabii buı·ada çok az sayıda müteşebbis arkadaşımız var. ama bizim burada bu-
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lunan sivil toplum örgütleri ve üniversiteler ve kamudaki duyarlı kamu birimlerinin yöneticileri 

bence bu konuda da kendilerini sorumlu saymaları l azım . direkt bu konunun içinde olmasalar 

bile. Şunun. bir fikrin yerleşmes i lazım . Ortadogu pazarında yani sadece lrak' tan, bizim bu se

neki hedefimiz Birleşmiş Milletler çerçevesinde 500 milyon dolarlık bir pay almak. 500 milyon 

dolar az bir rakam degil. Gelecek sene 1 milyar dolarlık bir pay a lmayı hedefliyoruz. Ve bizim. 

son lrak'a gidişimizde 100 milyar dolarlık da bir an laşma imza land ı. 

Şimdi ben niçin bunu anlatıyorum. Bir potansiyelden bahsediyoruz. Biz gerek GAP Bölge

si'nde üretilecek ürünler ve gerekse diger gelişm iş yörelerimizdeki hatta dünyadaki ürünleri biz 

eger iyi bir pazarlamacı olarak veya iyi bir ihracatçı olarak dış pazarlara. yani başımızdaki bir 
potansiyel olan dış pazarlara satamazsak. biz kesinlikle birinci ligde oynayamay ız ve kalkınmış

lıktan bahsedemeyiz gibime geliyor. Yani kalkınmış lık diger ekonomik degerieriyle birlikte ola
caktır. Ama düşünün ki eger bugün dünya ticaretinde söz sahibi iş adamla rımız daha fazla ol· 

saydı. eminim ki bugün GAP Projesi daha farklı bir konumda olurdu. 

Dolayısıyla bizim burada yine çok az sayıda müteşebbis var. Güneydogu Anadolu Bölge
si'nde. D iyarbakır·a bakıyorum. Diyarbakır'da ciddi bir potansiyel var aslında. Yani inan ıyorum 

ki bugün bir esnaf bile, girişimci ruhu varsa. bu esnafın kısa sürede ihracatçı olması içten bile 
degil. Biz bunu yaşıyoruz çeş itli örneklerle. Dolayısıy la D iyarbak ır da her güzel şeye layık. Şan

lıurfa da her güzel şeye layık. Ama öncelikle sivil toplum örgütlerin in üzerinde duru lması gere· 
kir ki GAP GIDEM'Ierin kurulması amacı da yine GAP Idaresi bünyesinde budur. Bu potansiye
lin harekete geçirilmesi için ne gerekiyorsa yapılması lazım . 25 yaşındaki. 23 yaşındaki bir giri
şimci karşım ıza geldigi zaman gözleri pırıl pırı ldır. Çok aktiftir. Ve bu tü ı' k i şili klerin mutlaka bu 

bölgemizden çıkması laz ımdır. 

Şimdi GAP bir cazibe merkezi oluşturuyor. Dışarıdan yabancı seı'maye yatı r ımcılar mutlaka 
gelecek. Ama önemli olan bu bölge insanının . bu güzelim nimetlerden fayda lanmasıd ır . Bunun 
da yolu küçüklükten itibaren girişim kültürünün yer edinilmesidir. Her şeyin başı insan dedik. 

Evet. her şeyin başı insan ve bu konuda da egitim. milli egitim sistemimiz de mi a rtı k. bilemiyo
rum. Kesinlikle girişimcilik kültürünün ve girişimcilik konularının kurumsa llaşması l azım ve ta· 
bii ki bunların da dış ticarete yönelik o lması lazım. 

Biz Mardin Serbest Bölgesi olarak zaten bu konuda GAP'ta bir ilki başlatmaya çalışıyoruz. 

Iki senelik bir ekonomik kriz var. Şunu da gördük. Hakikaten gerek dışarıdan sermaye çekilme
si konusunda. gerekse de bu bahsettigim komşu ülkelerdeki pazar potansiyelini yaka lamamızda 

bir kriz yaşanmaktad ı r . Ki. bu pazar potansiyelini bir kere daha söylemek istiyorum. Dış Tica
ret Müsteşarlıgı 'nca belirlenen bir hedef. önümüzdeki 5 y ı lda bu bahsettigim komşu ülkelerle ·ı 5 

milyar do larlık bir d ış ticarete eger şartlar yerine oturursa ulaşma ihtimali var. Yeter ki üzeri n· 

de durulsun. 
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Şimdi böyle bir pastadan bizim bölge girişimcimizi n. insanımızın mutlaka pay alması lazım 

ki dünyada hak ettigirniz yere ulaşması için. Tekrar diyorum. Bütün bunları yakalamak için gi

ri şimcilik ruhunun her platformda ve her kesim tarafından desteklenmesi ve buna ana çerçeve 

olarak bakılıp ilgilenilmesi lazım . Teşekkür ederim. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler sayın YILDIZ. Şimdi Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası"dan sayın Muhyettin 

BAG. 

Muhyettln BAC (Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası) : 

Sayın Başkan . Sayın Katılımcı arkadaşlarım. Şimdi ben zamanın darlıgından dolayı biraz kı

sa ve öz konuşacagım. 

Şimdi GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı olarak karşımda bir pankart asılı . GAP Bölge

si Dicle ve Fırat arasında kalan bir bölge. Geli şmiş bölgelere geri kalm ış bölgeleri yetiştirmek 

için. geri ka lmış bölgeye daha fazla agırlık vermek gerekLigine inanıyorum . Bugün tabii Gazian

tep de Güneydogu ilimizdir. Komşumuzdur. onun gel i şmesi bizim için gurur kaynagıdır. Fakat 

Ga.ziantep'teki idareci. yönetici. sanayici arkadaşlarımız kıyasıya bir mücadele vermekteler. 

GAP'ta en büyük pastayı alma ugraşı vermekteleı·. Fakat maalesef bugün bir Gaziantep'e gidin. 

bizim için gurur kaynagıdır dedim. oturacak bir kahve bu lamazsınız. Kahvenin olmayışından do-

. lay ı. Diyarbakır'da da yine oturacak kahve bulamazsınız. çünkü on adım başı bir kahve var ve 

kahvede yer bulamayacagınızdan dolay ı oturamıyorsunuz. Bu çok tehlikeli. üzücü ve bölgemizin 

gelişimi için acil çözümlerin üretilmesi gerektigine inanıyorum. 

Tabii bu ilkti. Sayın Doç.Dr. Ahmet SALTlK agabeyimiz. büyügümüz çok güzel bir dünya çiz-

di. Güzel duygularını aktard ı. Fakat bu 10 yıl içerisinde GAP Master Planı içerik olarak degii. uy

gulama olarak eskiden çocuklara anlatılan ninni masallara benziyor. Çünkü bugünkü çocukları

mız görsel ve işitsel araçlarıyla birer dahidirler. Yani çocuk dünyaya gelir. gözlerini açar açmaz 

taze olan beynine bilgi depolamaya ça lışır. Peki GAP Idaresi, Master Planı'nda GAP Bölgesi'nde

ki insanlara bu 10 yılda ne verdi? Bu 10 yıl boyunca Bölge'de ne tür işlere imza attı? Projeler

de. sosyal etkinliklere. saglık hizmetlerine. mesleki egitim hizmetlerine artı enerji ve sulamaya 

neler yaptınız diye soruyorum yetkili arkadaşlarımıza. 

Fazla sözü uzatmak istemiyorum. Ayrıca ben diyorum ki GAP Başkanı'na GAP Idaresi yöne

ticilerine. eger samimiyseniz. 1 O yıl için yapmadık. bundan sonra yeni taze bir kanla. Bölge'ye 

ekonomik canlılık ve gelişmeyi saglanıak için projeler üretiyoruz. Dolayısıyla denildi ki biz taban

dan tavana dogı·u proje geliştirecegiz. Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi hocamız kalktılar. de-
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diler ki 7-8 tane proje bu sürede verdik. Projenin akıbetinin ne oldugunu bilemiyorum. Şu an 

bence Sayın Başkanı ve şu anki yöneticileri tenzih ediyorum. herhalde tekrar bizi uyutuyorsu

nuz diye soruyorum merkeze. Yine tekrar karşımda duran pankarta bakıyorum. "Merkezi Plan

lamadan Katılımcı Planlamaya". Eger gerçekten düşüncelerin izde samimiyseniz. bunun ters 

dönmesi gerekir. Katılımcı planlamadan. merkezi planlamaya dogru. Bizde o zaman Kalkınma 

Idaresi'nin projelerinin samimi olduguna inan ır ve can ı gönülden tabandan oluşturdugumuz bu 

projeleri merkeze dügru iletir ve bugün sizler degerli düşünce insanlarım ız. adamiarım ız bu ma

saya gelip oturdugu zaman sayın hoca larımızın verdigi projeleri bu masaya getirir. hocam pro

jelerimiz. bunlar kabul gördü. bunlar kabul görmedi. Bu projelerin böyle olması gerektigine. ge

lişim im iz için büyük katkı saglayacagına eminim. Hepinize teşekkür ederim. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Biz de teşekkür ediyoruz efendim. Şimdi söz sırası Hazine ve Dış Ticaret Müsteşarlıgı 'ndan 

Sayın Mehmet ŞAHIN' de. 

Mehmet ŞAHIN (Hazine ve Dış Ticaret Müsteşarlıgı, Dış Uygulama Genel Müdür

lü4ü) : 

Teşekkür ederim. Sayın Başkan . benden önceki konuşmacılar işin teknik boyutunu anlatma

ya çalıştı lar. Ben sadece Bölge'de sanayinin geliştirilmesi ve özendirilmesiyle ilgili birkaç şey 

söylemek istiyorum. Bir de tabii ki mensubu oldugum Dış Uygulama Genel Müdürlügü'nün Böl

ge'ye verdigi önemi belirtmek istiyorum. 

Şimdi tabii biliyoruz ki. Güneydogu Anadolu Projesi'nde tarım ve tarımsal sanayi projenin en 

önemli noktasıdır. yahut ta can damarıdır. Ancak son 10 yıllık geçmişe bak ıyoruz. geldigirniz 

nokta sulamada % 1 0-11"1ik bir oran. Yine Güneydogu Anadolu Projesi'n in ana amaçlarından 

bir tanesini biliyoruz ki. bölgelerarası gelişmişlik farkını azaltmak ve gelir dagılımındaki adalet

sizligi ortadan kald ırmak. Dolay ısıyla bu noktada insan ların. daha çok taşrada yaşayan insan

ların bu projeden daha çok yararlanabilmeleri için tarımdaki gel işmenin arttırılması. Bu da ta

bii sulamanın arttırılmasından geçiyor. sulamayla ilgili projelerin hayata geçirilmesinden geçi

yor. 

Yine Bölge'nin en önemli konularından bir tanesi. sanayisi tarıma dayalı sanayi olacaktı r. 

Burada yetiştirdigirniz ürünleri katma degeri daha yüksek ürünler haline getirip sattıgınızda . 

Bölge'ye daha çok gelir getireceksin iz. Bir de tabii Bölge'nin konumuna baktıgınızda sanayi ola

rak bakir bir bölge. Gaziantep'i ayrı tutarsak çok fazla sanayileşmemiş. çok fazla gel i şmemiş bir 

Bölge. Yine komşu ülkelere baktıgımızda. çok rahatlıkla ürünümüzü satabilecegimiz bir pazarı

mız var. Ya da bunlara çok yakın olmanın avantaj ların ı kullanmak gerekiyor. 
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Tarımsal sanayide neler yapı lacak. neler yapılma lı? Bu noktada yine bölge işadamlarının 

yönlendirilmesi. bilgilendirilmesi gerekLigine inanıyorum ben. Ve bununla ilgili oluşturulacak 

yan sanayinin belirlenmesi ve bilgilendirilmesi gerekiyor. 

Tarımsal sanayinin dışında. bir de benim GAP Idaresi Başkanlıgı ile ilgili söylemek istedigim 

bir şey var. Tabii ki on lar da özveriyle çalışıyorlar. Bölge'yle ilgili olarak diger kurum ve kuru· 

l uşlarda acaba GAP'la ilgili bir birim. şube oluşturabil i r mi? GAP Idaresi de bunun tepesinde bir 

koordinasyon saglayarak daha verimli oluı' mu diye düşünüyorum. 

Son olarak da Hazine'ye bagl ı Teşvik Uygulama Genel Müdürlügü'nün Bölge'ye verdigi öne· 

me k ısaca deginmek istiyorum daha fazla sözü uzatmadan. Şu anda bizim uyguladıgımız genel 

teşvik sistemimizde bir KOBI teşvik sistemimiz var. KOBI teşvik sistemimizde uygulanan kredi 

limitlerinden GAP Bölgesi'ne dahil iller en yüksek oranda faydalanmaktalar ki. bundan en fazla 

faydalanan. Türkiye genelinde illerden bir tanesi Gaziantep'tir. Bun ların limitleri. kredi faizleri 

nispeten diger iliere göre daha düşüktür. 

Ve yine Genel Müdürlügümüzde oluşturu lan GAP ve Yatırım Danışmanlık Grubu da Güney· 

dogu Anadolu'dan gelen. özellikle bu Bölge'den gelen insanlara yatırım konusunda bilgi vermek· 

tedir. Teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkür Sayın Mehmet ŞAHIN. Şimdi I ş ve Işçi Bulma Kurumu'ndan Sayın Mehmet ATA. 

Mehmet ATA (Iç ve Işçi Bulma Kurumu) : 

Sayıll'Başkan . degerli katılımcı lar. öncelikle şahsım ve kurumumadına hepinizi saygıyla se
lamlıyorum . . 

Bilindigi üzere iktisactın 4 temel unsurundan biri emek. Ama üzülerek ifade ediyorum. emek 

konusuna çok fazla deginilmedi. Bu baglarnda ülkemizin ve dolayısıyla GAP yöresinin en önem· 

li sorunlarından biri olan işsizlik sorunu çok önemli bir sorun olarak ortada durmakta. Bu bag· 

larnda bundan sonra yapı l acak olan Master Plan revize ça lışmalarında işgücünün yetiştirilme· 

sine yönelik. istihdam yaratılmasına yönelik. işsizl ikle mücadeleye yönelik. planlara. plan hedef· 

l eı·ine çok önemli bir şekilde yer verilmesinin gerekliligini vurgulamak istiyorum. Bunun için yi· 

ne katılımcı bir an lay ış la gerek kamu kesiminin gerekse de sosyal partnerler olarak nitelendiri· 

len işçi ve işveren kesiminin. yapılacak olan bu alt düzeydeki komisyon ça lışmalarına özellikle 

mutlaka katı lması. hem de etkin bir şekilde katılmasının saglanmasının gereklil igine inanıyo· 

rum. Sözlerimi bu ilerleyen saatte fazla uzatmak istemiyorum. Hepinizi saygıy la selamlıyorum . 
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Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın ATA. Efendim isimleri hızla kaydederken bazı hatalar yaptım . Lütfen ba· 

gışlayın. bir ilgisizlik ya da laubalilik degil. Iyi duyamamış olmaktan kaynak lanıyor. Ozür diliyo

rum. Şimdi Sayın ·Raif TÜRK. 

RaifTÜRK : 

Efendim ben sabah geldigirnde henüz yeni planlama anlayışı anlatılıyordu . Insanın planın 

odagında olması gerektigi konusundaki fikir geç de olsa hayata geçiriliyorsa bu çok güzel bir 

şey. Daha başarılı bir planlama ve uygulama getirir diye bir temennide bulunmak istiyorum. 

Geçen sene bir arkadaşımız Istanbul" dan gelirken aynı uçakta ünlü bir kulübün üyeleri Siirt" e 

gidiyorlarmış. Diyarbakır"a kadar uçakla gelmişler. çogunlugunu bayanlar oluşturuyorlarmış. 

Iki bayan pencereden Diyarbakır·a bakarken. mayıs ayı. "bak kardeş ne kadar güzel. GAP her 

tarafı yemyeşil etti" demiş. 

Tabii öyle olmasın ı isterdik. Diyarbakır" ın veya Şanlıurfa'nın. Mardin'in gerçekten GAP'la su

lanarak yemyeşil olmasını isterdik. Ama bugünden sonra hiç degilse bu ça lışmaların daha hızlı 

yürütülmesi daha çok imkan verilmesi hepimizin temennisi ve GAP Idaresi Başkanlıgı'nın da mü· 

cadele konusudur. 

Bu arada arkadaşlar. katılımcılar çok şey söylediler. Galiba ben sonuncu konuşmacıyım. Do· 

layısıyla benim söyleyecegim söz de çok fazla olmayacak. Benim burada dikkat eLtigim. birinci· 

si Bölge'nin kuzeye baglanLı lı yolları. Yani Türki Cumhuriyetlere. Karadeniz"e açılacak yollar. Bu 

yolların mutlaka ulus lararası standartlarla yapılması ve demiryolu agıy la donatılması gerekir. 

Diyarbakır-Meı·sin. Diyarbakır-l skenderun . Bilemiyorum bu konuda çalışma var mı yok mu? Da

ha kısa yoldan demiryoluyla. Bir önceki Master Plan'da agırlık karayoluna verilmişti. Demiryo

lu plan dışında tutu lmuştu . Oyle hatırlıyorum ve bu hqtanın giderilmesi gerekLigini düşünüyo· 

rum. 

Planda madencilige özel bir yer verilmesini istiyorum. Meslegim ayn ı zamanda benim. ma

denciyim. Mermer üreticisiyim. Türkiye madencilik anlamında çok zengin. Bölgemiz Türkiye ge

nelinden daha zengin kaynaklıdır. Ama çok da etüt yapılmamış. Jeolojisi daha yapılmamış çok 

da bölgemiz var, çok alan var. Endüstri hammaddelerinde olsun. metalik maddelerde olsun. böl· 

gemiz zengin ve bu konuda mesela maden teşviklerinde, GAP şimdiye kadar bir sulama projesi. 

bir elektrik projesi olarak belki de anlaşıldıgı için. bazı yatırımlara GAP Bölgesi'nde öncelik ve

riliyor. ama bir madencilikte bu söz konusu degil. Bursa'da, bir Ba lı kesir' de. bir lzmir'de maden· 

cil ik neyse. bir Diyarbakır'da da madencilik odur. Bu konuda en azından Bölge'nin büyük yerle-
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şim a lanlarının d ışında oldugu. limanlara uzak oldugu da düşünülerek ve gerek istihdama ge

ı·ekse Bölge'nin kalkınmasına hizmet edecegi düşünülerek bu konuda da teşviklerin yeniden göz

den geçirilmeleri gerektigine inanıyorum. 

Organize sanayi ve küçük sanayi bölgelerine yer verilm iş önceki planda gelişti rilmiş. Fakat 

bunlar planın dışında . uygulama konusu belki. ama çok yavaş gidiyor. Mardin Serbest Bölge 

Müdürü Sayın YILDIZ ' ın sözünü ettigi bu son gelişmeler çok sevindirici. Aynı şeyin Diyarba

kır'da. Şanlıurfa'da ve Bölge'nin degişik illerinde de olmasını diliyorum. 

Bir başka konu agaçlandırma. Bölge'de agaçlandırmaya ne halk ne de maalesef Orman Ba

kanlıgı ilgi göstermiyor. Batman-Baykan arasında eger karayoluyla yolculuk yaptıysanız orada

ki erozyonu ne kadar facia boyutunda oldugunu görmüşsün üzdür. Bu bütün bölge için geçerli. 

Agaçlandırmaya çok daha büyük ölçüde ve büyük projelerle destek verilmesi gerektigini düşü

nüyorum. Teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Bizde teşekkür ediyoruz. Sayın Raif TÜRK. Degerli katı lımcı l ar. söz isteyen var mı? Buyurun 

ilk el ka ldı ran sı rasıy la. Isminizi ve kendinizi lütfedip tanıtırsanız. 

tsrnail ÇİMEN (Ziraat Fakültesi Ö~retlm Üyesi) : 

öncelikle teşekkür ediyorum. Şimdiye kadar konuşmacılar çok konularda haklılardı. Sorun

lar çok fazla. Ama bu kısa sürede. 3 saat içerisinde bunları dile getirmek gerçekten yetersiz. 

Şimdi ben başka bir açıdan alacagım. Benden önceki konuşan hocalartın sorunları dile getir

diler. Ben degiş ik açıdan ele alacagım. Biraz 50'1ere dogru gidecegim. 1950'1ere dogru. 

1950'1erde Japonya. Yunanistan. Türkiye'nin ekonomik yapısı aynı . ondan bu yana geçen süre 

içerisinde: 10 bin kişiden araştırmacı say ısı ülkemizde 7 olurken. Japonya 'da 1500. Milli gelir

den ayrılan paysa bizim 30 katı Japonya'da. Yunanistan ise şu durumda bizim 3 katım ız. yani 

kişi başına düşen milli gelir yönünden 3 katı fazlalı k var. Ve Yunanistan şu anda Avrupa'nın en 

gerisinde bir ülke. Şimdi burada önemli olan. 1 O bin kişide 1500 kişi Japonya 'da araştırma ya

pıyor. ülkemizde 7. eşlik noktası 14. Şimd i tabii bizim Güneydogu Anadolu Bölgemiz de ülkemi

zin daha gerisinde. Şunu ortaya çıkarıyor. önemli olan. araştırma. araştırma. araştırma. Bu 

araştırma için GAP Idaresi bizden proje isteyecek ve bunu da karşı layacak . Şimdi bir diger açı

dan yöremizdeki bazı kuru luşların . örnegin Tarım Bakan lıgı ·na baglı kuruluşların . Zirai Müca

dele Araştı rması . şu anda altyap ıyı besieyebilecek kadar teknik elemanın olmadıgı , hatta % 

1 o·ım·da ça lıştıgını görüyoruz. Ne yazık ki. bu son memurluk sınavında ise. bu kuruluşlarda her

hangi bir kontenjanın olmad ıgın ı görüyoruz. Şimd i bu işte araştırmaya , bu sorunları çözebilmek 
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için gerek var. Fakat bir anlamda yöremizde yine altyap ı var. bunlar için çalışacak eleman yok. 

Bir dengesizlik var. Bunun için benim söy leye~im fazla bir şey yok. Bu~dan sonra. araştırma 

araştırma diyoruz. Araştırma bizde. GAP Proje isteyecek ve karşılayacak. Ben yine bir şey ha· 

tırlataca~ım. bizim yaptıgımız bir çalışmada Güneydogu Anadolu Bölgesi'nin sulama alanlarının 

artmasıyla birlikte. bölge ikliminin degişmekte oldugunu tespit ettik ve hatta bu sulama alanla· 

rı % 10'dur. Bu % 100'e çıktıgı zaman belki ülkemiz bir su tropik iklim kuşa~ına do~ru kaya

cak. Ve bu şu sonucu çıkaracak . Bölgenin bitki deseni de degişecek. Tabii bu ne getiriyor? Daha 

çok araştırma. bu araştırma derken. herşey araştırma bence. Teşekkür ederim. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın ÇlMEN. Celal BA YlK. 

Celal BA YlK : 

Daha evvel GONSIAD'ta çalıştım . Şimdi de GONGIAD'a manevi olarak danışmanlık yapıyo

rum. Ancak GAP Master Planı'nın güncelleştirilmesinde örnek alınması gereken konulardan bi· 

risi. sanayinin gelişmesinde ana insan kaynaklarının egitim i. projelerde yer almalıdır. GAP kap

samında yer alan illerde arazilerin toplulaştırılması ve da~ılımı konusunda kadastro projeleri· 

nin uyumlu olması için süratle sonuçlandırılmalıdır. 

Yine GAP Master Plan revizyonunda. Bölge'nin sosyal ve kültürel gelişimine yani Bölge'nin 

örf ve adetlerinin gelişmesine yer verilmelidir. Diger bir konu dogru sulamanın yapılabilmesi 

için. çiftçi egitimi ve suyun kullanımı egitimi verilmeli. Drenaj su ların ın geri kazanılması . emile· 

bilmesi yöntemleri projede yer almalıdır. Aşırı sulama sonucu oluşan tuzlanmanın önüne geçe

cek yöntemler projede bulunmalıdır . 

Ayrıca bir şey daha ilave etmek istiyorum. GAP Daire Başkanlıgı ve Başkanı Sayın Olcay ÜN· 

VER'in ekibine özverili çalışmalarından dolay ı teşekkür ediyorum. Yapılan çalışma ları bildigirniz 

için üstünde şaibe olmayan tek kuruluştur diye düşünüyorum. Bu çalışmalarından dolay ı da 

kendilerine teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkür ederiz Sayın Celal BA YlK. Sırayla devam edelim. 

Mücahit DEVEClOGLU (Hazine Müsteşarltgı Teşvik ve Uygulama Genel Müdürlü

gü) : 

Teşekkür ediyorum. Bugün bu salonda birçok güzel görüşleri dinledik. Çok bilgilendigimi ifa· 

de etmek istiyorum. Hiçbir düşüncenin ya bana atılacak tarafı yok ben bir defa daha ifade etmek· 
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te yarar görüyorum. Bu toplantıda alınan kararların. konuşulan konuların bir kitap haline geti· 

rilmesini arz ediyorum. Bir diger husus. gerçekten Türkiye' ınizin her tarafının ayrı bir güzelligi. 

ayrı bi ı· özelligi var. Ancak Güneydogu insanının kendine özgü bir sıcaklıgı ve hoşgörüsü var. 

Türkiye'ın izin diger bölgelerinde hatta yurtdışında başarılı olmuş birçok Güneydogulu iş adam

larımızın ki burada yakın larımız da var. onların bir şekilde bu bölgeye yatırım yapmalarını ar· 

zu ediyorum. Ve burda yine bu bölge insanının fayda lı olacagına inanıyorum. 

Teşvik kredilerinin fazla bir cazibesi kalmadı eskiye nazaran. Ancak teşvik mevzuatının ha

zırlanmasında bölge insanının. bölgedeki sanayi ve tica ret oda larının ve sayın GAP Idaresi'nin 

Teşvik Uygulama Genel Müdürlügü'yle irtibat içeı·i sinde. koordinasyon içerisinde çalışarak. bu 

bölgeye teşvikler konusunda düzenlemeler olabilecegi kanaatindeyim. Tekrar bu salondaki bü

tün bi lgilendirilmemizden dolayı hepinize teşekkür ediyoı·. saygı lar sunuyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Bizde teşekkür ederiz. Siz buyurun efendim. 

Tahir DOGAN (Türkiye Kalkınma Vakfı - Diyarbakır) : 

Oneelikle katılımcı ları selamlıyorum. Benden önceki konuşmacıların birçogu konuya degindi· 

ler. Ben de bu top lantının temel odak konularından birisi olan katılımcı plan ları ve katılımcılık 

konusunda birkaç şey söylemek istiyorum. 

Bu katılımcılıgın saglanması konusunda öncelikle katılımcı hedef grubunun katılımcılıgını 

saglamak için gelişkin. egitim li ideal bir grup yaratılması gerekmektedir. Yine belli bir kapasite

ye sahip insan tipolojisi ve bu tür ça lışmalara duyarlı olabilecek bir insan tipolojisinin saglan

masının . katılımcılıgın temel unsurlarından birisi oldugunu düşünüyorum. Fakat biz ülkemizde

ki araştırma. egitim veya yayın kurumlarına baktıgım ızda, genelde bunların birçogunun halktan 

soyut faaliyetler yürüttügüne tanık oluyoruz. Ve bu durum realitede böyleyken biz katılımcılıgı 

nas ıl saglayacagız diye bir so ı·u gündeme geliyor. Katılımcılıgın saglanabilmesi için belki bu ku· 

!'Um ların halkla daha iç içe olması gerekmektedir. Yine bu kurumların halkın istemlerine. üretim 

konularına ve üretim tekniklerine cevap verebilecek bir yapılanmaya gitmeleri gerekmektedir. 

Diye düşünüyorum. 

Bunun yanında mevcut mesleki egitim kuı·um larının . daha çok pratik egitime önem vermele

ri ve yine bu tür bir yapı l anmaya gitmeleri gerekLigine inanıyorum . Bu tür egitim kurumlarında 

en az haftanın bir günü çiftçiye teorik katkı saglayacagın ı düşünüyorum. Yine haftanın birkaç 

günü. yetişmiş eleman ve araştırmacıların . çiftçiler ile birlikte sahada ça lışmalarının daha ve· 

rimli. daha rantbl olabilecegini düşünüyorum . 
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Yine hedef gruplar birlikte ortak kararlar ve demostrasyon a lanları oluşturarak daha verim

li aletler üretebileceklerine inanıyorum. Gerçi egitim kurumları olsun. araştırma kurumları olsun 

ve yayım kurumları olsun. bunların da bir sürü kısıtları var. Bu kısıtların giderilerek çiftçiye. da

ha bir işbirligi içerisinde. daha organize şekilde ça l ışmalarının kanalize ed ilmesinin. bu katı lım

cılıga olumlu katkı saglayacagını düşünüyorum. 

Benim vurgulayacagım ikinci bir konu. bir arkadaşımız belirtti. Gerek sanayi alanında olsun 

gerekse de tarım alanında olsun bu örgütlü yapıları n güçlendirilmesi ve bu örgütlü yapılarda bir 

uzmaniaşmaya gidilmesi. branşlaşmaya gidilmesi gerekLigini düşünüyorum. Ornegin Pazar ko· 

nusunda. girdi temini konusunda üretim konusunda ve araştırma geliştirme konusunda. örgüt

lerin geliştirilerek hedef grupların tüm bu kendisini ilgilendiren konularda bunlardan yararlan

masının gelişmelere katkı saglayacagına inanıyorum. 

Fazlaca vurgu yapılmayan diger bir konu da dezavantajlı veya yoksul diye tabir edecegimiz 

gruplardır. Bu da Master Plan'da. özellikle dezavantajlı grupların olumlu bir şekilde bunlara 

mikro düzeyde projeler geliştirilerek ve oluşturulan modellerin daha geniş ölçeklerde yaygınlaş· 

tırılmasına. yoksullugun ortadan kaldırılmasına katkı saglayacagını düşünüyorum. Teşekkür 

ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkür ediyoruz. Buyurun. 

Abdullah SEVlNÇ (Diyarbakır Büyükşehir Belediyesi) : 

Ben GAP Master Planı'nda öncelikli olarak bölgesel fiziksel planlamanın yapılmasını Bölge'de 

bulunan arazilerin isminin konmasını. yani arazi kullanım kararlarının ortaya çıkarılma tarafta

rıyım . Her istedigin yere herşeyi yapar mantıgının ortadan kaldırılması . özellikle verimli tarım 

topraklarının kentlerin gelişme aksları üstünde, kentlerin bu yörelere büyütülmesi sonucu olu

şacak çarpık kentleşme ya da kıt kaynak olan arazilerin yok olmasının önlenmesi lazım . 

Ikinci bir konu. kentsel bir gelişme projeleri. Ozellikle GAP Master Planı kapsamında kentıe: 

rin gelişmesi için. kentlerin geliştirilmesi için daha önce de GAP Idaresi'nin yapmış oldugu bir 

takım projeler var. Bu projelerin daha da geliştirilerek büyümesi öngörülen. özellikle metropol 

kent olma yönüne dogru ilerleyen kentler başta olmak üzere. bu kentlerin cografi bilgi sistemi ve 

kent bilgi sistemleriyle birlikte altyapı sorunlarının çözüm önerileriyle birlikte oluşturulmasını 

istiyorum. 

Arazi kullanım kararları bütün kamu kurum ve kuruluşlarını baglayıcı olmaktadır. Bu mana

da oluşturulacak çevre düzeni nazım ve imar uygulama planlarının da muhakkak suretle arazi 
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kullanım kararlarıyla uyumlu olması gerekiyor. Yani bölgesel planlaınalarla uyumlu olması ge

rekiyor. 

Benim GAP ldaresi"ne burada bir eleştiriın olacak. GAP Idaresi. Diyarbakır kırsal gelişme 

projesi kapsaınında kentin hali hazır haritalarının yapıını için yaklaşık 3-5 yıldır ugraşıyor. an

cak hali hazır haritalar bitınedi . Güncelligini yetirmiş olacak yazık ki. planlamaya ana girdi teş

kil eden hali hazır haritaların ivedi olarak bitirilip planlamasının yapı lması gerekiı·ken. 4-5 yıl

dır haritatarla ugraşırsak bunun sonu ne olacak. artık gerisini düşünmek lazım. 

Başka bir konu da şu: 388 sayılı Kanun Hükmünde Kararname ile 3194 sayılı yerel yönetim

lere verilmiş olan imar yönetmelik yetkileri merkezi yönetime tekrar devredilmiş oldu. Merkezi 

idareler bu yetkileri kullanmak yerine, parsel bazında yapılan küçük tadilatlarla ugraşmak ye

ı·ine. daha genel anlamda GAP Bölgesi için. bölgesel fiziksel planlamalarla. çevre düzeni planla

malarıyla ve nazım planlamalarıy la ve bun ların denetlenmesiyle ugraşsa daha iyi olacak düşün

cesindeyim. 

Artı GAP Idaresi. bilindigi üzere 15 yı l süreyle kurulmuş bir kuruluş. Bu kuruluşun yaklaşık 

4 yılı kalmış .. Bu 4 yıllık süre zarfında 2010 yılı hedeflerine ilişkin olarak nasıl bir çalışma yapı

lacagı konusunda da düşünmesini istiyorum. Teşekkür ederim. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Son sözü veriyorum. Buyurun. 

Lezgln YALÇIN (Oiyrabakır Sanayi ve Ticaret Odası Danışmanı) : 

Teşekkür ediyorum sayın Başkan . Ben başta GAP Idaresi olmak üzere böylesi bir organizas

yonda emegi geçen herkese teşekkür ediyorum. Kendirnce eksik buldugum iki konuyu gündeme 

getirmek istiyorum. 

Birincisi bildiginiz gibi bölgede bir göller bölgesi oluşacak. tamamen sular yükselecek ve bir 

nevi yapay göller oluşacak. Bu göllerle birlikte. bu bölgede su ürünleri konusunda da bazı çalış

malar yapılmasında fayda görüyorum. özellikle son yıllarda hayvancıl ıgın gerilemesiyle birlik

te. kırsa l alanda tekrar üretimi arttırmak için birinci olarak bu göller bölgesinde su ürünlerinin 

ön plana çıkarılmasını istiyorum. 

Ikinci olarak. yine GAP'la birlikte ortaya çıkacak ürün artışını yurtiçi ve yurtdışı pazarlara 

saglıklı bir şekilde ulaştırılması açısından soguk hava zincirinin tekrar bu bölgede geliştirilmesi 

geı·ekmeli diyorum. Hepinize teşekkür ediyorum. 
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Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Efendim oturumumuz saat 17.00'de bitiyor. Kapanış konuşmasın ı yapmak üzere sayın GAP 

Idaresi Başkanı Olcay ÜNVER'e söz veriyorum. 

Dr. 1. H. Olcay ÜNVER (GAP İdaresi Başkanı) : 

Teşekkür ediyorum sayın Başkan. Degerli Katılımcılar. uzun bir günün sonuna geldik. Ben 

uzun bir vakit almayacagım. Burada GAP Master Planı'na ilişkin konuların yanısıra, GAP'a iliş· 

kin hatta GAP Idaresi'ne ilişkin konular da konuşuldu. Bütün bu konuları kaydetmiş bulunuyor 

arkadaşımız ve bu deşifreler yapıldıktan sonra bunlar basılacak. Yani konuşmaların hiç biri kay

bolmayacak. Ama tabii bunun da ötesinde. konuşulan herşeyi degerlendirecegimizden emin ol

manızı rica ediyorum. Gerek GAP'a gerekse de GAP Idaresi'ne yapılan yorum ya da eleştirilere 

burada açıklama yapmaya gerek görmüyorum. Açıklama hak etmedikleri için degil. bu forum un 

amacı o olmadıgı için. Yalnız şunu yapacagız, buradaki konuşmalar. sunuşlar. sizlerin katkıları 

basıldıktan sonra. bunlara ek olarak varsa konuyla ilgili açıklamaları da o kitabın arkasına bö

lümler halinde koyacagız. Bütün bunları teknolojik imkanlardan da yararlanıp, bu konuyla ilgi

li oluşturulacak internet sitesine de koyup. o siteye girdikten sonra katkıda bulunmamza da im

kan verecek bir düzenlernede bulunacak yani konumuza ilişkin bir açıklama varsa ona ilişkin bir 

yorumumuz alacaksa onu o şekilde yapabilm'e imkanınız olacak. Tabii bu arada dagıtılan bro

şürlerin arkasındaki ardese yapmanız, ya da faks göndermeniz de aynı şeyi saglayacak. Onla

rın degerlendirileGeginden emin olmanızı rica ediyorum. 

Bu konuları dikkate alarak yapacagımız düzenleme. Gaziantep ve Şanlıurfa'daki toplantılar

dan sonra yapacagımız düzenlemeyi gelip yeniden ikinci bir turda sizlere anlatacagız ve o turda 

bu toplantının amacı olmadıgı için konuşmadıgımız GAP'la ilgili konular, planın uygulanabilme 

imkanları . darbogazları. belki GAP Idaresi'nin yetkileri de dahil, neler yapılması gerektigi gibi 
hususları da sizinle benzer toplantılarda konuşacagız. Ama ögleden önce de belirttigim gibi. ka
tılımın tek aracı bu tür toplantı l ar degil. zaman içinde bunların başka versiyonlarına da sanıyo· 

rum ilginiz ölçüsünde görüp. hatta katılma imkanınız da olacak. 

Lütfen burada konuştuklarımızın ötesinde yapmak istediginiz yorumlar varsa. bize. belirtti

gim adreslere yazınız. Buradaki Gl DEM büromuza. hatta mesela kabul ederse sayın Başkan. Ti

caret Odasına bildiriniz. Biz onlardan bu yorumları alabiliriz. Ama düşündügünüz mesela. sizin 

kuruluşunuz Ziraat Mühendisleri Odası temsilcisinin söyledigi gibi. ya da Ziraat Fakültemizin 

belirttigi gibi. yapabileGeginizi düşündügüz çalışmalar varsa lütfen onları da bildirin. Bu çalış

maların yapılacagı ya da sayın degerli ögretim üyelerimizin arz ettigi gibi. hemen finansmanın 
akacıgı anlamına gelmeyebilir. Ama en azından degerlendirilecegi ve size sonucun bildirilecegi 
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anlamına geliyor. Sadece bir açıklama yapayım . diger konulara girmeye<ıegim ama Ziraat Fakül

temizin sundugu, o cevap alamayan ça lışmalar. bize sunulmam ıştı. Biz cevapsız bırakmış degi
liz. Sadece burada bunu açıklamaya kavuşturmak istiyorum. 

Bahsettigim gibi bu ay sonuna kadar bölgenin 3 büyük ilin i kapsayan ilk arama sürecimiz bi

tecek ve o sürecin sonuçlarını yansıttıktan sonra. yeniden gelip sizlerin katkılarını alacagız. Ama 

bizim Idare olarak çok arzu ettigirniz ve ilk Diy.arbakır'da uygulamasına başladıgımız katılımcı 

planlama süreci. bu toplantı sonucu uygulanabilir. gerçekleşebilir bir süreç olarak göründü. Ba

na ümit verdi. Sanıyorum ya da umuyorum. sizin çogunuz da benzer bir izlenimle ayrılıyorsu

nuzdur. Katılımınızdan ve gelecekteki katkılarınızdan ötürü teşekkür ediyorum. saygılar sunuyo

rum 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Degerli katılımcılar. fikirlerinizle. katkılarınızla GAP yönetimini zenginleştirdiniz. Sayın Baş

kan'ın da belirttigi gibi bu ça lışmalar devam edecek. Devam eden ça lışmaların da. bu ooplantı 

kadar nezih ve düzeyli olmasını temenni ediyorum. Hepinize teşekkür ediyor ve oturumu kapa

tıyorum. 
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M.AiliL KA YAPI~ TARI\! IL MÜD. Ç.IU. Ş8. MÜD. 22110001124 
\I.AIJFY~ TARIM IL MOOCRLOOO 221 1000 
M.FAnıt ıxt.A~ TORK TELEKOM m 1m 
M.IIAOI AlDI.~ 

\ULWJII ALnJS B0CA GK.~ÇUK I'E SI'OR IL MOOCRLOCO 2286793 
IIJ\ASIR TU\Ç S.S.K. SIG. MOO. 22318ll 
M.II~RAYAN T.C. ZIRAAT BMK. OOLGE MO. 228 74 80 
M.llf:I.IREKM ll. ÇEVRE MOOCRLOOO D. BAKlR 224 Jj 80 
II.S.\IJII SARI 001 X. BöLGE MOD. 237 69 j6 

M.TAIIIR 0\DIK TKV DIYARBAKlR 251 23 97-!18 
M.TEYJIIK ARITORK IL KOL TOR MÜD. 221 0000 
ll.llJROAL ŞAIIIN IlAZIN E M~LICI ~lK VE UIGUI.A\IA GN.MO.I.OCO 212 88 !XY2336 
~WI\IUTURAL QJMIIURIYET GAZ~ 2284HH5 
Mı«::TDUYMUŞ U~IRMA BAKANUCI ANK. 21267 D 1112 
Mf:DENI NASIROCW TARIM IL MOO. O.BAKIR 221 95 911117 
MK~IARTK.\IIZ 0.0. ZIRAATFAK. 248 85 66 
M~:ll\1~1 ı\Sf..\NOCI.U f:VRENS&L GAZET~ 224 97 00 
Mf:IIIIET BAYRAKTAR TKT (PROOCKTOR) 2231063 
MF.III1ET GOLEKEN l t.ı.t:R BANKASI BÖLGE MÜD. YRD. 228 9756 
MEIIIIET KAYA SANAYI VK TICARET IL MODORLOCO 228 1813 
MKmJET KU~ lU S.S.K. SIG. MO. 
Mflii\IET OKTAY ARICAN DIYARBAKlR O.S.B. MOD. 224 89 55 
MKI111ETl'rl KOC\KOY KA\MAKAMI 811 22 50 
MF.mtET YAKWT 

MEHMET YILDIRIM GAP SKI BÖl. MOD.LOCO Ş.URFA 314 1750/193 
MEI1~1ET YURDAL ŞAli IN 
MIKAIL DEl EUOCW IIAZINE MOSIEŞARUCI TEŞVIK VE UYGUI.A,1A GN.MD.LOCO 212 88 !XY2346 
MUII •IM~IET KOf..\110 

MUIIITTL~ MKUN 0.0. ZIRAAT FAKÜLTESI 248 856&'126 
11UNYETnN BAl. nCARET VE SANA\1 ODASIM Ec. OY. 23B 12 87 
MURAT IIASI'Ot.ATU ORMAN i'1DMIJK MOOCRLOCO 261 12 14 
~1ffil CAN flliYAL llrtMET I,OOJK ESIRGEME KURUMU 261 2000 
MUSA Tı\ŞDEI.EN DISKI GEN.MD.V. 224 19 94 
\IUSIAfA ALnı KUM SIIRT BA YlNDIRUK VE !SKAN MD. 223 2765 
MUSTAFA ÇEPIK 
MUSTAFA EYl.EN 0.0. ZIRAAT fAK. DIYARBAKlR 248 85 66 
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ADI SOYADI KURUM m. 
NMIIKATA IŞ YElŞÇI lllUlA KUR. GRNI. Mil. DAL BŞK. 435 5210 

NF.alf:T llAI.cJ TRT IIABf:R 228!1600111 

Nf:Cilbi lı~ı\1, MÜ'/.EMÜD. 221 ms 

NECI.A IXX':RU TARlll ll. MÜD. D.Bi\KIR 221959U11J 

Nr:VIN ffiYUKAYA ÇF.KÜI. Vakfı 22167«J 

NEZIR RÜ'/.GAR RA YINiliRIJK Vf: ISKtlN MÜD. 2354178 

NIIIATTEKEI. IJ.O. ZIRNIT FAK. 2488500 

NIYt\7.1 KılVAR SANAYI Vf: Tl<:m:r lt. MÜilÜRı.tlCO 22Hın 

NUSRf:T nJNÇ ll BEKTAŞ DER. ll. UEKTAŞ ANAIXJI.U KOL nlR Vt\Kf1 TKMSII.ciSI 21691 ru 

O.f'ARUK GOMOŞÇ(l DSI XY.IlÜLGE MÜD.t.üC.O 313 2910 

OKTAN ARICI~~ 

OKTAY KII.IÇ DSI X. llÜIJ:E MÜD. 228 0050 

OR lll~ ılKKOŞ SANAYI TIC.IlAKANIJCI 229-lll 28 

OS\ IAN (Y/.TÜRK 
OltER TARAMAN ...•.•.............. KAYMAKAMI 581211ll 

ÜZI.f:ll TONÇER 
ÜZI.EM YAŞAR SilÇEK TOPI.UM m:m:'l.l 2611001 

l'r.llr.OOCAN ŞAKIIR UICI.E ÜN. ZIRAAT FıiKOt.Tf:sl 24885 l»f11) 

l'rof.llr .ABDOsr:I.AM Ul.UÇAM iiTAnlRK KÜt.nlR Illi. Vf: TıiR III YÜKSEK KURUMU Tf~ISII.ciSI 22.i 1116 

I'IU.Dr.BAII,ITTIN GÜMGÜM OICI.E ONlY. OllÇAM MÜD. 2-1885 50 

l'rof.llr.OURMUŞ AIJ ATı\1;\Y D.O. ZIRAAT PAK. DEKIINIDIYARBAKlR 2488510 

I'IU.Dr.IIAUI. tır:CERTEKIN DICI.Jo: ÜN. lllYARBAKlR TANITMA Vf: KOI.nlR VAKFI 22161 53 

R.Şf.i'Kbi .~KAIJN 

RAMıiZAN DEMIRf:t. D.O. ZIRAAT FAKÜI.Tt;si 2488~66 

RAMAZANKOÇ KOÇ I'I.ASTIK I.Til. ~il. 41536:11 

RE.\ IZI Yi: ARSl~N UI.AŞ SilÇEK 223H22 

Rf~T KURTTEKIN DIYARBAKlR TEDAŞ MO~;sı.; MO. 2512111 

RlDVAN PAMUKÇU BAYlNDIRIJK VE !SKAN MÜD. 23541 ili 

SAOI ÖZDEMIR l.il.ll. UATMAN ŞI!. YÖN. KUR. 0Yf:sl 214!16 ~ 

SADRETTIN ÜZ\! EN ROI.OVE VE ANAKIR MÜO()R V. 222 64 56 

SALlll YlRMIIJ KOi.nlR AlANTARI Yf:TIŞTIRIOSI 11944lli 

SEDAT EREN ZIRAI MÜCADElE ARŞT. KNS. 2238321 

SEDATSITTI VAIJIJK IlASIN 22928 )3.12 

SELAliATTlN F.U;I HARITA v~; KADASTRO AIÜII. 00,\SI DIYARBAKlR ŞUI*:sl 22Hi8i0 

SEMA BAŞBAG 
SEn1miN GÜI.AÇTI BAYRAMilı\ŞI BELEOIY~ SII.VAN 7320000 

SEYJII PARI.IK lk'll X.llÜI.GK MÜD. IJIYARUAKIR 22800Mii 

SONGÜl, AKIN ll.Ü. ZIRAAT PAK. 2288566 

SOI.F.YMAN CAilURGA IJICI.r: üNIVr;RSITf:sl ZIRAAT FAKÜLTESI 2-1885 00 

SOI.f:YMAN II.HAN 
SüREYYA IŞIK MOZf: tıf:RNF.GI 22467 «l 

Ş.MÜSI.ÜM GÜRDAL 
ŞEPIK nlRKER TARIM ll. MÜD. ll. BAKlR 221 10(1 
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ADI SOYADI l U RUM TEL 
şı.:IIMlf/. DIKEN llllYOKŞ~:IIIR B~l.lmln:sl BAŞKAN DANlŞMANI 223 4Rfl.l 

~:IIMUZCrt.GiiR 

Şt~ KET TEKIN IL Ç~'VRE MÜilOR YRD. 224 15 00 
Tt: KIN MURA TOCW MARiliN ORG. SAN. 001.. MD. YRD. 215 ll 14·15 
Tt~IP.L IlAYilAN O~~iERDARUK GF.IJR MÜD. YRD. 22903 42 
nJ&IBIÇI\R 
nJRAN !'Wl SIIRT TARlll IL MD. 223 50 31 
TLRI~ KAPAN ll.BAXIR B.ŞEIIIR ~ti,'DIY~ 2211394 
T(U\ AlJI.\YW: DIYARBAKlR ll.~' RE MÜD. 224 15 00 
I'Eil\T PIRI~Ç D.O. ZIRAAT ~AK. 248 85 66 
VEDIT lli.ILIZ D. &\KIR ÇF.VRE GO~Ou.tli.ERIDER W (ÇF.VGÜ~) 223 66 33 
1 ~'\'St:L nı~ Y BO'iOKŞEIIIR ~IEDIYE BA.'il~l 2232231 
Y\Hn ~'\IIRKOL 
lAIIt•I~IR.~>\Ş TARI~IIL MÜD. O.BAKIR 22195 911117 
IAI.(,lNnJRAN DSI X. OOLGF. MÜD. 228 99 50 
Y,\SKIIL~ Dt:CER YENIŞEil iR ~Lt:ol~ 228 00 :H 
YIŞAR ALTüRK TOK~"'O IIAKLARI DER.Xt:CI Bı\ŞKAı\1 2231200 
111.11\Zilt:MIR SIVERP.K BUl. 523 34 84 
Ynl. i.b;JJr,\IF.IIIIET BAŞBAC 0.0. ZIRMT FAKÜLTES 248 85 66 
Yrd.lx,;. ıır.ISMAIL GOl. 0.0. ZIRMT FAK. lliYARBtiKIR 248 85 fı&123 
Ynlllıı;Jlr.l&\lAIL ÇlMEN D.O. ZIR. FAK. BIT. KOR. BÖl.. DIYARBAKlR 248 85 66 
YnLOı.;.llr.RAilA7.AN ll&IIRf:L 
YUSlW KAIW,DBAN ŞANUURFA ll. ÇEVRK MOilORLOCO 314 5138 
YIJSlJF YIIJlfl MARDIN SERBf:sT OOU:F. MO. 215 20 70 
1'\J.'iUFYII,ı.tt\Z 

Y\J.'iU~' YURDA 
YO<>:ı. (Tf.OCW YENIŞIWIR ~!.EDI~ 228 00 54 
Z.IVGfJ\ (ft.OAL SANAYI VE T1CARf:T BAK. 231121KY138 
7.Ai'l:R AKOOY MILLI t:CITIM BAKANUCI 41314 65 
7.m:R AKTORK D.O. ZIRAAT FAK. 248 85 66 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA İDARESi BAŞKANLIGI 

ADRES · Willy Brandl Sokak, No: 506680Çankaya ·ANKARA· Tel: (0.312) 442 2324 Fax: (0.312) 440 13 84 
llÖLGE MÜDÜRLUCÜ. Şanlıurfa Tüneli Çıkış Agzı, PK. 155$ANLIURFA- Tel· (0.414) 314 17 50 Fax: (0.414) 31350 73 

E-mail: gap-x@gap.gov.ır internet: www.gapgov Ir 

GAP BÖLGE KALKJNMA PLANI 
PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. No. 9619 
06550 ÇankayalA KARA 

Tel : (0.312) 440 52 10 • Fax : (0.312) 440 52 76 
Iniemel : www.gapplan.org 
e-mail : ozbilen@gap.gov.tr. 

Afşar~lu Matbaası • 425 22 44 - ANKARA 
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